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INFORMACE O ČINNOSTI ORGÁNŮ MĚSTA
OD 15. 10. 2014 DO 15. 11. 2014

RADA MĚSTA:
Školství a kultura:
• schvaluje navýšení platových tarifů pro 

ředitele škol a školských zařízení s účin-
ností  od 01. 11. 2014.

Finance:
• schvaluje žádost o fi nanční příspěvek 

na Mikulášskou besídku pro děti  no-
vopackých mateřských a základních 
škol ve výši 6 000 Kč z prostředků Rady 
města Nová Paka.

• schvaluje žádost na příspěvek ve výši 20 
000Kč na rekonstrukci původního ori-
ginálního praporu z roku 1927 ve pro-
spěch Sboru dobrovolných hasičů Nová 
Paka. Celkové náklady činí 48 000 Kč.

Majetky
• schvaluje ukončení nájmu nebytového 

prostoru 268/606 paní Simoně Černé 
a Marcele Šrůtkové dohodou k 30. 09. 
2014. 

• schvaluje ukončení nájmu nebytové-
ho prostoru 1830/208 – MUDr. Štefan 
Paška dohodou k 31. 10. 2014.

• schvaluje slevu 75 % z nájemného za 
nebytový prostor 268/101 – prodejna 
Samet od 01. 09. 2014 do 30. 11. 2014.

• schvaluje uzavření smlouvy o právu 
provést stavbu plynovodní přípojky 
na pozemku ve vlastnictví města Nová 
Paka parc. č. 3899 k. ú. Nová Paka ve 
prospěch Miroslava Adamce, bytem 
J. Machytky 176, Nová Paka.

• schvaluje uzavření smlouvy o právu 
provést stavbu vodovodní přípojky 
na pozemku ve vlastnictví města Nová 
Paka  parc. č. 4026/3 k. ú. Nová Paka 
ve prospěch Ing. Ladislava Krejčího, by-
tem Šlejharova 1025, Nová Paka.

• schvaluje uzavření smlouvy o právu 
provést stavbu vodovodní přípojky 
na pozemcích ve vlastnictví města 
Nová Paka  parc. č. 3680/12, 4084/1 
k. ú. Nová Paka ve prospěch Miroslava 
Jebavého, Vlkov 27.

• vyslovuje souhlas s uzavřením předklá-
dané veřejnoprávní smlouvy o umístění 
a provedení stavby: „Přístavba skladů 
k provozovně A. P. O. - ELMOS, v. o. s. 
Nová Paka na pozemku parc. č.1382/9 
k. ú. Nová Paka“ mezi investorem - fi r-
mou A. P. O. -ELMOS, v. o. s. Nová Paka, 
Pražská 90, 509 01 Nová Paka a MěÚ 
Nová Paka, stavebním odborem. 

tentka MKS od 01. 11. 2014.
Zastupitelstvo města:
• stanovuje počet místostarostů na dva.
• stanovuje, že pro výkon své funkce se 

uvolňují starosta a jeden místostaros-
ta.

• stanovuje způsob hlasování pro vol-
by členů rady města včetně starosty 
a místostarostů veřejně, aklamací.

• stanovuje způsob volby pro čle-
ny rady města včetně starosty 
a místostarostů vcelku jedním hlasová-
ním.

• volí do rady města tyto zastupitele:
•  starosta, jako uvolněný člen zastupitel-

stva: Mgr. Josef Cogan. 
•  místostarosta, jako uvolněný člen za-

stupitelstva: Pavel Bouchner.
•  místostarosta, jako neuvolněný člen 

zastupitelstva: Mgr. Milan Pospíšil st.
•  člen rady, jako neuvolněný člen zastu-

pitelstva: Bc. Milan Pospíšil.
• člen rady, jako neuvolněný člen zastu-

pitelstva: Ing. Marek Nýdrle.
• stanovuje, že starostu v jeho nepří-

tomnosti  zastupuje místostarosta Pa-
vel Bouchner. V době nepřítomnosti  
Pavla Bouchnera starostu zastupuje 
místostarosta Mgr. Milan Pospíšil.

• pověřuje tyto členy zastupitelstva: Sta-
nislav Albrecht, Pavel Bouchner, Mgr. 
Josef Cogan, JUDr., Ing. Rudolf Cogan, 
Ph.D., Ing. Miloš Dušánek, MBA, Vla-
dimír Doubek, Mgr. Josef Horák, Mgr. 
Petr Ježek, Ing. Petr Kracík, Ing. Ma-
rek Nýdrle, Zdeněk Ouzký, Ing., Mgr. 
Václav Pačesný, Mgr. Milan Pospíšil, 
Bc. Milan Pospíšil, MUDr. Vladimír 
Roučka, Václav Řeháček, Ing. Pavel Ře-
hák, Radomír Sedláček, Franti šek Škva-
řil, Ing. Stanislav Šmidrkal, Mgr. Fran-
ti šek Vitoch, aby přijímali prohlášení 
o uzavření manželství.

• určuje členy a volí předsedy osadních 
výborů:

 Heřmanice: 
   Jiří Novák, č. p. 112
   Stanislava Kristi ánová, č. p. 15 - předseda 
   Marcela Fajferová, č. p. 68
 Kumburský Újezd:
   Jana Ščudlová, č. p. 87
   Ingrid Bukovská, č. p. 63
   Pavel Mach, č. p. 70 - předseda
 Podlevín:
   Ing. Pavel Bekr, č. p. 30 - předseda

Ostatní
• souhlasí s pořádáním propagační akce 

fi rmy Havex auto s. r. o., dne 29. 11. 
2014 v prostoru u Husova pomníku na 
Masarykově náměstí .

• schvaluje přidělení bytu č. 39 v Domě 
s pečovatelskou službou, na adrese 
Nová Paka, Jiráskova 1830, manželům 
panu Josefu Záhorovi a paní Blaženě 
Záhorové, bytem Nová Paka, K Hájku 
1724.

• souhlasí s uzavřením příkazních smluv 
s fi rmou CEP, a. s. se sídlem v Hradci 
Králové za účelem administrace pro-
jektu a organizace veřejné zakázky, 
vše v rámci projektu „Konsolidace IT 
a nové služby TC Nová Paka“ za fi nanč-
ní podpory z prostředků Integrované-
ho operačního programu, výzvy č. 22.

• schvaluje smlouvu s MAS Brána 
do Českého ráje o. s. v rámci projektu 
„Geopark – šance pro region“.

• schvaluje Návštěvní řád dětského hři-
ště U žáby.

• schvaluje Návštěvní řád Jírových sadů.
• schvaluje Dodatek č. 2 ke smlouvě 

o dílo s fi rmou Metrostav, a. s., Kože-
lužská 2450/4, Libeň 180 00 Praha 8.

• schvaluje Dodatek č. 2 ke Smlouvě 
o dílo s fi rmou NOVOSTAV KOMU-
NIKACE a. s., Střelecká 672, 500 02 
Hradec Králové, IČ: 28812875 na akci, 
“Nová Paka – Rekonstrukce komunika-
cí 2014“.

• schvaluje Dodatek č. 3 ke smlouvě 
o dílo na akci „Oprava fasády a výměna 
oken objektu č. p. 1, Oprava věže č. p. 
1, Masarykovo náměstí  1, 509 01 Nová 
Paka“ s fi rmou DKK Stav s. r. o., Cidlin-
ská 920/4, 460 15 Liberec 15.

• schvaluje výsledek výběrového ří-
zení na akci: „Dodávka elektřiny pro 
město Nová Paka a jím zřizované pří-
spěvkové organizace a obchodní spo-
lečnost s majetkovou účastí  města“ 
a na základě doporučení hodnotí cí 
komise souhlasí s uzavřením smlouvy 
o sdružených službách dodávek elek-
trické energie s vítězným uchazečem 
fi rmou Amper Market a. s., Antala 
Staška 1076/33a, 140 00 Praha 4. IČ: 
24128376, která podala nejvýhodnější 
nabídku.

• souhlasí s přijetí m paní Simony Černé 
na pracovní pozici programová asis-
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hnat dotaci, jinak ho postavíme v roce 
2018.

• V osadách se realizují tyto nové asfal-
tové povrchy vozovek: 2015 – Přiby-
slav, 2016 – Heřmanice (prodloužená 
Pplk. M. Semíka), okamžitě po rekon-
strukci vrchního vedení nn společností  
ČEZ – Vlkov.

• Přechod pro chodce u LIDLu (přes sil-
nici na Valdov) se zrealizuje do konce 
roku 2016.

• Připravíme první ulici v lokalitě Slovany 
– západ pro výstavbu rodinných domů.

• Rozšíří se vozovka v Jiráskově ulici.
Požádáme o dotaci na parkoviště před 
domem čp. 1274 až 1279.

IV. Hospodaření města
• Město bude mít vyrovnaný rozpočet.
• Město musí mít pohotově vždy k dis-

pozici alespoň 20 mil. Kč.
• Nezavedeme poplatky za odpad, psy 

ani kulturní a sportovní akce.
• Město bude maximálně usilovat o zís-

kání dotací.

V. Zaměstnanost
• Pro zvýšení zaměstnanosti  učiníme 

i další vhodná opatření, např. cena 
pozemků v průmyslové zóně bude od-
vozována od počtu nových pracovních 
míst.

• Samozřejmostí  je dobrá komunikace 
a spolupráce města s podnikateli.

• Město bude podporovat projekty, kte-

• Chceme ovlivňovat další vývoj kláštera 
a jeho okolí. Dohodneme bezplatné 
převzetí  klášterních schodů od církve 
a rekonstruujeme je.

• Připravíme pro žádost o dotaci projekt 
bezbariérové trasy po městě. 

• Rozšíříme uměle zasněžované lyžařské 
běžecké tratě. Připravíme projektovou 
žádost o dotaci na výstavbu těchto tra-
tí  spojených s in-line dráhou a doprav-
ním hřištěm.

• Postavíme psí útulek.
• Dokončíme výměnu oken na DDM 

a MŠ Školní.

III. Silnice a chodníky
• V přípravě obchvatu města budeme 

nadále ŘSD nápomocni organizačně
i fi nančně, ve vhodných případech pře-
vezmeme iniciati vu. Budeme usilovat 
o zahájení v co nejkratším termínu.

• Na silnice a chodníky se v rozpočtu 
města za 4 roky vyhradí minimálně 24 
mil. Kč.

• Uskuteční se opravy povrchů a kanali-
začních vpustí :L. Zívra, Žižkov, Heřma-
nice – Studénka, Bulharská, Na Strži, 
Na Kopečku, Ruská, Zahradní.

• Pořadí oprav bude záviset na připrave-
nosti  vlastníků sítí  (kanalizace, vodovo-
dy, el. rozvody, plyn).

• Uskuteční se rekonstrukce těchto 
chodníků: 2015 – Legií, Heřmanic-
ká, 2016 – Pražská, 2017 – V Aleji. 
Na chodník do Šti kova se pokusíme se-

Výše uvedené strany se na základě vý-
sledků voleb, a tedy při vědomí své od-
povědnosti  za další rozvoj Nové Paky do-
hodly na tomto programu:

I. Hlavní stavební investi ce města
• Bazén bude dokončen do konce roku 

2015.
• Rekonstrukce Městského kulturního 

střediska bude provedena mezi lety 
2017 a 2019.

• Pro další podobu širšího centra měs-
ta včetně náměstí  se do konce roku 
2017 uskuteční architektonická soutěž 
a zpracuje se projektová dokumentace 
pro žádost o dotaci z fondů EU.

• Za pomoci dotace posílíme kapacitu 
bydlení pro seniory výstavbou nového 
objektu u Domova pro seniory či re-
konstrukcí objektu v Ruské ulici.

• Jsme fi nančně připraveni na rekon-
strukci Lomnické ulice. K provedení 
bude nutná součinnost kraje, který je 
vlastníkem silnice.

II. Důležité investi ce města
• Připravíme projekt a postupně i za 

pomoci dotací opravíme smuteční síň 
(kapličku).

• Jakmile se začne investovat do hotelu 
Centrál, město podpoří obnovení jeho 
původních funkcí a poskytne grant na 
omítky domů v centru města respektu-
jící architektonické hodnoty a opraví-
me jižní podloubí.

PROGRAM KOALICE
STRAN SPORTOVCI PRO NOVOU PAKU, VOLBA PRO MĚSTO A OBČANSKÁ DEMOKRATICKÁ STRANA

PRO NOVOU PAKU NA OBDOBÍ 2014 – 2018

   Ing. Pavel Ježek, č. p. 81
   Ing. Monika Hujerová, MBA, č. p. 79
 Přibyslav:
   Oldřich Mihl, č. p. 48 - předseda
   Jiří Brádle, č. p. 27
   Petr Jelínek, č. p. 32
 Pustá Proseč: 
   Marti n Drahoš, č. p. 20 - předseda
   Jana Drahošová, č. p. 20
   Ing. Jiří Balský, č. p. 7
 Radkyně: 
   Tomáš Portych, č. p. 7 - předseda
   Miloš Ruml, č. p. 9
   Václav Záveský, č. p. 22
 Studénka: 
   Pavlína Vágenknechtová, č. p. 28 -  
   předseda
   Jaroslava Štejnarová, č. p. 22
   Jiří Drašar, MBA st., č. p. 14
 Šti kov: 

nislava Šmidrkala.
• volí předsedou kulturního výboru Mi-

lana Pospíšila ml.
• volí předsedou sportovního výboru 

Franti ška Vitocha.
• volí předsedou výboru pro životní pro-

středí Marka Nýdrleho.
• volí předsedou silničního výboru pana 

Milana Pospíšila ml.
• volí předsedou fi nančního výboru Vác-

lava Pačesného.
• volí předsedou kontrolního výboru 

Ing. Pavla Řeháka.
• volí předsedou sociálního výboru Vla-

dimíra Roučku.

Úplná znění zápisů a usnesení RM a ZM 
na www.munovapaka.cz

   Marek Haman, č. p. 130
   Ing. Tomáš Sedláček, č. p. 138
   Otomar Reimann, č. p. 82 - předseda
 Valdov:
   Zdeněk Fejfar, č. p. 68 – předseda
   Miloslav Zlatník, č. p. 14
   Petr Čermák č. p. 45
 Vlkov: 
   Miroslav Jebavý, č. p. 27 – předseda
   Stanislav Klouček, č. p. 51
   Iveta Samlerová, č. p. 3
 Vrchovina: 
   Jaromír Erlebach, č. p. 75 - předseda
   Stanislav Hylmar, č. p. 95
   Pavel Hörst, č. p. 176
• schvaluje směrnici o výborech včetně 

přijatého pozměňovacího návrhu.
• volí předsedou školského výboru Ru-

dolfa Cogana.
• volí předsedou výboru pro rozvoj Sta-
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• Pro neregistrovanou sportovní činnost 
vytvoříme grant, ze kterého mohou 
čerpat jinak nepodporované subjekty, 
pořadatelé – jednotlivci a také osady.

• Provoz bazénu bude opti malizovaný. 
Celoroční a dlouhodobé vstupné bude 
výhodné, ale i jednotlivá vstupenka 
bude na nejnižší úrovni ceny v okolí.

XI. Samos práva
• Zastupitelstvo je místo, kde každý ob-

čan může svobodně mluvit o všem, 
co se týká města.

• Jednání orgánů města jsou veřejná. 
Smlouvy uzavřené městem jsou veřejné.

• O důležitých otázkách budou konány 
ankety mezi občany, a to vždy při ko-
nání voleb.

• Budeme úzce spolupracovat s osadní-
mi výbory i v rozšíření infrastruktury. 
V osadách bude město konat se sou-
hlasem osadních výborů. Osadní výbo-
ry disponují svým rozpočtem, městský 
úřad a Technické služby jim poskytují 
pomoc pro jejich činnost.

XII. Bezpečnost
• Budeme podporovat preventi vní 

opatření. V osadách (např. Šti kov, Val-
dov, …) umístí me automati cké radary, 
které omezují rychlost formou semafo-
ru – červená, zelená.

• Podpoříme rozvoj materiálně-technic-
kého vybavení dobrovolných hasičů.

budou podporována fi nančně, organi-
začně i morálně.

VIII. Sociální věci
• Znovu analyzujeme a zhodnotí me po-

liti ku tzv. sociálního bydlení a jeho po-
třebnosti .

• Zřídíme nízkoprahový odpolední denní 
stacionář (klub) pro problémové děti  
a dospívající.

• Zachováme a dle potřeby rozšíříme ce-
loroční bezplatnou městskou autobu-
sovou dopravu.

IX. Zeleň
• Revitalizujeme parky od skautského 

domu po MŠ ve Školní ul. a před budo-
vou ZŠ Komenského.

• Vytvoříme park a dětské hřiště na lou-
ce od bazénu po Dům dětí  a mládeže.

• Postupně budeme rozšiřovat lesopark 
od Střelnice k areálu Máchovka.

• Budeme podporovat znovuobnove-
ní zaniklých polních cest pro turisti ku 
a cykloturisti ku.

• Vytvoříme systém cyklotras Novopacka.

X. Sport
• Město podporuje sport prostřednictvím 

sportovních klubů, fi nanční prostředky 
se jim přidělují na základě pravidel.

• Dokončí se výstavba uměle zasněžova-
né tratě pro běh na lyžích v délce ale-
spoň 1 km.

ré povedou ke snížení nezaměstnanos-
ti  na Novopacku.

• Projekčně připravíme další kapacity 
pro průmysl za vlakovým nádražím.

VI. Školství
• Školní budovy  budou v případě potře-

by opravovány přednostně.
• Každé dítě z Novopacka starší tří let se 

dostane do mateřské školy. Příprav-
né třídy či třídy předškoláků budou 
v obou školách.

• Zajistí me bezpečnou cestu do školy.
• Vytvoříme nové hřiště pro MŠ Husit-

ská a u MŠ Školní ho zrenovujeme.
• Budeme spolupracovat se středními 

školami, jejich nynější obory považu-
jeme za odpovídající.

• Samozřejmostí  je dobrá komunikace 
školy i města s rodiči.

• Poskytneme granty na volnočasové 
činnosti  mládeže.

• Podpoříme alternati vní způsoby vzdě-
lávání.

• Zřídíme pobočku DDM v centru měs-
ta.

• Opravíme sektory na školním hřišti  ZŠ 
Husitská.

VII. Kultura
• Budeme podporovat iniciati vu pra-

covníků kulturních zařízení města.
• Podpoříme kulturní akce pod širým 

nebem.
• Na městě nezávislá sdružení v kultuře 

Z hlediska útvarového:
Interní: městský úřad
Externí: úřady st. správy, kraje, obce, 
sdružení obcí (mikroregiony), ústřední 
orgány ČR, EU, právnické osoby mimo ji-
nak uvedené

Pavel Bouchner zodpovídá za:
• stavební investi ce – výstavba, rekon-

strukce, opravy, zejména provádění, 
výběrová řízení

• dopravu – místní úprava, značení, au-
tobusy, vlaky – jízdní řády

• silnice, chodníky, cesty, náměstí  – 
stav i rozvoj nových

• veřejné osvětlení – lampy
• správu a privati zaci budov a bytů – 

evidence, pronájmy, návrhy prodejů, 
opravy

• osadní výbory – aby věděly, co mo-
hou a co mají dělat, a aby je ostatní 

• práci zastupitelstva – svolávání schůzí, 
pořad, organizace schůze, zápisy, zve-
řejňování

• výbory zastupitelstva – fi nanční, výbor 
pro rozvoj

• zajišťování dotací – sledování nabídek, 
vytváření rezerv na spolufi nancování, 
šíření informací

• výkon přenesené působnosti  – realiza-
ce zákonem předepsaných úkolů, které 
nám uložil stát, budeme ji vykonávat 
v předepsané kvalitě, za peníze, které 
nám stát poskytl

• strategie a koncepce – výhledy do bu-
doucnosti , ucelené materiály řešící 
dlouhodobě nějakou otázku nebo ob-
last (např. problém náměstí )

• analýzy – činnosti  orgánů a organizací 
– co se v nich děje z různých hledisek

• cestovní ruch – podpora
• územní plán a urbanizaci

Josef Cogan zodpovídá za: 
• parti cipaci občanů – ankety, účast na 

orgánech, braní na váhu
• fi nance (i rozpočet) – rozbory hospo-

daření, shromažďování podnětů, návr-
hy pro fi nanční výbor, realizace závěrů

• právní problemati ku – právní rozbory, 
smlouvy, řízení před soudy a úřady

• rovnost občanů v právech i povinnos-
tech – se všemi se musí zacházet stej-
ně, občan a lidé

• jednání města navenek – vystupování 
jménem města, právně i mimo právní 
vztahy

• otevřenost – jak z hlediska práva, tak 
politi ky – tedy rozšířeněji, aby lidé 
mohli do věcí mluvit (resp. měli by), 
a aby Achát a např. diskuze na webo-
vých stránkách zůstaly svobodné

• mediální výstupy města – komunikace 
s ti skem, rozhlasem, televizí

PŮSOBNOST ČLENŮ RADY MĚSTA NOVÁ PAKA
OD 3. 11. 2014 
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• zdravotnictví – vytváření podmínek pro 
práci lékařů, v městských, ale i jiných bu-
dovách, spolupráce s krajskou nemocnicí

• zmírňování sociální strati fi kace – různé 
příčiny – bohatství, vzdělání, původ, ně-
kdy určitě lze, někde nepomůže nic

Z hlediska útvarového:
Externí: Policie ČR, Hasičský záchranný 
sbor ČR, právnické osoby činné v oblasti  
bezpečnosti  a krizového řízení

Marek Nýdrle zodpovídá za:
• lesy a zeleň – městská zeleň, tedy par-

ky podél komunikací, louky, zalesňová-
ní, rozsah i kvalita, údržba i investi ce

• hřbitovy
• ochranu životního prostředí (voda, 

vzduch, krajina, příroda) – sledování 
činností , které to ovlivňují, a zasaho-
vání

• informační technologie – vybavení vý-
početní technikou, veřejný internet

• odpady – zajištění jejich likvidace
• dětská hřiště – výstavba, údržba, opra-

vy, správa
Z hlediska útvarového:
Externí: Lesy ČR, podnikatelé v zeměděl-
ství, v lesnictví.

• spolkový život – rozumná výpomoc 
spolkům, zájem o jejich činnost a jejich 
prezentace jako důležité součásti  měs-
ta, spravedlivě z hlediska důležitosti  
pro město, nikoli dle akti vismu vedou-
cích funkcionářů

• formální události  – vítání občánků, 
sňatky, výročí, pohřby

• ochranu památek
• výbory zastupitelstva – sportovní, kul-

turní, školský, sociální
• sociální věci – rozhodování o posky-

tování služeb dotovaných městem, 
sledování kvality služeb, podporování, 
podpora úsekovým sdružením

• sport a sportovní zařízení – oddíly, klu-
by, veřejná i soukromá zařízení, přístup 
do městských tělocvičen

Z hlediska útvarového:
Interní: základní školy, mateřské školy, 
MKS, muzeum, knihovna, umělecká ško-
la, školní jídelny, Ústav sociálních služeb 
města
Externí: sportovní kluby, právnické osoby 
činné v sociální a zdravotní oblasti 
Milan Pospíšil ml. zodpovídá za:
• bezpečnost a krizové řízení – v dopravě, 

veřejný pořádek

orgány respektovaly
• pozemky – nákupy, prodeje, nájmy, 

užívání – akti vně, ale promyšleně
• řešení stí žností , peti cí a podnětů – 

aby byly řešeny, někdo se věcí zabý-
val, a aby se stěžovatel či peti čníci 
dozvěděli výsledek, poziti vní nebo 
negati vní

• práci rady – rada bude zasedat asi 
zase každých 14 dnů, nejspíše v pon-
dělí, návrh programu, zápis, jeho zve-
řejnění, kontrola plnění

• výbory zastupitelstva – silniční, kon-
trolní

• svobodu a podporu podnikání – ne-
klást překážky, podpora zaměstnanos-
ti , stejný přístup pro všechny

Z hlediska útvarového:
Interní: TermoReal, s. r. o., Technické 
služby
Externí: podnikatelé, Vodohospodářská 
a obchodní společnost, a. s.

Milan Pospíšil st. zodpovídá za:
• vzdělávání – výchova dětí 
• kulturu a umění – koncepční činnost 

insti tucí, ale nejen insti tucí zřízených 
městem

Ještě ráno 17. listopadu 1989 nebyl tento 
den ničím výjimečný. Většinu obyvatelstva 
čekaly nezbytné fronty spojené s náku-
pem na víkend. Někteří plánovali zazimo-
vat chalupu či chatu. Večer ovšem již nebyl 
obyčejným večerem. Lidé se ve zpravodaj-
ství v Československé televizi dozvěděli, že 
na Národní třídě v Praze Veřejná bezpeč-
nost rozehnala jednu z demonstrací, které 
v Praze začaly být časté, neboť zde chtěli 
obnovit pořádek. Různými cestami se po-
tom dozvídali, jak všechno v Praze, včetně 
bití  studentů probíhalo ve skutečnosti . Ve 
veřejnosti  se cosi hnulo. Snad přetekla po-
slední kapka a události  dostaly rychlý spád. 
Lidé v dalších dnech nezaplňovali pouze 
pražský Václavák, ale i náměstí  ve měs-
tech po celé republice a také samozřejmě 
v Nové Pace, kde jsme se každý podvečer 
scházeli na náměstí  u Mariánského slou-
pu.  Diskutovalo se zde o pražském 
17. listopadu, ale i o přeměnách, které by 
měly nastat. Také se pamatuji, jak jsem 
předal studentovi Rudofu Coganovi při-
hlášky kantorů naší školy do OF.  Vzpomí-
nám rovněž na listopadovou besedu v sále 
MKS, když jeden představitel KSČ z jeviště 
prohlásil, že po minulých zkušenostech, 
to již nyní povedou jinak. Samozřejmě se 
ozval pískot celého sálu a lidé křičeli: „My 
vás již nechceme.“  

Na konci toho všeho byly svobodné volby 
a změna společenského řádu.  Před pěti  
lety, když jsme vzpomínali 20 let od same-
tové revoluce, jsme se zeptali dvou býva-
lých starostů  -  starosty Petra Kuříka, sto-
jícího v čele našeho města po sametové 
revoluci a staronového starosty Josefa Co-
gana, jak prožívali dobu před dvaceti  lety 
a co říkají vývoji v posledních dvaceti  le-
tech. 
Nyní jsme položili otázku, jak prožíval lis-
topadové dny a jak se dívá na uplynulých 
25 let poslednímu starostovi Rudolfu Co-
ganovi.  Jeho odpověď je o to zajímavější, 
že prožíval události  okolo 17. listopadu jak 
v Praze, tak i v Nové Pace.
Z jeho slov můžeme čerpat, protože ten, 
kdo nezná minulost, těžko může pochopit 
přítomnost a budoucnost. Následující řád-
ky by měly oživit paměť dříve narozeným 
a mládeži, která se již s dobou budování 
komunismu nesetkala.  
„Komunisti cký režim se zhrouti l z iniciati -
vy demonstrantů na Národní třídě, herců 
a studentů. Mnozí tvrdí, že by nakonec 
stejně padl. Tak určitě! Nicméně někdo to 
musel risknout a rozběhnout se proti  zdi! 
Pokud jde o cíle prvních a hlavních hyba-
telů, tak šlo především o odstranění vlády 
jedné strany, nastolení demokracie, práv-
ního státu a garance osobní svobody. Dále 

bylo mezi cíli několik časově omezených. 
Připomeňme, že se na počátku nemluvilo 
o tržním, tedy „kapitalisti ckém“ hospodář-
ství. Většina záměrů byla čistě politi cké 
povahy. 
Pokud jde o tehdejší KSČ, tak ta, jako 
vnitřně organizovaná skupina lidí, kte-
ří z příslušnosti  k ní chtěli mít především 
prospěch, už neexistuje. Nynější KSČM by 
nebyla schopna mocenskými prostředky 
dusit většinu národa. Je to již jen skupi-
na staromilců, kteří už jen vzpomínají na 
skvělou dobu socialisti cky organizovaného 
života. Většina prospěchářů se přemísti la 
do perspekti vnějších politi ckých stran. 
Pokud jde o demokracii - ta je. Vyvíjí se, 
zlepšuje se. Lidé stále více chápou význam 
svého hlasu a důležitost toho, kdo je ve 
funkcích. Plebejec M. Zeman jako presi-
dent jistě vyhovuje většině národa. Také 
nynější hvězda A. Babiš perfektně vyšel 
vstříc poptávce lidu. Opouští me koncept 
politi ckých stran, původně vymyšlený 
autory Ústavy, a přecházíme k daleko 
srozumitelnějšímu systému vůdců. Je to 
záchrana pro demokracii vůbec, deziluze 
z politi ckých stran mohla dlouhodobě vést 
k zavržení demokracie samé. Přímá demo-
kracie se prosazuje jen pomalu, ale věřím, 
že si ji lidé nakonec vynutí , stejně jako pří-
mou volbu prezidenta a snad i starostů.

ZAMYSLEME SE NAD UDÁLOSTMI PŘED PĚTADVACETI LETY
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Pokud jde o právní stát, tak toho začínají 
mít mnozí až moc. Často se má za to, že 
právo je až příliš tvrdé. Např. exekuce jsou 
permanentně zpochybňovány. Ale jak říka-
li Římané: „Tvrdý zákon, leč zákon.“ Právo 
prostě je mocenský nástroj, který má vy-
nucovat normální fungování společnosti .
Stabilizační funkci práva, resp. jeho poten-
ciální nebezpečnost, nechápou politi ci a 
vlastně ani veřejnost, když tvorba zákonů 
se používá v politi ckém boji - poslanec 
to „zařídí“ novým zákonem. A tak máme 
nepřehledné a často vnitřně rozporné 
kvantum zákonů. Chci jenom říci, že právní 
politi ka je stále rozkolísaná a jistě se bude 

ještě desítky let stabilizovat; nejlepší jsou 
staré zákony (i Angličané říkají, že „nejlepší 
jsou stará pravidla pro volby“ – ale to patří 
ještě k otázce demokracie). 
Posledním hlavním cílem byla osobní svo-
boda – ta je. Lidé mohou svobodně cesto-
vat, pracovat nebo nepracovat, i bydlet, 
kde chtějí. Nemůžeme si ale objednat 
vlastní smrt (euthanasii). Nicméně kdo si 
chce „svobodně“ zničit život, může kouřit, 
pít alkohol, brát drogy a hrát „výherní“ au-
tomaty. V poslední době se trochu začala 
nadužívat i zneužívat vazba v trestním ří-
zení, ale soudci tlaku médií dost odolávají. 
Ochrana před vyvlastněním je v evrop-

ském kontextu mimořádná. 
Pro někoho je svobodný život velice složitý, 
rodiče by na něj měli připravovat své děti . 
Také si myslím, že vedle garance základ-
ních práv by měl existovat kodex základ-
ních povinností  – ale k tomu jistě dospě-
jeme. Zatí m žijeme pod vlivem 2. světové 
války a hlavně nacismu, a bojíme se lidem 
do života, byť v zájmu celku, zasahovat. 
Omlouvám se za útržkovitost myšlenek, 
systemati cké pojednání by bylo dlouhé a 
snad i nesrozumitelné. Ale doufám, že je 
patrné, že s vývojem po Listopadu jsem 
spokojen,“ sdělil Achátu Rudolf Cogan.

Míla Pour

POSLEDNÍ POCHOD ROKU
Paky a Heřmanic. Za nimi jsem opusti l 
městskou zástavbu a místní komunikace 
mne vedla do Studénky. Pak jsem vstou-
pil do lesního komplexu, kde si oči užívaly 
pestrosti  barev (zejména na listnáčích), 
jimiž pan malíř podzim vskutku nešetřil. 
Poblíž Pusté Proseče jsem zavzpomínal 
na nejednu letošní cyklotrasu, kterou 
jsem tudy absolvoval na cestách z Pecky. 
Zastavil jsem se u lesní školky, kde jsou 

jež po několik let je startem i cílem míst-
ních turisti ckých akcí. Zaregistroval jsem 
se jako třetí  účastník, a to na trasu 24 
km. Po zběžném přehlédnutí  propozic 
jsem se vydal po modré značce. Kolem 
železniční trati  jsem dokráčel k obchodu 
LIDL. Do jeho otevření (od sedmi) zbývalo 
ještě deset minut. Nečekal jsem, zásoby 
potravin z domova byly dostačující. Bez 
větší pozornosti  jsem přešel hranici Nové 

V sobotu 1. 11. 2014 jsem podpořil opět 
akci novopackých turistů POSLEDNÍ PO-
CHOD ROKU. Z rodiny jsem se vydal sám. 
Vlak označený jako Sp 1801 spojující Chlu-
mec nad Cidlinou s Trutnovem jsem opus-
ti l na zastávce Nová Paka – město krátce 
před půl sedmou. Nelitoval jsem několik 
desítek metrů navíc a zamířil k blízkému 
Husovu sboru. Poté již mé kroky vedly 
přes Jírovy sady ke skautské klubovně, 
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Hřídelecká hůra

Kostel sv. Petra a Pavla ve StavuKumburk - vyhlídka Sv. Jan Nepomucký na Brdě

Dopoledne v úterý 11. listopadu, přesně 
v den, který je věnován památce 
válečných veteránů a je vzpomínán 
celosvětově, se shromáždili zástupci 
školáků obou packých  základních škol 
se svými učiteli, několika dospělými 
a zástupci města u novopackého pom-
níku padlých v nedávno revitalizovaných 
Jírových sadech. Světově byl jedenáctý 
listopad vybrán symbolicky, neboť toho 
dne v roce 1918, ve vlakovém voze 
u severofrancouzského města Compié-
gne, bylo podepsáno příměří mezi Spo-
jenci a Německem, jímž byly na západní 
frontě ukončeny boje 1. světové války. 
Od listopadu 2001 je toto datum, jako 
významný den, připomínán i v České re-
publice. 

Řečnickou premiéru u pomníku ab-
solvoval nově zvolený novopacký mís-
tostarosta Milan Pospíšil, který mimo 
jiné upozornil na to, že v letošním roce 
zaznamenáváme 100 let od vypuknutí  
1. světové války. Jedenáctého listopadu 
si zároveň vzpomínáme na život 

válečných veteránů i na to, že bychom 
neměli zapomínat na ty, kteří současně 
nasazují život za uchování míru. Následně 
položil květi ny k pomníku padlých.

Míla Pour

NOVOPAČTÍ SI VZPOMNĚLI NA DEN VÁLEČNÝCH VETERÁNŮ

a lesem pod Poštmistrovským kopcem 
a zamířila kolem sjezdovky k Nové Pace. 
Ušel jsem toho dne asi 28 kilometrů.
„Rád chodím tam, kde se mi líbí – a to je 
vlastně všude“, napsal před léty turista 
z Trutnova. Ta slova platí  i na mne, a tak 
jsem často k vidění i v našem krásném 
Podkrkonoší, jdu po stezkách, jimiž jsem 
tolikrát již prošel. Přidám se rád k turis-
tům, kteří neodolají pozvání Novopac-
kých, třeba na Poslední pochod roku. 
Chválím pořadatele za turisti ckou akci 
v krásné podzimní krajině, které se zú-
častnilo 202 pochodníků. Vlak Os 5714 
spojující Starou Paku s Městcem Králové 
odjížděl ze zastávky Nová Paka – město 
směrem na Ostroměř krátce po půl třetí . 
Mezi cestujícími byli i turisté, kteří přijeli 
na tradiční pochod, včetně autora těchto 
řádků.  

Ing. Jan Vaníček, Jičín

la. Zde jsem zaměnil červenou značku za 
zelenou. Po necelém kilometru jsem pře-
šel se zvýšenou opatrností  dosti  frekven-
tovanou silnici Jičín – Nová Paka. (Tisíce 
automobilistů se tudy řítí  denně nepři-
měřenou rychlostí ; netuší, kolik krásných 
koutů se kolem skrývá.) Krajina se otevře-
la k dolní části  Stavu, jenž volně navazuje 
na obec Úbislavice. Mezi poli jsem šel do 
Zboží, a za ním absolvoval kilometrové 
stoupání po silnici ke známému rozcestí  
Skalka pod Kumburkem. Protože přívěti vý 
pohled hradu k sobě zval již z dálky, nemo-
hl jsem nezařadit další prodloužení trasy 
pochodu. Z Kumburku jsem pohlížel díky 
mlze toliko na blízké okolí, v němž byly 
působivé pohledy na Tábor, Bradlec i Sta-
ropacké hory. Po krátké přestávce zaplně-
né konzumací nesených potravin jsem se 
vráti l ke Skalce. Červená značka vedoucí 
krajem lesa k Brdu se zaklikati la mezi poli 

pěstovány stromky pro budoucí les. Před 
obcí Hřídelec přecházela trasa pochodu 
na červenou značku. Zařadil jsem nejdřív 
prodloužení ke geologické pozoruhodnos-
ti  zvané Hřídelecká hůra – vulkanický vrch 
ve středním Podkrkonoší. (Vzpomněl jsem 
si na první průchod tí mto pozoruhodným 
místem v květnu 1980, kdy jsem šel pa-
desátku na Pochodu Eduarda Štorcha.) 
Z Hřídelce jsem pokračoval dál lesem po 
červené značce. Prošel jsem dalším zají-
mavým místem, neboť značkaři vyznačili 
trasu přes Mokřici. Zde stávala tvrz, jejíž 
zarostlé příkopy jsou i dnes dobře patrny. 
Pak jsem došel do horní části  vesnice Stav, 
kde jsem postál u kostelíka sv. Petra a Pav-
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ČESKÝ SVAZ CHOVATELŮ NOVÁ PAKA ZAHAJUJE
VÝKUP KRÁLIČÍCH KOŽEK

KDE: chovatelský areál, naproti  nádraží ČD v Nové Pace | KDY: každou 1. a 3. středu v měsíci od 14 do 17 hodin
PODMÍNKY: suché, bez nožiček a hlavy | Cena: 170 Kč/1 kg – to je cca 25-35 Kč/ks.

Platba v hotovosti  na místě. Výkup probíhá po celý rok.

Prodej 
  vánočních stromků
               a kaprů

Nová Paka
Legii 338

stromky od 6. prosince
ryby od 20. prosince

pod Novopackou elektrou

svařené víno
ryby a klobásy z udírny
sudová vína z Moravy
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KAM V NOVÉ PACE NA PE TANQUE?
URČITĚ MEZI HRÁČE DO JÍROVÝCH SADŮ!

Jedna z našich klientek s diagnózou dětské 
mozkové obrny je schopna jen pomalejší 
vrávoravé chůze pomocí berlí či chodítka. 
Často zažívá i pády (někdy končící zlome-
ninami). Kvůli omezenému pohybu se vždy 
obává toho, jak zvládne nové situace na 
nových místech. Pochůzky po venku proto 
omezila na zajištění nákupu, cesty na úřad 
a k lékaři. Dříve vlastnila dokonce i trojkolo, 
ale prodala ho, protože si myslela, že v kop-
covité krajině Nové Paky, kam se před více 
než rokem přestěhovala, by ježdění na něm 
nezvládla. Pak si ale v prostředí občanské-
ho sdružení Život bez bariér našla přítele, 
také zdravotně posti ženého, který trénuje 
na kole s asistentem. Sdružení jí proto za-
půjčilo trojkolo ze své půjčovny pomůcek 
a pracovnice služby sociální rehabilitace 
začaly s klientkou jízdu na trojkole tréno-
vat. Po nácviku na rovném parkovišti  před 
Centrem bez bariér následovala testovací 
vyjížďka do terénu. Příjemný teplý podzim 
přímo vyzýval k výletům do přírody, a tak 

se na trojkole s pomocí pracovnic sociální 
rehabilitace a dalších klientů uskutečnilo 
několik příjemných několika kilometrových 
výletů po Novopacku. Moti vace klientky 
byla dech beroucí. Sama si pořídila helmu 
a rukavice a kopeček, při jehož překonává-
ní se zpočátku musela několikrát zastavit, 
dnes zvládá vyjet najednou. Možná je to 
málo, ale povedlo se trochu rozptýlit smut-
né posedávání za oknem, znuděné sledo-
vání televize, a vyměnit to za radostný pro-
žitek z vlastních schopností  a pocit nově 
nabyté nezávislosti .
„Když nic nezkusíš, nic se nenaučíš“, je hes-
lo, kterým se pracovnice služby sociální 
rehabilitace snaží řídit při práci se všemi 
klienty, které učí samostatnosti  a zbavují 
je strachu. Pro klienty je služba zdarma, 
neboť je součástí  individuálního projektu 
„Služby sociální prevence v Královéhradec-
kém kraji II“, který je fi nancován z Evrop-
ského sociálního fondu prostřednictvím 
Operačního programu Lidské zdroje a za-

městnanost a státního rozpočtu ČR. Pokud 
se i vy potýkáte se zdravotním posti žením 
či duševním onemocněním, nezůstávejte 
sedět doma. Přijďte se podívat do Centra 
bez bariér v Nové Pace, jak sociální reha-
bilitace funguje, a uvidíte, že společně na-
jdeme způsob, jak rozbít i váš „začarovaný 
kruh – bojím se, neumím, nejde to“.

Lucie Mánková
Život bez bariér, o. s. 

UŽ ZASE JEZDÍM PŘES KALUŽE
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Ležím pod hvězdnou oblohou a říkám 
si, že jsem asi hanba. Poznám támhletu 
hvězdu, támhleto souhvězdí a ještě asi 
tři další a končím. Hmm,… po dnešním 
hvězdářském školení naši malí táborníci 
poznají určitě víc než já. Ale taky jsem to 
znával, jenže za patnáct dvacet let holt 
člověk z hlavy vypustí , co nepotřebuje, 
aby se mu tam vešlo zase něco nového 
a skoro zrovna tak romanti ckého, třeba 
jak dělat daňová přiznání, jaké řádkování 
použít na diplomku, samá paráda.
Takhle mi jedou myšlenky, čumákuju na 
tu čistou hvězdnou oblohu, která mě 
do sebe doslova vpíjí. Sem tam se ozve 

z jednoho nebo z druhého stanu jemné 
zachrupkání, z lesa občas zaštěká srnec 
a z větší dálky dolehne chvílemi zabučení 
krávy. Jinak je krásná klidná červencová 
noc, osamocen ležím uprostřed tábora 
pod stožárem, na kterém přes den ve 
větru jásá česká vlajka a myšlenky se 
mi toulají od hvězd a daní ke skautům, 
kteří kdy byli na tomhle tábořišti , že 
někteří z nich už jsou taky tam nahoře 
mezi hvězdičkami a jiní jsou zase odvátí  
svýma tužbami a přáními a osudem do 
všech koutů světa, a jestli si ti  prevíti  
taky občas takhle zavzpomínají, když já 
na ně teď vzpomínám.

Foukne trošku vítr, zašumí les 
a zavrtí m se. Noční hlídka na táboře je 
ideální časoprostor, pro sesumírování 
toho, co přes den bylo, odysseovské 
hry v lese, jídlo z ešusu, večerní oheň, 
zpívání u kytary, koupačka v rybníku, 
ští pání dřeva, tahání klád z lesa, co 
kdo řekl, kdo zlobil, kdo mě překvapil, 
pobavil a rozesmál, kdo od loňska 
vyrostl, a kdo dokáže přesáhnout 
sám sebe, postarat se o druhé, menší 
a slabší, kdo překračuje svůj stí n, 

jak je to možné, že tak malé děti  to na 
táboře v pohodě zvládají bez civilizace 
a toho pekelného svistu a šumu, 
jakým je běžný celoroční život, a jak je 
fajn, že nás dospěláky dokážou děcka 
z toho stereotypu vytáhnout, otevřít se, 
ukázat nám ztracenou naivitu a čistou 
duši a pomáhají nám se kouknout do 
pomyslného zrcadla, kým jsme. Alespoň 
na chvíli, než nás zase pohltí   práce 
a povinnosti .
A pak zas a zas obdivuji holky a kluky, 
kteří jsou skautem odkojení a předávají 
ten odkaz dál. Že nezajedou jen jednou 
za rok na tábor, ale věnují se programu 
pro děti  i přes rok, nic za to nechtějí, 
berou si dovču, aby s těmi, kolikrát 
neposlušnýma háďaty jeli na chatu, 
na výlet, do muzea, do skal, a aby se 
s nimi scházeli každý týden ve skautu 
a učili je bylinkám, morseovce, uzlování, 
lásce k přírodě a úctě k ostatním lidem.
Už bych skoro při hlídce usnul, ale bum! 
Probrala mě rána, někdo si ve spánku 
z poličky mezi postelemi shodil ešus, 
to je randál. Ještě pár minut a půjdu 
vzbudit další hlídku. Tábořit na Bílý Mlýn 

na Domažlicku, až k samotným 
hranicím, jezdíme od roku 
pětadevadesát. Opuštěný kraj 
zaznamenal od těch let jen 
mírný pokrok. Po deseti letí  zde 
bylo hraniční pásmo a příroda 
je nedotknutá a lesy zde nejsou 
lesy, nýbrž hvozdy a vzduch je 
tak čistý, až jiskří. Nad táborem 
se tyčí vysoké smrky a v nich 
hnízdí káně a každý večer se 
kouká, jak stahujeme za zpěvu 
ze stožáru vlajku. A mravenci, 
mravenci tady staví ta nejvyšší 
a nejširší mraveniště v republice. 
Jehehe, teď ještě jsem si 
vzpomněl na nutrie, jak si je děti  
hladily, to bylo zajímavé, také 
jsem si poprvé v životě pohladil 
nutrii. Kousek od tábora, v další 
vsi, je rybník, kam se spontánně 
nastěhovala rodinka nutrií 
a i ty nejmenší pěti leté 
tábornice je krmily přímo z ruky 
a pan majitel rybníku krouti l 
hlavou, že tak hodné děti  ještě 
za život neviděl. My vedoucí 
jsme uznale přitakávali, že má 
pravdu, ale věděli jsme svoje, 
oni také umí zazlobit, né že ne. 
Jen ať závidí, že nemá doma 
skautí ka.

Zapsal zdravotník Dája

TÁBOR 2. ODDÍLU NOVOPACKÝCH SKAUTŮ
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V tomto předvánočním čase se opět 
tradičně sešla skupina zaměstnanců 
Východočeské energeti ky a. s. Jičín 
v restauraci v Nové Pace. Opět jsme si 
připomínali, jak šel čas, co se všechno 
událo.
Připomněli jsme si sté výročí vzniku 
městské elektrárny. Student ČVUT 
Bc. Pavel Novotný na toto téma 
napsal semestrální práci – Novopacký 
transformátor. Mimo jiné píše, že první 
mezinárodní elektrotechnická výstava 
v Paříži v roce 1881 přinesla na poli 
elektrické energie revoluci, a to díky 
úspěchu obloukové lampy Franti ška 
Křižíka. V prosinci 1908 přijalo Městské 
zastupitelstvo Nová Paka záměr 
vybudovat elektrárnu, která následně 
byla zprovozněna v listopadu 1910. Byla 
vybavena dvěma dieselovými motory 
o výkonu 60 KW, které poháněly 
třífázový generátor o napětí  3 150 voltů 
a ty se transformovaly na napětí  125 
a 220 voltů.  Elektrárna pracovala do 
jara 1921. Její technické vybavení bylo 
prodáno do Prahy, kde sloužilo jako 
záložní zdroj pro osvětlení Pražského 
hradu.  Město následně bylo přepojeno 
na Elektrárnu Poříčí u Trutnova. 
Vybudování elektrárny v Nové Pace 
bylo významným mezníkem v dějinách 
města. 
Dále jsme vyslechli informaci 
o současném stavu energeti ky, vzájemně 
se informovali, jak to bylo v Jičíně, Libáni 
a Hořicích, a také o našich starostech 
a radostech. V přátelské pohodě čas 
rychle uběhl, popřáli jsme si hodně 
zdraví a životní pohody.

Josef Hlubuček 

NOVOPACKÉ SETKÁNÍ

ZLATÁ SVATBA
VÁGENKNECHTOVI
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V sobotu 15. listopadu se konal velký den 
pro všechny nové občánky našeho města. 
Již tradičně jsme uspořádali obřad vítání 
občánků pro všechny novopacké děti  naro-
zené v uplynulém období. Všechna mimin-
ka uvítal a uvedl mezi novopacké občany 
pan starosta Mgr. Josef Cogan a spolu 
s ním pan Mgr. Franti šek Vitoch, zastupi-
tel a předseda sportovního výboru našeho 
města. Se slavnostní náladou zodpovědně 

a zkušeně pomohly děti  ze základní školy 
v Husitské ulici pod vedením paní učitelky 
Mgr. Břeti slavy Dixové. Všichni občánci tra-
dičně obdrželi symbolické truhličky s pokla-
dy našeho kraje – polodrahokamy, pamětní 
listy a maminky jsme obdarovali květi nou. 
Velmi nás potěšila velká účast všech rodin-
ných příslušníků a přátel malých miminek 
a velmi přátelská a neobyčejně milá atmo-
sféra v obřadní síni. S potěšením jsme se se 

všemi miminky, jejich rodiči a přáteli setkali, 
a mohli se tak společně s nimi radovat z je-
jich narození.
V nadcházejícím adventním čase přejeme 
pohodové a klidné prožití  všech dní plných 
očekávání a do budoucna pak krásné a spo-
kojené žití  tady u nás v Nové Pace.

Marcela Fajferová
Matrikářka MěÚ Nová Paka

Foto: Bohuslava Jelínková

PŘIVÍTALI JSME NOVÉ OBČÁNKY

Tobiáš Grafek, Kateřina Grafk ová, Amálie Kolocová, Klaudie 
Svobodová, Vojtěch Kracík

Nikolas Hörst, Natálie Patková, Marti n Bajer, Franti šek Lenfeld, 
Johanka Malaníková, Adéla Sehnalová

Michal Vondráček, Ondřej Šmíd, Emma Nádvorníková, Jakub 
Tomeš, Jiří Sklenář

Michaela Stránská, Ondřej Hloucal, Šimon Jiříček, Jiří Kudrnáč, 
Aneta Čeřovská, 

Kristi án Groh, Ema Hrabovčáková, Nikola Krejčová, Marek Su-
charda, Michaela Klímová, Matyáš Svoboda
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• V případě, kdy z jakéhokoliv důvodu 
není možné pokračovat v péči o ne-
mocného v domácím prostředí, lze 
zprostředkovat přijetí  pacienta do 
lůžkového hospice.

Chcete vědět více?
• Informace najdete na webovém por-

tálu www.hospic-horice.cz

V prosincovém čísle Achátu bychom 
Vám rádi představili Janu Sieberovou 
/1965/, zdravotní sestru, která založila
 v roce 2009 společně se svým manželem 
MUDr. Pavlem Sieberem domácí hos-
picovou péči v Hořicích ve východních 
Čechách. Nedostatečná péče o umíra-
jící pacienty v nemocnicích a snahy 
o uzákonění eutanázie v České republice 

byly spouštěcím faktorem k opuštění její 
profese anesteziologické sestry.
Jana se svým týmem Domácího hospice 
Duha doprovodila na desítky umíra-
jících lidí. Zamýšlí se nad tí m, zda je smrt 
skutečně něčím tak hrozným a absurd-
ním, nebo je možné se na smrt připravit 
se stejnou pečlivostí  s jakou se rodiče 
připravují na narození dítěte.
Jaké je to zůstat s umírajícími lidmi
 a mít účast na jejich namáhavých bojích? 
Připravují se umírající lidé na svou smrt? 
Máme strach z toho, že budeme umírat 
sami? Všichni hledáme někoho, kdo by 
nám pomohl důstojně zemřít. Smrt je 
velká ztráta, může být i darem?
Od roku 2008 Jana akti vně přednáší téma 
eutanázie zdravotníkům a studentům 

Domácí hospic 
Duha Hořice, o. p. 
s. nabízí od roku 
2009 své služby 
nevyléčitelně ne-
mocným lidem 
a jejich blízkým, 

kteří o ně doma pečují. Poskytuje rodině 
podporu, umožňuje, aby člověk v po-
sledních dnech a týdnech života mohl žít 
důstojně, měl čas na své nejbližší a čas na 
rozloučení. 

Co nabízíme?
• Tým odborníků, který tvoří lékaři, zdra-

votní sestry, ošetřovatelky, sociální 
pracovnice, hospicový kaplan a dobro-
volníci. 

• Dostupnost návštěvní lékařské
a ošetřovatelské služby 7 dní v týdnu 
24 hodin denně, pacient a jeho rodina 
mají k dispozici telefonní číslo, na které 
je možné se kdykoliv obráti t se žádostí  
o radu a pomoc.

• Paliati vní péči, která je zaměřená na 
zmírnění utrpení, na léčbu bolesti , 
na tlumení příznaků, které nemoc 
provázejí, a která respektuje přání pa-
cienta a jeho blízkých. 

• Otevřenou a empati ckou komunikaci, 
podporu a doprovázení.

Komu?
• Nevyléčitelně nemocným lidem, kteří 

chtějí žít a dožít doma a
• o které jejich blízcí mohou a chtějí 

celodenně pečovat v závěru života 
doma 

• u nichž byla ukončena léčba vedoucí 
k vyléčení a byla doporučena léčba pa-
liati vní 

• informovaný souhlas pacienta, 
vyplněná žádost o poskytování domácí 
hospicové péče.

Kde? 
• Doma u pacientů, na území do 30 km 

od Hořic.

v Královéhradeckém kraji. Je také jed-
nou ze školitelek mezinárodního pro-
jektu Vzdělávacího konzorcia zdravotních 
sester pracujících s pacienty v konečné 
fázi života pod zášti tou mezinárodní na-
dace Bristol - Myers Squibb Foundati on, 
která se zaměřuje na nerovnosti  v péči 
o pacienty trpící rakovinou ve střední 
a východní Evropě.
Snaží se o to, aby se paliati vní péče 
stala nedílnou součástí  zdravotnictví, 
a zároveň bojuje o fi nancování domácí 
hospicové péče.
Domácí hospicová péče není hrazena 
z prostředků veřejného zdravotního 
pojištění. Pacient se částečně podílí 
na její úhradě, v naší zemi není situace 
uspokojivě právně vyřešena.
Hospicovému občanskému sdružení 
Duha se sídlem v Hořicích udělil Cenu 
Makropulos za rok 2012 ministr zdra-
votnictví Leoš Heger. Tento projekt 
představuje v praxi velmi potřebný kon-
cept tzv. „domácího hospice“, pomáha-
jícího rodinám, které převezmou 
péči o těžce nemocného v domácím 
prostředí. Umožňuje nemocnému zůstat
 v nejtěžších chvílích ve vlastním prostředí 

a mít blízkost i péči své rodiny při zacho-
vání kvalitní zdravotní péče.
Projekt hospicového občanského 
sdružení Duha představuje komplexní 
centrum hospicové péče zahrnující 
i sociální poradnu a půjčovnu zdravot-
nických pomůcek. Takový projekt není 
totožný s „kamennými“ hospici a dosud 
u nás nebyl oceněn.

CENTRUM DOMÁCÍ HOSPICOVÉ PÉČE
DOMÁCÍ HOSPIC DUHA, O. P. S. HOŘICE

Pokud Vás výše uvedené téma oslovilo, jste srdečně zváni na společné setkání 
s vrchní sestrou domácí hospicové péče

paní Janou Sieberovou, autorkou přednášky s názvem

„Nestačí jen dobře žít, nýbrž je důležité i dobře zemřít.
 aneb UMĚNÍ DOPROVÁZET

PÁTEK 16. ledna 2015 v 18.00 hodin 
Půda Novopackých sklepů, Lomnická 76, Nová Paka
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Listopad je měsícem, jak název napovídá, 
kdy zbarvené listí  opouští  koruny stromů, 
aby tí m zemitě zavonělo podzimem 
a zašusti lo pod kroky poutníků. To máme 
my, fotografové krajináři, moc a moc rádi. 
S mnohem menší radostí  jsme již zazna-
menali fakt, že s letošním podzimem 
opouští  MKS jeho „dobrá duše“ Alžběta 
Militká. 

Za ta léta velmi dobrých zkušeností , kdy 
se nám vždy a většinou s úsměvem snažila 
vyjít maximálně vstříc, zajisti t a obstarat 
vše, co pro svoji činnost potřebujeme, 
bude to pro MKS citelná ztráta. Věříme, 
že nová „pravá ruka“ paní ředitelky bude 
snad časem adekvátní náhradou.
Chceme Vám tí mto a zcela veřejně, 
milá Alžběto, ještě jednou moc a moc 

poděkovat za ochotu a vstřícnost, se kter-
ou jsme se u Vás setkávali. Myslíme si, že 
podobně vysoký kredit máte i u zástupců 
ostatních zájmových organizací, které 
s Vámi měli to potěšení spolupracovat. 
Přejeme Vám tedy hodně štěstí , zdraví 
a osobní spokojenosti  v novém 
zaměstnání!

Členové fotoklubu MKS

PODĚKOVÁNÍ

CESTA BETLÉMSKÉHO SVĚTLA
13. prosince převezení z Vídně do Brna

20. prosince rozvoz devíti  „větvemi“ po celém území České republiky 

24. prosince roznesou skauti  světélko do všech církevních objektů 
v Nové Pace a na skautské hroby, aby ho posléze umísti li kolem
10. hodiny u klubovny. Jiní dobrovolníci na Štědrý den navští ví vy-
brané domácnosti , aby se o symboliku Vánoc podělily s lidmi, kteří 
s nimi sympati zují. 

Karel Pokorný

„VÁNOČNÍ NEBE“
„Vánoční nebe“ které viděli ve fi lmové reportáži di-
váci v Městském kulturním středisku v Nové Pace na 
počátku listopadu, znovu obživlo v 1. adventní večer 
- tedy právě, včera!
Po týdenních přípravách a instalaci rozvodné sítě 
osvětlil Richard Masák znovu svoji zahradu, a tak do 
Tří králů budou moci zájemci zhlédnout idyliku blíží-
cích se nejkrásnějších svátků roku.

-red-

Předsilvestrovský koncert s novou kapelou 
BANDIT a opět se zajímavým hostem
V muzikantském životě není neobvyklé, 
že se hráči scházejí v různých hudebních 
sdruženích a po čase se zas rozcházejí, aby 
vytvořili sdružení jiná. Vede to k přirozenému 
vývoji hudby, která tak často dostává nový 
zvuk a nové rozměry.
Novopackou hudební veřejnost možná 

v nedávné minulosti  poněkud zneklidnila 
zpráva, že muzikanti  ze stálice regionální 
country scény, skupiny Trosky, ohlásili 
rozchod. Těžko v tuto chvíli odhadnout, zda 
jde o rozchod dočasný nebo trvalý. V muzice 
toti ž není nikdy nic defi niti vní. 
Country styl však z novopacké hudební scény 
nemizí. Většina hudebníků z Trosek se toti ž 
sešla v nově vzniklé sestavě pod názvem 

BANDIT. Proč zrovna BANDIT 
je nabíledni? Vždyť parta 
dostatečně oprásklých banditů 
je kořením každého správného 
westernu. Kapela se seskupila 
pod pomyslnou taktovkou 
dlouholetého hráče na foukací 
harmoniky Ivana Tůmy 
a začleňuje „rodinnou“ sestavu 
– Šárka Tůmová (housle, zpěv) 
a Ivana Tůmová (whistle, zpěv). 
Z obsazení bývalých Trosek přišli 
osvědčení Pavel Šmíd (piano) 
a Zdeněk Zuna (bicí). Sestavu 
obohati li spolehlivou a šlapající 
basou Karel Ersepka (ex Maják, 
ex Vestoje), a kreati vní kytarou 
talentovaný a dnes již zkušený 
Aleš Nypl (ex Vestoje), který kdysi 
v Troskách absolvoval své první 
muzikantské kroky. Jak název 
a složení kapely napovídají, 
půjde opět o tradiční i moderní 
country, ale údernější a poněkud 
„zlobivější“. Skupina v tuto dobu 
usilovně zkouší a cvičí, aby se 

veřejnosti  mohla poprvé představit v úloze 
hosti tele na tradičním Předsilvestrovském 
koncertu pořádaném Městským kulturním 
střediskem 27. 12. 2014 ve velkém sále MKS. 
Začátek je již tradičně v 19,30.
Tradicí těchto koncertů se rovněž stala účast 
hosta z „první ligy“ české country a folkové 
scény. Skupina BANDIT si jej letos pozvala 
až z jižních Čech.  Je jím Honza Bican, 
živoucí legenda mezi banjisty,  hrající už přes 
40 let staré americké balady a písně z farem 
protkané lyrickými i drsnými příběhy. Píše 
k nim vlastní české texty, které obsahově 
odpovídají originálu. Osobitý charakter 
písním dodává Honzův „jižanský“ zpěv, 
který doprovází hrou na tzv. oldti me open 
backbanjo. Honza Bican přijede s kapelou, 
která si říká Sešlí přátelé. Název je případný, 
jelikož tahle parta nikdy neví, v jakém složení 
se nakonec sejde na pódiu, nicméně vždycky 
jsou k dispozici renomovaní muzikanti . 
V „novopacké“ sestavě „sešlých“ přátel 
ohlásili účast Honza Kuliš (kytara – kapelník 
Ztuha Netolice), Luboš Marek (housle – 
kapelník Sem Tam – dvojnásobný držitel 
Porty), Rosťa Lounek (kontrabas), Honza 
Kadlec (dobro -Budweiser Bluegrass 
Bulldozers) a sestavu doplní „domácí“ Ivan 
Tůma (foukací harmonika – BANDIT).
Návštěvníci koncertu tak dostanou, jak je 
dnes moderní, dvě překvapení v jednom a to 
hned premiérová. Sešlí přátelé toti ž v Pace 
rovněž hrají poprvé. Přijďte se podívat – 
věřte, že to bude stát za to!

Ivan Tůma

PŘEDSILVESTROVSKÝ KONCERT
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Návštěvníci, kteří přišli o předposledním 
listopadovém pátku na vernisáž výstavy 
Betlémů z Novopacka, již tradičně zcela 
zaplnili výstavní prostory novopackého 
Suchardova domu. Při zahájení přivítala 
představitelka muzea Petra Plecháčo-
vá návštěvníky, poděkovala vystavujícím 
a řekla: „Jsem ráda, že i v letošním roce 
se nám podařilo shromáždit úžasnou 
kolekci betlémů, od těch nejstarších, 
z nichž jeden pochází z konce devatenác-
tého století  až, díky stále živé 
tradici betlémářství v našem městě po 
betlémy současných řezbářů a betlémářů, 
kterých je v Nové Pace mnoho.“
Pravidelný řečník dřívějších vernisáží těch-
to předvánočních vystavovaných skvostů, 
světová betlemářská kapacita, doktor Vac-
lík,  již  přes rok není mezi námi, emeritní 
ředitel Miloslav Bařina, který o betlémech 
vypravoval na loňské vernisáži, je zdravot-
ně indisponován, a tak se úvodního slova 
ujal jeden z pravidelných vystavovatelů 
betlémů, žák význačného packého řez-
báře Franti ška Mühla, Ladislav Dvorský. 
Ve svém úvodním slově nemluvil o betlé-
mech, tak jako to dělali řečníci v minulých 
letech, ale o svém učiteli Franti šku Müh-
lovi. „Musím začít tí m, že tradiční řezbář 
a osobnost, která v našem městě není 
stále doceněna, byl Franti šek Mühl, kte-
rý nás opusti l letos v březnu.“ Následně 
mluvil o svých zážitcích s tí mto mistrem 
dlátek: „Když jsem se poprvé vydal za pa-
nem Mühlem, tak jsem se styděl, protože 
jsem mu přišel ukázat vypižlaných malou 
kudličkou asi deset postaviček, protože 
jsem řezbářské náčiní ani neviděl. Po-
sílá mě za Vámi pan Chvalník, abych se 
od Vás něco naučil. Druhý den v kuchyni 
s řezbářským stolečkem „verpánkem“, si 
mě posadil pan Mühl z pravé strany a při 

pohledu na moje řezbářské nářadí se mě 
zeptal „prosím Tě, jak jsi to mohl s tí mto 
vypižlat?“ A tak to začalo. Učil jsem se po-
stupně od nejjednodušších řezbářských 
úkonů. Tak to šlo dlouhých dvanáct let. 
Za těch dvanáct let, já můžu říci, že pan 
Mühl, mě zasvěti l do řezbářství, vysvět-
lil mně všechny jeho taje. Ve všech měs-
tech, kde jsem betlémy vystavoval, tak si 
k mému jménu napsali, že jsem žákem 
Franti ška Mühla. Byla to pro mne obrov-
ská čest, že se mě ujal a že jsem spojován 
s tí mto, neváhám říci, umělcem. Mrzí mě 
to, že v Nové Pace taková osobnost neby-
la zatí m doceněna. Franti šek Mühl nebyl 
jenom řezbář, byl to umělec. To co on do-
kázal, tak to byly řezbářské skvosty. Viděl 
jsem u něho metr vysokého, klečícího an-
děla, perfektně anatomicky vypracované-
ho, nebo půlmetrového svatého Václava 
v plné zbroji, připravené k polychromování 
a následně k odeslání. Tyto a další podob-
né sochy jím vyřezané odcházely k různým 
objednavatelům do Česka i do zahrani-
čí. Málokdo ví, že Franti šek Mühl spolu s 
dalším Pačákem Ladislavem Fejfarem byli 
oceněni za řezbářskou činnost Zlatým 
kolovratem“, ukončil svůj vstup Ladislav 
Dvorský. 
Vystavované betlémy mají široký rozsah, 
ať již co se týká historie, kdy nejstarší 
vystavovaný betlém zapůjčený z vido-
chovského kostela, zhotovený  řezbářem 
Johannem Dresslerem a restaurovaný  
Jaromírem Gollem z konce devatenác-
tého století  až po betlémy, které 
přišly na svět letos. Rozdílné jsou 
i techniky jejich zhotovení, od 
vyřezávaných betlémů až po bet-
lémy porcelánové, nebo pletené
či paličkované. 
Je to téměř 800 let, kdy Franti šek 

z Assisi, v roce 1223 v jeskyni na vrcholu 
skalnatého kopce u vesničky Greccio, kte-
rou upravil jako kapli, uspořádal první vý-
jev narození Páně, což z dnešního pohledu 
byl jakýsi betlém. Sem pozval v noci 24. 
prosince vesničany z širého okolí. Tím to 
všechno začalo, až se tato novinka dostala 
do Prahy. Je dobře, že si to neustále připo-
mínáme a tradiční předvánoční novopac-
ká výstava betlémů, jejíž novější tradice 
v Suchardově domě sahá do roku 1990, 
nám k tomu dává velkou příležitost.  
Atmosféra blížících se Vánoc byla navo-
zena hrou na dudy a koledami z Krkonoš 
a Podkrkonoší Ing. Janem Šilhánem. Vysta-
vované betlémy jsou doplněny reproduk-
cemi vánočních pohlednic ze sbírky Karla 
Sezemského a květi novou výzdobou ze 
Střední zahradnické školy v Kopidlně. Ob-
čerstvení zajisti la novopacká Střední škola 
Gastronomie a služeb. 
Betlémy jsou fenoménem Vánoc a obdi-
vují je návštěvníci jak věřící různých nábo-
ženství, tak i ateisté, přicházejí se potěšit 
touto ilustrací biblického příběhu narození 
Krista. Mají velké kouzlo vyzařující poziti v-
ní energii, kterou do nich vložili řezbáři. 
Přijďte se rovněž potěšit, zamyslet se nad 
kouzlem Vánoc a tuto energii nasát! Podí-
vaná na symboly Vánoc potěší určitě i vaše 
děti . 
Výstava je otevřena denně, mimo pondělí, 
od 8.30 – 12.00 a 13 – 16.30 hodin až 
do neděle 21. prosince.          Míla Pour

NÁVŠTĚVNÍCI VERNISÁŽE BETLÉMY Z NOVOPACKA ZAPLNILI VÝSTAVNÍ 
PROSTORY 
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Od půlky října téměř do konce listopadu pa-
třily páteční podvečery v roubence žákům 
a učitelům Základní umělecké školy v Nové 
Pace. Pro návštěvníky Gernatova domu si 
připravili celou řadu akcí. Vše začalo povídá-
ním s Kryštofem Harantem, spojeným s vý-
stavou prací žáků oblíbeného výtvarného 
oboru paní Lady Včelákové. Další týden pro-
běhlo ve spolupráci s Městskou knihovnou 
Nová Paka Andělské čtení. Četla paní Stáňa 
Benešová, dále se do čtení zapojili žáci lite-
rárně dramati ckého oboru. Mezi jednotli-
vými příběhy zahrála přítomným na kytaru 
paní učitelka Jiřina Pirochová. Při této příle-
žitosti  proběhla další výstava prací žáků z vý-
tvarného oboru, kteří namalovali nádherné 

modré anděly. Výstava doprovázela o týden 
později i Dušičkové čtení, které bylo ryze 
autorské. Žáci ZUŠ předčítali příběhy, které 
sami napsali. O týden později byla k vidění 
Jiřinková výstava – kresby žáků výt varného 
oboru, která byla spojena s hudebním ple-
sáním. Barokní a renesanční hudba zazně-
la v podání paní Jiřiny Dvořákové (spinet) 
a ředitelky ZUŠ paní Magdy Uhlířové (vi-
ola da gamba). V půlce listopadu bylo na 
programu improvizační setkání žáku a uči-
telů ZUŠ Nová Paka. Hrálo se převážně na 
smyčcové nástroje. Závěrečné vystoupení 
ZUŠ v roubence bylo v režii žáků literárně 
dramati ckého oboru pod vedením paní Bar-
bory Mlejnkové. Žáci odehráli představení 

Příběh stromů s dalším autorským čtením, 
tentokrát na téma Podzim. Škoda jen, že 
tyto příjemné komorní akce jsou packou ve-
řejností  prozatí m poněkud opomíjené. 

Šárka Haklová

PÁTEČNÍ PODVEČERY V GERNATOVĚ DOMĚ
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PAČÁCI NA CESTÁCH (41. DÍL)

       GARGANO -  ZEMĚ NEZNÁMÁ?
„Nemusíme procestovat všechny kon-
ti nenty, abychom poznali místa, která 
prostě začneme považovat za „ta 
nejkrásnější na světě“. Stačí náš starý 
konti nent – vždyť ten nabízí nekonečné 
množství oblastí , které mají silný genius 
loci a vábí nás k pravidelným návštěvám. 
A co víc – kouzlu daného místa mo-
hou podlehnout i naši přátelé, a tak si 
můžeme vychutnat krásu ve společnosti  
jiných. Radost se pak násobí.“

D. P.  
Poloostrov Gargano se nachází asi 1600 
km od Nové Paky na pobřeží Jaderského 
moře. Trocha informací z Wikipedie: 
Gargano je poloostrov v Jaderském 
moři, který je součástí  italského kraje 
Apulie. Pro svoji polohu bývá označován 
jako „ostruha italské boty“. Poloostrov 
má rozlohu 2500 km2, žije zde okolo 200 
ti síc obyvatel. Poloostrov, který byl před 
4 miliony lety ostrovem, je tvořen vá-
pencem, který je zformován na pobřeží 
do četných jeskyní a skalních oken.
Na pobřeží se nachází větší rybářská 
města jako je Peschici, Vieste a Man-
fredonia. Vnitrozemí je velice hornaté 
a rostou zde původní listnaté stromy 
zvané Foresta Umbra. Tam můžete 
navští vit dvě známá poutní místa Monte 
St. Angelo a Sant Giovanni Rotondo.
Poutní místa
V Monte St. Angelo se v roce 490 
n. l. zjevil v jeskyni místnímu pasáčkovi 
archanděl Michael a ve 13. století  byl 
nad jeskyní vystavěn chrám. Kromě 
této památky se zde nalézá normansko-
aragonský hrad z 10. století . Městečko 
zaujme návštěvníky i svou velice zajíma-
vou architekturou. Nádherná vyhlídka 
je z městských teras, odkud je vidět celý 
záliv směrem na Bari z výšky více jak 800 
metrů nad mořem.
San Giovanni Rotondo  je známé tí m, 
že tu žil nejoblíbenější italský světec 
Padre Pio z Pietrelciny. Ve městě založil 

nemocnici, která slouží celé oblasti  Gar-
gano. Padre Pio byl mumifi kován a vys-
taven v moderním kostele, kam za ním 
přicházejí věřící z celého světa.
Národní park Gargano
Národní park byl založen v roce 1991, 
je tvořen bukovými, dubovými, javoro-
vými a ti sovými lesy, v nichž žije velké 
množství divoké zvěře, například více 
jak 100 jelenů. Foresta Umbra je protká-
na turisti ckými stezkami a pěknými 
místy pro odpočinek a piknik. Klima 
v prostředí bujné zeleně národního 
parku je příjemné i v létě, a tak se jedná 
i o oblíbené místo pro cyklisty.
Prostě „srdcovka“!
Já sama jsem Gargano objevila před 
více jak šesti  lety. Po návštěvách 
severní, střední i jižní Itálie jsem 
našla kout, do kterého se ráda vracím 
a vracet budu. Město Vieste a u něj více 
jak 4 km dlouhá pláž Pizzomunno je 
opravdu nádherné. Tato pláž je vyhod-
nocena návštěvníky jako jedna z pěti  
nejkrásnějších pláží Itálie. Do Vieste 
začátkem června pravidelně přijíždíme 
autobusem plným cvičenek (najdou 
se i jeden až dva cvičenci), kdy se ve 
městě koná jeden z největších svátků – 
svátek svatého Antonína. Do města se 
sjede velké množství lidí i z dalekého 
okolí. Navečer projde městem proce-
sí, ve kterém kráčí jednotlivé církevní 
školy, velké kapely a množství lidí, kteří 
doprovázejí sv. Antonína. Večer jsou 

odpalovány velké ohňostroje a do toho 
se všichni veselí a baví.
Vieste má krásné historické jádro 
s množstvím křivolakých uliček, 
ve kterých najdete malé taverny 
a obchůdky se vším možným.
Ubytování v rodinném hotelu Villa As-
coli je moc příjemné. Hotel nabízí apart-
mány od dvoulůžkových po šesti lůžkové. 
Před dvěma lety majitel vybudoval ještě 
krásný bazén, a tak je tady rekreace 
vhodná i pro rodiny s malými dětmi. Pro 
jazykově méně zdatné jedince má tento 
hotel ještě jednu velkou výhodu. Ma-
jitelé jsou Suchánkovi – Ascoliovi. Jedná 
se tedy o smíšené manželství a česky se 
zde bez problému domluvíte. (Pan Asco-
li se také hodně snaží a z českého jazyka 
již leccos pochyti l, např. pivo, láhev vína, 
sklenice apod.).
Do Vieste celá výprava z Čech jezdí 
nejen za koupáním v teplém moři, ku-
linárními zážitky (denně čerstvá zeleni-
na a ovoce a samozřejmě čerstvé ryby 
a plody moře) a výlety, ale především 
CVIČIT. Cvičí se třikrát denně pod ve-
dením zkušených cvičitelek. Vyzkoušet 
si můžete powerjógu, zumbu, kondiční 
kulturisti ku, břišní tance i hormonální 
jógu. A pokud jste znaveni, ujmou se 
vás masérky a opět vás postaví na nohy. 
Závidíte? Nemusíte.
Začátkem června příští ho roku poj-
edeme opět!

Vendy Suchardová 

Podělte se o své zážitky
načerpané mimo „packou hroudu“ se čtenáři Achátu i Vy.

 Text v rozsahu 1,5 - 2 str. spolu se 3-4 fotografi emi posílejte mailem členu redakční rady D. Polmanovi na mail: d.polman@seznam.cz.
Autoři publikovaných článků budou odměněni cenou od časopisu lidé&HORY, www.lideahory.cz.

Těšíme se na Vaše příspěvky!
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OBČASNÝ SLOUPEK OBČANA
POCTIVÝ PACKÝ INDUSTRIÁLNÍ NÁŘEZ V HRADCI
Lidí, kteří si jdou za svým cílem bez ohledu 
na pohodlnost jiných cest, na které 
lze snadno odbočit a dojít po nich ke 
„snadnému výdělku“, je málo. Minimálně 
za svou odvahu si zaslouží obdiv. Většina 
z nich pak i za to, co dělají. Velkou 
skupinu těchto „mainstreamu“ odolných 
jedinců tvoří umělci. Lidé, jejichž výrobky 
se neprodávají v supermarketech, 
ale prodávají si je sami a co víc, oni je 
i vystavují, protože samotný pohled na 
ně je jistou „službou“. V této souvislosti  
mě napadá i jméno Jany Soběslavové, 
která ilustrovala mou knihu. Ale já vám 
chci povídat jiný příběh. Příběh o klukovi 
z Nové Paky, kterého znám od dětství. 
Véna Jirásko měl odjakživa šikovné ruce 
a tvrdou hlavu – dva nutné předpoklady 
pro umělce na volné noze. Než však na 
tuto dráhu naskočil, urazil pořádný kus 
cesty. Svými výrobky mě udivoval už jako 
student oboru „umělecký truhlář“ v Hradci 
Králové. Už tenkrát mi bylo jasné, že se 
ten kluk do dřeva zamiloval a umí to s ním 
minimálně stejně dobře jako s holkama. 
Po praxi si otevřel vlastní truhlářskou dílnu 
v areálu silničky, kde byl vzduch provoněn 

vůní dřeva, nezbytnou kávou a cigárkem. 
Také za přispění mého bráchy Marti na 
zde vzniklo mnoho krásných truhlářských 
předmětů, kusů nábytku, ale i například 
her pro děti . Zaklínadlem této dílny bylo 
slovo „masiv“. Kluci zkrátka dělali pocti vou 
truhlařinu a umakartová kuchyňská linka 
měla k Vénovi asi tak daleko jako sjezdové 
lyžování k rovníkové Africe. Pak ale přišla 
nová éra, která se vzdálila i samotné 
„klasické truhlařině“. Jejím zaklínadlem 
bylo a stále je slovo „industriální“. Už 
v silničce a později v dílně v areálu 
ZPA, kde Véna tvoří dodnes, se snažil 
o skloubení starého nepotřebného 
železa (dříve většinou používaného 
v průmyslu) a dřeva. Po delší návštěvě 
USA se nadchl pro znovupoužití  věcí 
určených ke sešrotování. Dnes mu mnoho 
nosníků, přírub, kanálů, vozíků atd. vděčí 
za prodloužení jejich existence - ba naopak 
jejich identi tu pozdvihl v umělecké dílo! 
Básníci chodí pro inspiraci do zakouřených 
kaváren, Véna zase na šroťák. Chtě nechtě 
se stal průkopníkem industriálního 
nábytku v Čechách. Co kus, to originál, 
to příběh… Přínos a nadání tohoto 

packého nadšence se v plné síle projevil 
5. listopadu 2014 na slavnostní vernisáži 
v prostorách galerie U Přívozu, kde vystavil 
mnoho krásných industriálních kousků 
a ještě mu k tomu zabubnoval soubor 
bubeníků z novopackého DDM Stonožka. 
Exempláře, které již tou dobou krášlily 
prostory svých majitelů, prezentoval na 
velkoformátových fotografi ích. Množství 
lidí z Paky a okolí, ale i jiných koutů naší 
země na vernisáži bylo jasným důkazem, 
že Vény a jeho nekompromisní a čisté 
práce si váží spousta lidí. Jsem přesvědčen, 
že do budoucna jich bude razantně 
přibývat. Véna se symbolicky vráti l do 
svého studijního města, kde sbíral první 
zkušenosti . Učitelé na něj mohou být pyšní 
– nestal se pouze truhlářem – tento level 
již dávno překonal. Véna je umělec. A jak 
sám přiznává, dnes už pracuje převážně 
s kovem a dřevo slouží coby důležitý 
doplněk. Výstava skončila 21. listopadu, 
a tak pokud vám unikla, doporučuji vám 
vydat se alespoň na virtuální prohlídku 
na www.jirasko-industries.com.  I ta stojí 
za to!

Daniel Polman
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ŠKOLY

Během měsíce října proběhla nominač-
ní kola logické olympiády v kategoriích 
pro základní školy a odpovídající roč-
níky osmiletých gymnázií a pro střední 
školy. V rámci republiky se této soutěže 
zúčastnilo 18409 soutěžících v mlad-

ší kategorii a 10428 v kategorii starší.
Z naší školy soutěžilo 20 žáků. Dva z nich, 
Marie Geislerová ze sexty a Vojtěch Zívr ze 
3.G, si svými vynikajícími výsledky vybo-
jovali postup do krajského kola, které se 
uskutečnilo 7. listopadu v Hradci Králové.  

Za předmětovou komisi matemati ky Jana 
Žižková a Jana Vašková
Více se dozvíte na
www.logickaolympiada.cz. 

RNDr. Josef Křeček

LOGICKÁ OLYMPIÁDA NA GYMNÁZIU A SOŠPG

CHCETE SE PODÍLET NA BEZPEČNÉ DOCHÁZCE DĚTÍ DO ŠKOL?
Město Nová Paka hledá pracovníky na ranní dohled na přechodech pro chodce.

Nabízená práce je vhodná pro rodiče nebo akti vní důchodce, kteří jsou ochotni ve dnech školního vyučování zodpovědně za 
jakéhokoliv počasí vypomáhat na přechodech, a zajisti t tak bezpečnou docházku dětí  do školy.

Pracovní doba na přechodu je ve dnech školní výuky od 7.00 do 8.00 hod. Z důvodu orientace v provozu a schopnosti  předvídat 
chování řidičů a chodců je nutnou podmínkou řidičské oprávnění pracovníka a dobrý zdravotní stav. 

Zájemci se mohou hlásit na MěÚ (P. Jerie, kancelář č. 47), e-mailu: jerie@munovapaka.cz nebo telefonním čísle 493 760 152.

Na Základní škole Komenského v Nové 
Pace pracujeme na anglickém projektu 
v rámci grantu Comenius s názvem Heal-
thisWealth – HealthyPeopleFor a Prospe-
rousEurope (Zdraví je bohatství).  Našimi 
partnery jsou školy ze španělského Ovie-
da, holandského Zwolle, polského Kor-
nowace, tureckého Istanbulu, anglického 
města Hull a lotyšského Balvi.
Učitele a jejich studenty jsme na konci 
října přivítali u nás ve škole, kde jsme při-
pravili bohatý program.  Žáci prezentovali 
práce, které se týkaly zdravého životního 

stylu, dozvěděli jsme se o trzích ovoce 
a zeleniny v okolích škol, zhlédli jsme vi-
dea, jež ukazovala sklizeň na školních 
pozemcích. Naši žáci ukázali studentům 
z ciziny interiér ZŠ Komenského, skupin-
ky se pak účastnily výuky ve třídách. Při 
prohlídce tříd, sportovní haly a odborných 
učeben učitelé nešetřili chválou. Vysoce 
hodnoti li nejen technické vybavení, ale i 
výzdobu a celkovou příjemnou atmosféru 
našeho vzdělávacího zařízení.  Se studenty 
a učiteli jsme si také prohlédli Klenotnici, 
Klášterní kostel Nanebevzetí  Panny Marie 

či třídičku odpadů na Přibyslavi. Dále jsme 
podnikli celodenní výlet do Harrachova, 
kde nás čekala prohlídka skláren a cesta 
k Mumlavským vodopádům. 
Program byl pestrý, vznikla nová přátel-
ství, k výměně zkušeností  z pedagogické 
práce došlo i mezi učiteli. Dospělí i studen-
ti  přijali s povděkem vše nabídnuté, velmi 
si pochvalovali ubytování v rodinách. Tím-
to děkuji rodinám, které ubytovaly žáky 
z ciziny, kolegům za pomoc a vedení školy 
za podporu.              Mgr. Kateřina Krsková

foto: Milan Kaplan

  COMENIUS
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• 29. 9. – 3. 10. - adaptační kurz třídy kvin-
ty na chatě Homole u Jičína 

• 2. 10. - škola pořádala okresní kolo přes-
polního běhu za účasti  192 studentů, do 
krajského kola postoupilo jedno druž-
stvo dívek ve IV. kategorii a dvě družstva 
v V. kategorii 

• 3. 10. - začalo další kolo projektu Stu-
denti  čtou a píší noviny, tentokrát na 
téma Čím nakrmit žárovku 

• 6. 10. - došlo v rámci mezipředmětových 
vztahů k úzkému propojení projektů 
Studenti  čtou  a píší noviny a Přírodo-
vědná liga 

• 7. 10. - pořádala škola krajské kolo 
v přespolním běhu, jedno z družstev 
dívek skončilo  na 5. místě, v soutěži 
jednotlivkyň obsadila Eliška Gregorová 
krásné 8. místo 

• 8. 10. - proběhlo v Jičíně okresní kolo 
turnaje v basketbalu, obě chlapecká 
družstva Gymnázia  a SOŠPg byla úspěš-
ná, družstvo pětkového basketbalu po-
stoupilo do krajského kola a družstvo 
trojkového basketbalu přímo do repub-
likového fi nále

• 9. 10. - proběhlo školní kolo soutě-
že Pišqworky, vítězný tým s názvem 
307387102912112 postoupil do oblast-
ního fi nále, stejně jako další dva týmy se 
umísti ly na 2. a 3. místě 

• 13. 10. - skončilo první kolo Přírodověd-
né ligy za účasti  celkem 39 soutěžících

• 14. 10. - začalo druhé kolo Přírodovědné 

ligy, nazvané poněkud tajuplně Krasově-
ní

• 14. 10. - tým chlapců z vyššího gymná-
zia postoupil z okrskového do okresního 
kola fotbalového Poháru Josefa Maso-
pusta 

• 15. 10. - proběhla na škole soutěž Pří-
rodovědný klokan za účasti  celkem 53 
soutěžících, v kategorii Kadet zvítězil 
v novém školním rekordu Jakub Tegel 
z kvarty, v kategorii Junior Pavel Fejfar 
ze sexty – na výsledky v rámci okresu, 
kraje i republiky zatí m čekáme

•  16. 10. - uskutečnilo se školní kolo 
soutěže Pedagogická poema, vítězky 
jednotlivých kategorií Žofi e Buchalová, 
Kateřina Linková a Radka Grohová po-
stoupily na národní kolo, které proběh-
ne v listopadu v Berouně 

• 15. – 16. 10. - družstvo chlapců v bas-
ketbalu 3x3 obsadilo krásné 8. místo 
v republikovém fi nále v Jindřichově 
Hradci 

• 17. 10. - na školním webu se poprvé 
objevuje upozornění na Den otevře-
ných dveří, který proběhne 9. 12. 2014 

• 17. 10. – začíná další fáze projektu Sud-
denti  čtou a píší noviny, tentokrát na 
téma Jsme fi nančně gramotní?

• 20. 10. – 23. 10. - družstva chlapců i dí-
vek se zúčastnila okrskových kol turnaje 
ve fl orbalu na ZŠ Husitská v Nové Pace, 
do okresního kola postoupilo družstvo 
mladších dívek – prima  a sekunda 

• 22. 10. – exkurze třídy oktávy do IQlan-
die Liberec

• 27. – 29. 10. - byly podzimní prázdniny
• 31. 10. - na webových stránkách školy 

se poprvé objevilo upozornění na pří-
pravné kurzy pro zájemce o studium na 
víceletém gymnáziu – ty proběhnou po-
stupně 20. 11. 2014, 22. 1. 2015, 19. 2. 
2015, 19. 3. 2015 a 9. 4. 2015 

• 31. 10. – škola pořádala okresní kolo 
soutěže Pišqworky, naše týmy obsadily  
2., 3. a  4. místo a  dva ze tří týmů tak 
postoupily do krajského kola  

• 31. 10. – dva žáci školy, Marie Geislerová 
ze sexty a Vojtěch Zívr ze 3.G, postoupili 
do krajského kola Logické olympiády

Po celý měsíc dále intenzivně pokračovaly 
zkoušky muzikálu Král zbojníků, který ško-
la představí dne 10. 12.2014.
Bližší podrobnosti  čtěte na www.gymnp.cz.
S děním na škole se můžete seznámit také 
na Facebooku, a to na stránkách

Josef Křeček

ŘÍJEN 2014 NA GYMNÁZIU A SOŠPG ANEB PODZIMNÍ LISTÍ 
RUŠNÉ DĚNÍ JISTÍ

Rok se s rokem sešel a jsou tu opět Vá-
noce! Pro Novou Paku to již automati c-
ky znamená i XV. ročník Vánočních trhů, 
jejichž organizátorem je Střední škola 
gastronomie a služeb Nová Paka. Trhy 
se uskuteční tradičně ve druhém pro-
sincovém týdnu, konkrétně ve dnech 
10. - 12. 12. 2014 v budově a před bu-
dovou SŠGS Nová Paka. 
Celá řada věcí zůstává nezměněná, tra-
diční je načasování akce, výstava v pro-
storách školy, široký sorti ment občerst-
vení, účast partnerských škol z Nového 
Bydžova, Kopidlna i Turnova, tradiční 
spolupráce se ZUŠ Nová Paka a DDM, 
kulturní program žáků SŠGS, páteční 
ukončení akce ve 13:00 hodin i další 
skutečnosti .
Novinky. Úplnou novinkou již není 
prodloužení návštěvní doby ve středu 
10. 12., neboť v 18:00 hodin si budou 

moci všichni návštěvníci před budovou 
školy společně zanotovat vánoční kole-
dy na již třetí m ročníku akce Česko zpí-
vá koledy pořádané pod zášti tou Jičín-
ského deníku. Podpořit natěšené zpě-
váky přijdou i malí a velcí účastníci lam-
pionového průvodu organizovaného 
městskou knihovnou, ale letos, k velké 
radosti  organizátorů, i sólista opery ND 
pan Aleš Hendrych.
Výstava. I zde čeká návštěvníky řada 
překvapení. Letos se mohou ve stře-
du těšit na celostátní soutěž a výstavu 
Kouzlení z perníku (dosud organizována 
SŠGS v rámci akce Gastro Pardubice), 
prezentovány budou soutěžní exponáty 
ze Světového poháru cukrářů a pekařů 
Luxembourg 2014, na přání návštěvní-
ků se vrací i populární módní přehlídka 
krejčovských dílen SŠGS, v budově školy 
bude možné si zakoupit nejnovější gas-

tronomickou literaturu, před budovou 
školy odprezentuje své gastronomické 
umění fi rma GAST – PRO s. r. o. Trutnov. 
Připraveno je mnohem více novinek, 
ale vše prozradit nemůžeme a nechce-
me.
Prodejní části  před budovou školy! I zde 
se můžete těšit na další inovaci sorti -
mentu, ale radikální změny sorti mentu 
nejsou vzhledem k požadavkům hostů 
možné. Takže se opět objeví oblíbený 
gulášek, dršťková polévka, chybět ne-
bude ani tradiční staročeská zabíjačka. 
Kuchaři však připravují další dobroty, 
jejich snahou bude ukázat, co vše se už 
pod vedením svých učitelů odborného 
výcviku naučili. Pestrý sorti ment oblí-
beného učňovského pečiva určitě uspo-
kojí všechny návštěvníky. Chybět nebu-
dou ani typicky vánoční produkty, jaký-
mi jsou třeba vinné klobásy nebo horký 

POZVÁNKA NA VÁNOČNÍ TRHY SŠGS!
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15 studentů Střední školy gastronomie 
a služeb Nová Paka sese od 8. do 23. lis-
topadu 2014 účastnilo stáže v Londýně. 
V rámci projektu Erasmus plus probíhala 
jejich praxe v hotelích, restauracích, ka-
várnách či cestovních kancelářích. Během 
prvního dne svého pobytu se ubytovali 
v rodinách vybraných partnerem naší ško-
ly – ADC College.
Další den prošli seznamovacím a příprav-
ným školením, kde byli lektorem sezná-
meni s některými specifi ckými kulturními 
odlišnostmi a byli také uvedeni do rozlič-

ných situací, v nichž by se mohli ocitnout. 
Poté si už vyzkoušeli, co dokážou a vydr-
ží, a to při cestě do zaměstnání na vlastní 
pěst. Je třeba říct, že tento nelehký úkol 
zvládli všichni a všichni tedy mohli od 
úterního rána začít další dobrodružství – 
práci ve zcela novém prostředí. Sami za 
sebe, v cizí zemi, bez rodičů, v angličti ně. 
Věříme, že tento pobyt využili nejen jako 
výlet za poznáním nových koutů světa, ale 
i k poznání sebe samých, svých schopnos-
tí  a možností . Přejeme jim hodně štěstí  
v dalším studiu i životě.

Zpráva z 10. 11. 2014: „Máme z našich 
studentů zatí m velikou radost, zvládají být 
samostatní a zároveň zodpovědní. Z jejich 
zpráv cítí me dosud trochu nervozitu, ale 
zároveň odvahu a chuť učit se. Víc si snad 
jako jejich učitelé nemůžeme přát. Jsme 
tu pro ně, to vědí, a komunikace probí-
há na jedničku. Těšíme se, že to tak bude 
i nadále, a odvezeme si odsud příjemné 
zkušenosti .“

Z Londýna referovala
Adéla Krejčová

LONDÝN CALLING! SŠGS

V říjnu tohoto roku začala naše škola pi-
lotní program Švadlena. Tento program 
je fi nancován z prostředků EU. Přihlásilo 
se 10 účastnic, které musí absolvovat 200 
hodin - 50 hodin teoreti cké výuky a 150 
hodin prakti cké.  Náplň tohoto programu 
je šití  kalhot a saka bez podšívky. Celý kurz 
je zakončen závěrečnou zkouškou. Absol-

ventky pak získají certi fi kát o účasti  v akre-
ditovaném programu. Garantem kurzu je 
NÚV Praha v rámci projektu UNIV3. Kurz 
je určen všem zájemcům ve věku 18 - 65 
let bez rozdílu vzdělání. Nezáleží tedy na 
tom, zda je účastníkem laik nebo profesi-
onál.  Výuka probíhá v odpoledních hodi-
nách dle časového harmonogramu až do 

února následujícího roku. Tento program 
ovšem není součástí  přípravy na získání 
kvalifi kace k výučnímu listu. V případě zá-
jmu veřejnosti  je možné tento kurz znovu 
otevřít, protože již však nepůjde o pilotní 
program, musí si ho účastníci plně hradit 
sami.

Mgr. Klára Dixová

PILOTNÍ OVĚŘOVÁNÍ PROGRAMU ŠVADLENA NA SŠGS

punč. Jak je již také zvykem, své výrob-
ky představí i Střední škola zahradnická 
Kopidlno a Střední škola technická a ře-
meslná Nový Bydžov.
Ve středu a ve čtvrtek bude pro ná-
vštěvníky připravena i učebna stolniče-
ní Švejk, kde je k příjemnému posezení 
nachystána vedle pestrého sorti mentu 
teplých a studených nápojů i vánoční 
hudební produkce. Další příjemné po-

sezení s horkým punčem a dalšími dob-
rotami nabídne Gernatův dům (Rou-
benka).
Takže neváhejte a navšti vte ve dnech 
10. - 12. prosince Střední školu gast-
ronomie a služeb v Nové Pace. Litovat 
určitě nebudete!

Petr Jaroš

GYMNÁZIUM A SOŠPG: KURZ DOBRO A ZLO
příběhu o bizonovi a nechali jsme pra-
covat naši fantazii. Příjemně naladěné 
a odpočaté nás čekal poslední úkol dne. 
Každý z nás měl možnost zamyslet se 
nad svým bytí m. Někdo si jen vychutnal 
úžasnou, potemnělou atmosféru staré-
ho goti ckého kostela, který byl osvětlen 
pouze svíčkami. Ale někdo možná udě-
lal tlustou čáru za svým starým životem 
a začal věci vnímat trochu jinak. Každý ten 
večer prožil odlišně a něco jiného si z něj vzal.
Druhý den přišla zkouška, která měla otes-
tovat menší týmy. Jednalo se o to, aby-
chom se ve velmi krátkém čase dohodli 
a z pár komponentů sestavili účinný obal, 
jenž měl ochránit vajíčko, hozené z věže 
kostela, před rozbití m. Na startu se sešly 
velmi vti pně vypadající “stroje“, které při-
pomínaly nejrůznější padáky, letadla nebo 
i trychtýř. Testem, k našemu překvapení, 

rodě, kde nás s úsměvem na tvářích 
přivítali naši lektoři. Došlo k vzájemné-
mu seznámení se a poté k organizač-
ním záležitostem, mezi které patří za-
bydlení pokojů nebo prohlídka domu.
Program jsme zahájili rozehřívacími akti -
vitami, v nichž jsme se vzájemně předsta-
vili, vyslovili jsme naše očekávání i oba-
vy ohledně kurzu, nebo jsme se na pár 
minut stali prezidenty, kteří mají nabitý 
diář schůzemi s ostatními hlavami států. 
Později přišly i hry o důvěře. Vyzkoušely 
sílu našeho kolekti vu a to nejenom tu fyzic-
kou, ale i psychickou. Podstoupili jsme ak-
ti vity založené na spolupráci a komunikaci, 
jež z nás udělaly opravdu dobře sehraný 
tým, kterému to šlapalo jako hodinky.
Po náročném dni na nás čekala odmě-
na v podobě meditace. Přikryti  peřina-
mi a dekami jsme se zaposlouchali do 

Ve dnech 3. – 4. 11. 2014 se třída 2.G 
novopackého gymnázia zúčastnila Školy 
v přírodě v Borovničce dvoudenního kurzu 
Dobro a Zlo. Kurz byl veden čtyřmi lektory, 
zajištěnými Biskupstvím královéhradec-
kým. Kurz byl složen z několika bloků, pře-
vážně prožitkových akti vit, her a diskusí. 
Důležité místo v programu měla refl exe na 
prožité akti vity v závěru každého temati c-
kého bloku. Stěžejními tématy byly životní 
hodnoty, lidská důstojnost, rozhodnutí . 
Přinášíme ohlédnutí  za kurzem, tak jak ho 
sepsala studentka Tereza Kráčmarová:
V pondělí 3. listopadu ráno se naše třída 
2.G vydala na kurz Dobro a Zlo. Většina 
z nás cestovala vlakem z Nové Paky. Našli 
se ale i tací jedinci, kteří se na místo urče-
ní, tedy do Borovničky, dopravili po vlastní 
ose. 
Sešli jsme se před budovou Školy v pří-
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Ví ce fotografi í z kurzu můžete vidět na: 
htt ps://sites.google.com/a/gymnp.cz.

bem a všichni lektoři ji označili za vý-
jimečně dobrou skupinu – oceňovali 
zejména včasné příchody, výbornou 
spolupráci, akti vní účast všech, respek-
tování pravidel. Díky tomu se sti hlo 
i více akti vit než bylo plánováno, a čas byl 
využit doslova do poslední minuty. Pro mě 
jako třídního to byla příležitost ještě více 
svou třídu poznat a pokračovat v práci 
úspěšně započaté na adaptačním kurzu 
v 1. ročníku. Všechna očekávání studentů 
i třídního byla splněna a dá se říci, že i pře-
kročena.

 Josef Křeček

prošla více jak polovina konstrukcí a týmy 
svůj úspěch s velkým nadšením oslavily.
Nakonec jsme si zahráli hry, kte-
ré nás rozesmály a pobavi-
ly natolik, že se nám nechtělo domů. 
I tak jsme se, chtě nechtě, museli rozloučit 
s lektory, s nimiž jsme si za ty 2 dny vytvo-
řili bezvadný vztah a jeli jsme zase po ko-
lejích domů.
Tereza Kráčmarová

Douška třídního učitele:
Zbývá ještě dodat, že třída 2.G se na 
kurzu prezentovala vynikajícím způso-
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7. listopadu 2014 – Dva studenti  Střed-
ní školy gastronomie a služeb Nová Paka 
se zapojili do celostátní gastronomic-
ké soutěže Svačina roku s Rio Mare. Do 
letošního druhého ročníku se celkem 
přihlásilo rekordních 112 studentů z cel-
kem 31 středních škol. Hlavní surovinou 
pro přípravu pokrmů je tuňák Rio Mare. 
Odborným garantem je držitel ti tulu 
Mistr kuchař Vladimír Picka. Speciálním 
hostem fi nále bude kuchařka, herečka 
a moderátorka Markéta Hrubešová. Fi-
nále proběhne 2. prosince v Praze. Nej-
lepší soutěžící si rozdělí ceny v hodnotě 
20 000 Kč. 
Gastronomická soutěž Svačina roku s Rio 
Mare je určená středním školám zamě-
řeným na gastronomii. O druhý ročník 
soutěže byl větší zájem než vloni nejen 
mezi školami, ale i studenty.  Celkem má 
soutěž letos 112 účastníků z 31 středních 
škol a 10 krajů České republiky. Úkolem 
studentů je navrhnout a připravit pokrm 
nápaditý, chutný a vhodný pro použití  
jako svačina do školy 
pro děti , žáky nebo 
studenty. 
Odborným garantem 
soutěže a předsedou 
poroty je i letos Mistr 
kuchař Vladimír Picka, 
který přibližuje použití  
tuňáka Rio Mare jako 
hlavní suroviny soutě-
že:  „Tuňákové maso je 
lehké a chutné. Skvě-
le se hodí jako základ 
pro zdravé školní sva-
činy. Tuňák dává lid-
skému tělu významné 

množství minerálů, bílkovin a vitamínů.“ 
Odborná porota bude u soutěžních po-
krmů hodnoti t celkový dojem pokrmu, 
jeho složení, použitelnost jako svačina 
nebo chuť. Časový limit na přípravu jíd-
la je 20 minut a jedna porce by měla 
mít hmotnost 100 až 200 gramů. Navíc 
fi nanční limit na přípravu porce nesmí 
přesáhnout v nákladech 50 Kč.
Vítěz soutěže dostane poukázku na ná-
kup v hodnotě 7 000 Kč. Za druhé místo 
je poukázka v ceně 5 000 Kč a soutěží-
cí na třetí m místě vyhraje poukázku za 
3 000 Kč. Nově ocení pořadatelé soutě-
že také samotné školy, jejichž studenti  
vyhrají jednu z cen. Školy obdrží výrobky 
Rio Mare ve stejných hodnotách.
Jeden z fi nalistů se může těšit na speciál-
ní cenu Markéty Hrubešové v hodnotě 5 
000 Kč, která k účasti  v porotě říká: „Tě-
ším se, že mladí kuchaři a mladé kuchař-
ky vymyslí spoustu jedinečných receptů 
a vymyslí nové a netradiční kombinace 
různých surovin. Jsem moc zvědavá na 

fi nále, kde předvedou svůj um a své zna-
losti  při přípravě pokrmu v gastro studiu.“
Soutěž Svačina roku s Rio Mare má dvě 
kola. V prvním kole soutěžící připraví 
a nafotí  pokrm. Fotografi e pošlou spo-
lečně s kalkulačním listem a technologic-
kým postupem přípravy. V průběhu listo-
padu vybere odborná porota pro fi nále 
12 nejlepších. Živé fi nálové kolo proběh-
ne 2. prosince v gastronomickém studiu 
Chefparade v Praze. 
Soutěž pořádá společnost Bolton Cze-
chia, která zastupuje oblíbenou značku 
tuňákových výrobků  Rio Mare v České 
republice a na Slovensku.

Lukáš Klapil

STUDENTI Z NOVÉ PAKY PŘEDVEDOU SVÉ GASTRONOMICKÉ UMĚNÍ 
V CELOSTÁTNÍ SOUTĚŽI SVAČINA ROKU 

Finále Vítěz

Hospodářská komora České republiky 
(HK ČR) ve spolupráci s Ministerstvem 
školství, mládeže a tělovýchovy ČR a Mi-
nisterstveam průmyslu a obchodu ČR ve 
dnech 29. a 30. října 2014 ocenila nejlepší 
absolventy odborných středních škol. Le-
tošní 19. ročník se uskutečnil v Národní 
technické knihovně v Praze a hosti l 267 
nejlepších absolventů ze 44 škol.
Osvědčení nejlepšího absolventa HK 
ČR, které dokládá požadovanou kvalitu 
mladých pracovníků ze strany zaměstna-
vatelů a slouží jako doklad o odborných 
schopnostech absolventa, získávají žáci, 
kterým se podařilo splnit přísná kritéria – 
u závěrečné zkoušky prospěli s vyzname-

náním, přičemž z odborného výcviku byli 
hodnoceni výborně a dále neměli během 
celého studia z odborného výcviku hor-
ší známku než chvalitebnou. K ocenění 
žáky doporučuje zástupce HK ČR, který se 
osobně zúčastnil závěrečné zkoušky.
V letošním ročníku se presti žního oceně-
ní dostalo také čtyřem učňům ze Střední 
školy gastronomie a služeb – Marti ně 
Dufk ové (absolventce oboru kuchař), Lu-
káši Jandovi (absolventovi oboru truhlář) 
a dvěma absolventům oboru cukrář Ni-
kole Zítkové a René Žáčkovi, kteří tí mto 
uznáním svých odborných kvalit završili 
své tříleté studijní snažení. Absolventi  svá 
ocenění přebírali z rukou ministra průmy-

slu a obchodu Jana Mládka a prezidenta 
HK ČR Vladimíra Dlouhého.

K úspěchu srdečně blahopřejeme!
Monika Mičáková

NEJLEPŠÍ ABSOLVENTI ZE SŠGS OCENĚNI HOSPODÁŘSKOU KOMOROU ČR

„Ing. Kocourková s jednou z oceněných 
HK ČR“ 
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Věra Hörsto-
vá ukončila 
studium na 
Gy m n á z i u 
v Nové Pace 
v roce 1979 
ve třídě  pro-
fesorky Kvě-
ty Sedláčko-
vé.
Po ukončení 
gymnázia se 
začala zabý-
vat malová-
ním, které 
se stalo její  

OSOBNOSTI GYMNÁZIA - GYMNÁZIUM A SOŠPg

VĚRA HÖRSTOVÁ
V září 2010 si připomnělo Gymnázium v Nové Pace 100 let od svého založení. Oslavy doprovázely dva almanachy, z nichž jeden 
obsahuje přes sto medailonků, věnovaných významným osobnostem, které školou prošly. Gymnázium ve všech dobách významně 
ovlivňovalo život našeho města, a tak bychom vám chtěli v naší rubrice Osobnosti  gymnázia lidi, kteří zde působili, průběžně před-
stavit. Dnes vás seznámíme s výtvarnicí Věrou Hörstovou, příště s generální ředitelkou Ringier Axel Springer CZ Libuší Šmuclerovou.

Věra Hörstová 
výtvarnice

sbírkách v České republice, Slovenské re-
publice, Německu, Polsku, Holandsku, Švý-
carsku, Japonsku a USA.
V současné době žije a pracuje ve Vrchovi-
ně u Nové Paky.
Malování považuji za dar a příležitost, jak 
ukazovat harmonii a krásu, ale i probouzet v 
lidech dávno zapomenutá zákoutí  jejich duší
„Věra Hörstová, malířka svého kraje, která 
obdivuhodně přijala nejnovější trend vý-
voje světového umění -  návrat k tradici 
mistrovsky vyslovený a okořeněný citem 
moderního člověka.“

Vrati slav Jan Žižka

Šárka Horáková

láskou, způsobem sebevyjádření i odra-
zem hledání smyslu života. Stala se rovněž 
žačkou akademického malíře a grafi ka Vra-
ti slava Jana Žižky, který přednášel idealis-
ti ckou esteti ku na Vysoké škole umělecko 
- průmyslové. Snaží se nalézat osobitou řeč 
a způsob vyjádření svého vnímání světa.
Miluje svůj kraj Podkrkonoší, jeho rozhou-
pané plochy červených polí, zpěv špačků 
a svěží zeleň jeho luk. Miluje ten kraj slun-
cem zalitý i zadumaný pod závojem mlhy. 
Věří v dobro a lásku a chce tyto atributy ve 
svém srdci nalézat a pomáhat prostřednic-
tvím svých obrazů s touto činností  i ostat-
ním lidem.
Její obrazy jsou zastoupeny v soukromých 

 KURZ VÝROBY JEMNÉHO PEČIVA PRO VEŘEJNOST? JIŽ BRZY!!!
Ano, čtete dobře, na Střední škole gastronomie a služeb v Nové Pace bude v lednu roku 2015 otevřen tento kurz pro veřejnost. 
Zúčastnit se může každý ve věku 18 - 65 let. Náplní kurzu bude práce s potravinovými surovinami, výroba a tvarování těst, pečení 
a dohotovení jemného pečiva včetně jeho uchování a expedice. Délka kurzu je 150 hodin, většina z nich je zaměřena převážně na praxi. 

Kurz může navštěvovat každý bez ohledu na vzdělání. Dotazy pokládejte na adrese strynclova@ssgs.cz nebo na čísle 731 509 897.
Nebojte se, přijďte si vyzkoušet a naučit něco nového.

Život je zábava, když něco umíte!
Klára Dixová

Zájemci se mohou hlásit na MěÚ (P. Jerie, kancelář č. 47), e-mailu: jerie@munovapaka.cz nebo telefonním čísle 493 760 152.

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
NA ISŠ PODRUHÉ

Zájemci o studium na Integrované střední škole v Nové Pace, kteří 
nesti hli navští vit den otevřených dveří v listopadu, budou mít tuto 
možnost 12. ledna příští ho roku. Integrovaná střední škola v Nové 
Pace ráda přivítá potencionální uchazeče, kteří se mohou podívat, 
jak to zde chodí. Návštěvníci si prohlédnou učebny teoreti cké výuky 
a výpočetní techniky, a mohou opět zhlédnout výstavu prací studen-
tů ISŠ, kteří své výrobky, jež budou prezentovat, zhotovili ve svém 
volném čase. Všichni zúčastnění budou mít k dispozici bodovací listi -
nu, kde mohou ohodnoti t nejlepší práce.
Pokud to někomu nevyjde ani v lednu, ale rád by se k nám podíval, 
nebude to vůbec žádný problém. Stačí zavolat, domluvit vhodný ter-
mín a my ho zde velmi rádi přivítáme a provedeme naší školou.

Přijďte, bude se vám u nás líbit!

Renata Němcová
Integrovaná střední škola Nová Paka
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MUZEUM A KLENOTNICE

  NĚKTERÁ PROSINCOVÁ VÝROČÍ
Jaroslav Major
10. prosince si 
připomeneme 
145. výročí na-
rození malíře, 
sochaře a ar-
chitekta Jaro-
slava Majora 
(10. 12. 1869 
v Chotči ). Po 
vystudování 
reálky v Jičí-
ně přešel na 
Uměleckoprů-
myslovou ško-
lu v Praze, kde 

se vzdělával do roku 1888. Pak vstoupil 
do řádů benedikti nů v Emauzích a dále 
absolvoval malířskou školu v klášteře 
v Berouně. Odtud byl vyslán na studie do 
Itálie. Po roce 1895 se vráti l do Prahy, kde 
již restauroval sgrafi ta v kostele sv. Miku-
láše na Staroměstském náměstí . V Nové 
Pace se podílel na malbách v kostele 
sv. Mikuláše na náměstí .

Otakar Zemina
18. prosince uplyne 115 let od narození 
akademického malíře, profesora Otaka-
ra Zeminy (18. 12. 1899). Jeho otec byl 

hrnčíř, a tak 
již od mládí 
byl vtažen 
do řemesla 
a umění. 
Po absol-
vování re-
álky v Nové 
Pace byl 
nucen strá-
vit ještě 
dva roky 
v první 

světové válce, kde v severní Itálii vstou-
pil do legií. Po válce v letech 1921- 1926 
studoval na Akademii výtvarného umění 
v Praze pod vedením Jakuba Obrovského 
a Vojtěcha Hynaise. Po absolvování aka-
demie podnikl Otakar Zemina studijní 
cesty do Itálie, Francie a Belgie. Po ná-
vratu působil jako středoškolský profesor 
v Moravských Budějovicích, v Kyjově, ve 
Znojmě a naposledy v Brně. V 70. letech 
žil v Dolní Kalné (v rodišti  své zesnulé 
ženy).  Zde měl též velký ateliér (ve kte-
rém nebylo topení), kde mohl pilně pra-
covat na svých velkých obrazech. Byl též 
dobrým houslistou a též vyráběl loutky, 
se kterými se ve vesnici hrálo.
Poslední léta života strávil v pečovatel-

ském domě v Ruské ulici v Nové Pace. Ani 
zde nepřestával malovat a vzpomínám, 
že chodil brzo ráno do lesa malovat stro-
my a jejich kůru. Často maloval levou ru-
kou, aby obrazy nebyly realisti cky přesné 
(tak to zdůvodňoval).
Zemřel 4. 6. 1990 v  Mlázovicích v domo-
vě důchodců.

V prosinci si ještě připomeneme 205. vý-
ročí úmrtí  Franti ška Fausti na Procházky 
(2. 12. 1809) a 145. výročí narození so-
chaře Josefa Picka (11. 12. 1869). O obou 
rodácích jsme však již psali v letošním 
„Achátu“, tak si je připomeneme jen ob-
rázkem a fotografi í.

Sestavil Jiří Čejka

 Jaroslav  Major
(archív muzea)

Otakar Zemina
(foto: Jiří Čejka)

Fausti n Procházka
 Josef Picek 

ČEKOSLOVENSKÝ VÁNOČNÍ STROM 
REPUBLIKY byl poprvé rozsvícen před 
90. lety v roce 1924, v Nové Pace v roce 
1926.
K vánočním svátkům patří neodmyslitel-
ně stavění a zdobení stromků. Nejedná 
se vůbec o nějaký starý zvyk a snad ne-
uškodí, když se před tklivým příběhem
 o vzniku zvyku stavět na náměstí  vánoční 
strom republiky, zmíním o historii stavě-
ní stromků v domácnostech. V chytrých 
knihách jsem se dočetl, že první zmínka 
o vánočním stromku zdobeném ovo-
cem, sladkostmi a papírovými květi nami, 
pochází z roku 1570, a je o tom zmínka 
v brémské kronice. V průběhu 16. - 18. 
století  se vánoční stromek pomalu šířil 
po německém  území, a v roce 1816 se 
objevuje na rakouském císařském dvo-
ře, 1830 v mnichovské rezidenci, později 
i v šlechti ckých sídlech, kostelech. 
V Praze ho prý poprvé jako překvapení 

vystrojil roku 1812 režisér Stavovského 
divadla pan Liebich, který jej znal z rod-
ného Bavorska. Vánoční stromek se roz-
šířil do měšťanských rodin a v roce 1843 
již psaly Pražské noviny o nakupování 
stromků na Vánoce jako o běžném zvyku. 
Obecně se však tento zvyk rozšířil až po 
německo-francouzské válce (1871-1872), 
kdy jej nechali důstojníci rozsvěcet vojá-
kům na Štědrý večer podobně jako poz-
ději za I. světové války. Stavění vánočních 
stromků se rychle rozšířilo a zlidovělo, 
patří dnes neodmyslitelně k vánočním 
svátkům. Mimochodem relati vně nové 
je i stavění betlémů, které na Novopac-
ku mělo obrovskou tradici. Je zajímavé, 
že původně se stromky zavěšovaly na 
hák ve stropě a směřovaly špičkou dolů. 
V lidovýchovném věstníku Nové Paky 
z roku 1926 pěkně popisuje Franti šek 
Číp výzdobu vánočního stromku v našem 
městě a okolí. Stromek byl upevňován 

do skrojené řepy, v níž byl vydlabán ot-
vor. V pozdější době byla pro stromek 
připravována zahrádka. Základ tvořilo 
silnější prkno s otvorem uprostřed, aby 
stromek stál pevně. V rozích byly díry pro 
dřevěné kolíky pro sloupky plotu z lišt
a špejlí. Stromek zdobily především řetě-
zy z barevného papíru. Z papíru byly také 
košíčky pro drobné dárky a třepení. Dů-
ležitým materiálem bylo ovoce, jablka se 
navazovala přímo na větve, dělala se i ja-
blka dělená, která se rozpadla na čtvrtky, 
jablko posloužilo i pro výrobu ježků do 
zahrádky.  Ze sušených švestek byli ptáčci 
a čerti . Ořechy byly zlacené, ale před tí m 
je zbavili jader a skořápky slepili klihem. 
Přibývaly ozdoby z perníku, slámy, vaty…, 
v městských rodinách se šířily ozdoby 
z nedalekého Železné Brodu.
Mnozí z nás by mohli ještě dlouho pokra-
čovat, ale vrátí me raději k názvu článku.
Většinou v adventním čase se na náměs-

ČEKOSLOVENSKÝ VÁNOČNÍ STROM REPUBLIKY
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S tí mto známým a populárním mine-
rálem se v Podkrkonoší setkáváme ve 
formě nesouvislých horizontů a povlaků 
mikroskopických krystalků, které tvoří 
v permokarbonských lupcích spolu s pří-
buzným azuritem (viz foto). Je nápadný 
svou výrazně zelenou barvou, která může 
kolísat od světlé až po téměř černou. Po-
dle této barvy připomínající lidem ve sta-
rověku barvu lístků slézu také získal své 
jméno. 
Chemicky se jedná o hydroxyuhličitan 
mědi, které obsahuje okolo 56% a která 
zelené zbarvení způsobuje. Je neprů-
hledný, v ideálních podmínkách tvoří 
monoklinické sloupcovité a jehličkovité 
krystaly. Častěji jej však najdeme v po-
době práškovitých, ledvinitých, vrstev-
natých a u krápníkovitých agregátů nebo 
povlaků na jiných horninách. Je typickým 

sekundárním minerálem, vzniká v oxi-
dačních a alteračních zónách měďných 
ložisek - zjednodušeně řečeno tam, kde 
zvětrává měď. Najdeme jej i na starších 
měděných předmětech vystavených oxi-
dačním činitelům, např. na plechových 
střechách. 
Využívání tohoto minerálu bylo archeo-
logickými nálezy potvrzeno již od staro-
věku, kdy sloužil jako zelený pigment, tzv. 
„skalní zeleň“. Rozemletý malachit byl též 
využíván jako líčidlo. Typicky vrstevnaté 
kusy malachitu jsou ceněny jako drahý 
kámen a sloužily k dekoračním účelům 
a tvorbě šperků již ve starém Egyptě. 
Později mu byly přisuzovány léčivé účin-
ky a používal se k léčbě očních chorob, 
na podporu růstu dětí , zmírnění bolestí  
či jako amulet proti  zlým čárům. Skuteč-
ně prakti cké využití  má pouze v místech 

s jeho bohatším výskytem, kde bývá tě-
žen coby vedlejší ruda mědi. Broušené 
a leštěné malachity jsou dodnes často 
užívány jako běžně dostupný drahý ká-
men, pro svou nižší tvrdost, citlivost na 
kyseliny a teplotu je však méně odolný 
než např. křemen. 

RNDr. Václav Mencl

MALACHIT

POZVÁNKA DO MUZEA
V pátek 21. 11. 2014 se ve výstavních místnostech Suchardova domu konala vernisáž výstavy betlémů z Novopacka, které jsou 

v letošním roce doplněny reprodukcemi pohlednic ze sbírky Karla Sezemského. Výstava je otevřena denně mimo pondělí
od 8:30 – 12; 13 – 16:30 hod. až do 21. 12. 2014. Ve dnech 29. 11. 2014, 9. 12. 2014 – 21. 12. 2014 bude otevřena i Klenotnice 

drahých kamenů běžnou otevírací dobou: denně mimo pondělí od 8:30 – 12; 13 – 16:30 hod. 

Zaměstnanci Městského muzea Nová Paka Vám všem přejí krásné a klidné prožití  vánočních svátků
a do nového roku 2015 hlavně pevné zdraví! 

POZVÁNKA DO GERNATOVA DOMU 
V úterý 2. 12. 2014 pro vás připravila Střední škola gastronomie a služeb Nová Paka v Gernatově domě

akci s názvem Příprava vánočního cukroví. 

Pro velký zájem se bude ve středu 17. 12. 2014 konat v Gernatově domě další ochutnávka vín – Degustace moravských vín.
Místo je nutné rezervovat u obsluhy roubenky nebo na telefonním čísle: 734 155 682.

Poplatek: 50,- Kč / osoba.

tí ch našich měst rozsvítí  vánoční stromy, 
pod nimiž se někde konají charitati vní 
sbírky pro potřebné děti . Takřka všu-
de se můžeme dočíst, že u zrodu stavět 
vánoční stromy republiky je brněnský 
básník a spisovatel Rudolf Těsnohlídek 
(1882 – 1928), autor známé Lišky Bys-
troušky a mnoha dalších literárních prací. 
22. prosince prý šel se svými dvěma 
přáteli na procházku do lesa u Bílovic 
nad Svitavou a k jejich zděšení našli pod 
stromem asi sedmnácti měsíční promrz-
lé batole. Děvčátko odnesli do Bílovic 
a zachránili. Tahle otřesná událost na 
Těsnohlídka silně zapůsobila a rozhodl se 
založit charitu. Inspiroval se akcí v Koda-
ni, kde byl od roku 1914 (sto let) rozsvě-

cen vánoční strom, pod kterým se kona-
ly sbírky, sloužící k obdarování chudých 
dětí . Před ním prý byl  postaven veřejný 
vánoční strom už v roce 1912 na Madison 
Square v New Yorku. Československý vá-
noční strom navázal na tradici obdarová-
vání s novějším moti vem dobročinnosti  
a poprvé byl rozsvícen v Brně na náměs-
tí  Svobody 13. prosince 1924. V Nové 
Pace se tato akce uskutečnila o dva roky 
později. Cituji z letáku a Lidovýchovné-
ho věstníku: „Také v Nové Pace bude se 
konati  letos poprvé (1926) tato krásná 
slavnost Vánočního stromu republiky.“  
Z dalšího textu vyplývá, že slavnost „Vá-
nočního stromu republiky“ se konala na 
náměstí  v Nové Pace v neděli 12. až 26. 

prosince 1926, vždy od 6. hodin večer 
pod protektorátem města Nové Paky, za 
spoluúčinkování hudby p. Šormy (z ocho-
ty) a školních dítek. Pořádala ji Okresní 
péče o mládež spolu s Československou 
ochranou matek a dětí  v Nové Pace. Lidé 
v těchto dnech přinášeli na náměstí  po-
traviny, oděvy, prádlo, obuv a vše sklá-
dali pod stromek. Za jakékoliv dary při-
jímali potvrzení v kanceláři Okresní péče 
o mládež. Snad neuškodí, když použiji 
slova z Lidovýchovného věstníku: „Od-
ložte alespoň v tyto dny veškeré rozdíly 
– politi cké, náboženské a stavovské… .“

Pěkné dny u vánočního stromečku
vám přeje      

 Miloslav Bařina
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HRNČÍRI, ANEB SVĚT Z HLÍNY
prodejní výstava užitkové keramiky 
22. 11. - 12. 12. 2014, malý sál
Předvánoční výstava šesti  keramických dílen z Čech i Moravy. 
Každá dílna představí své výrobky, které jsou odlišné jak 
zpracováním, tak barevností  glazur. Převládá užitková 
keramika, ale budou vystaveny i šperky a keramické betlémy. 
To vše v řemeslně dokonalém provedení. Vystavující jsou 
dlouholetí  profesní kolegové a spolužáci.

MIKULÁŠ
pátek 5. 12. 2014 od 16.30 hod., Masarykovo náměstí 
V pátek se sejdeme před SŠGS a při kulturním programu pro děti  
budeme společně čekat na příchod Mikuláše s jeho družinou 
v 17.00 hod. Na náměstí  bude připraven pro dospělé sladký 
svařáček a pro děti  jablíčka a mandarinky z Mikulášské nadílky. 
Přijďte na náměstí , bude nás víc a nebudeme se bát čerta nic!

MIKULÁŠKÉ PARNÍ VLAKY
neděle 7. 12. 2014, nádraží ČD
pořádá Klub přátel železnic Českého ráje ve spolupráci s městem 
Nová Paka a MKS. Jízdní řád na jiném místě v Achátu. Ve 12.15 
hod. v čekárně ČD bude pro děti  připravena loutková pohádka 
SOŠPg, v 16.00 hod. vystoupení country skupiny Matylda.

ADVENTNÍ KONCERT PĚVECKÝCH SBORŮ 
pondělí 8. 12. 2014 v 17.00 hod., Klášterní kostel Nanebevzetí  
Panny Marie, vstupné dobrovolné 
Srdečně vás zveme na jeden z nejkrásnějších tradičních 
koncertů v roce. Vystoupí dětský pěvecký sbor gymnázia, 
Amabile, smíšený pěvecký sbor Hlas při MKS.

KRÁL ZBOJNÍKŮ
muzikál na moti vy románu A. Dumase staršího - Robin Hood
středa 10. 12. 2014 v 19.00 hod., velký sál, vstupné 100,-Kč 
(dospělí) / 50,-Kč (studenti ) 
hudba: Daniel Klán, libreto: Lada Stará
Žáci a učitelé Gymnázia a SOŠPg Nová Paka si pro vás 
připravili muzikál plný zábavy, zvratů, smíchu a lásky. Příběh 
je o velké lásce Mariany a Robina, která jim nebyla přána. 
Na Marianu si toti ž brousí zuby lord Gisbern. Vyhání Robina 
do Sherwoodských lesů a svou tyranskou správou země si 
znepřátelí i široký lid. Dojde i na osobní souboje, ale získá 
Robin Hood nakonec Marianu pro sebe? Přijďte se podívat!

KRÁL VÍN ČESKÉ REPUBLIKY 
sobota 13. 12. 2014 v 18.00 hod., malý sál – vyprodáno 
pořádá Ondřej Kuřík ve spolupráci s MKS 

VÁNOČNÍ SLAVNOST MŠ a ZŠ Brána 
neděle 14. 12. 2014 v 16.00 hod., velký sál
pořádá MŠ a ZŠ Brána 

ADVENTNÍ KONCERT ZUŠ 
pondělí 15. 12. 2014 v 18.00 hod., velký sál 
pořádá ZUŠ

ORCHESTR VÁCLAVA HYBŠE  s hostem 
Věrou Marti novou
úterý 16. 12. 2014 v 19.30 hod., velký sál, vstupné 260,-/240,- Kč 
Hlavním hostem letošního „Vánočního koncertu 2014“ je 
zpěvačka a kytaristka country hudby, v které získala věhlas 
a stala se její bezesporu nejlepší a nejznámější interpretkou 
– Věra MARTINOVÁ. Její vystoupení doplní čtveřice mladých, 
talentovaných zpěváků, kteří dostávají každoročně příležitost 
prožít s orchestrem V. Hybše toto jedinečné vánoční turné. 
Letos to jsou: Irena Kousalová, Marti na Dolečková, Štěpán 
Růžička a Filip Hořejš.  

ADVENTNÍ KONCERT
Ludmila Pavlová, Stanislav Gallin
sobota 20. 12. 2014 v 19.30 hod., velký sál, vstupné 80/60 Kč
Srdečně vás zveme na koncert mladé houslové virtuózky 
Ludmily Pavlové, která na Adventním koncertu za klavírního 
doprovodu Stanislava Gallina uvede známé skladby Antonína 
Dvořáka, Bedřicha Smetany a Sergeje Rachmaninova.

PŘEDSILVESTROVSKÝ KONCERT
Bandit, jako host Honza Bican a sešlí přátelé
sobota 27. 12. 2014 v 19.30 hod., velký sál, vstupné 150,- Kč
Na tradičním Předsilvestrovském koncertu vás opět přivítá 
Ivan Tůma se svou kapelou a svým hostem Honzou Bicanem.

ODPOLEDNE S DECHOVKOU
Novopacký šlágr
neděle 28. 12. 2014 v 15.00 hod., malý sál, vstupné 50 Kč

Připravujeme:

AFRIKA, Divadlo Járy Cimrmana 
3. 1. 2015, vyprodáno
16. 12. 2014

TŘÍKRÁLOVÝ KONCERT 
KAMILA NÝVLTOVÁ, MARIAN VOJTKO,
Pěvecký sbor Hlas 7. 1. 2015

MAMMA MIA
zájezd do Goja Hall Music Praha  11. 4. 2015

Krásné vánoční svátky a hodně štěstí  a zdraví do nového roku  přejí zaměstnanci MKS
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Když na zvukové zkoušce před koncertem 
na sebe významně pohlédli zvukaři, je-
jich pohled značil jediné – to bude něco! 
A opravdu bylo! Zpěvák a hudebník Ondřej 
Ruml jen dokázal, že svou profesionalitou 
bezesporu patří v mladé generaci zpěváků 
k jedněm z nejlepších. Multi funkční hu-
debník předával divákům spoustu energie, 
ať už v duetech s výbornými vokalistkami, 
Evou Jirků a Danielou Pacovskou i jako sóli-
sta se známými písněmi za doprovodu vyni-
kajícího orchestru. Hostem večera také byla 
Zuzana Nová, rodačka z Nové Paky, která 

nesmírně vitálním vystoupením nezataji-
la, že je každým coulem rocková zpěvačka. 
Zuzu hlavně známe jako sólistku její kape-
ly Roxett e revival a my jí přejeme hodně 
úspěchů na jednom z největších festi valů  
tributových kapel na světě, který se usku-
teční v příští m roce nedaleko Londýna, kam 
„Zuzanin Roxett e“ dostal pozvání v hlavním 
čase. V druhé části  koncertu již Ondřej ex-
celoval se svým originálním vystoupením 
„kouzelnou krabičkou“ – efektovým pro-
cesorem, kdy na místě před diváky skládal 
ze zvukových sekvencí melodii. Musíme 

ONDŘEJ RUML A BIG BAND ČESKÁ LÍPA 30. 10. 2014

K vrcholům kulturních pořadů v letošním 
roce patřil slavnostní koncert Podkrko-
nošského symfonického orchestru ze 
Semil. Vystoupení osmdesáti  – členného 
tělesa lze jen těžko popsat slovy, hluboké 
emoce diváků, krásná hudba, to vše se 
spojilo v jedinečnou atmosféru večera. 

Symfonie Antonína Dvořáka „Z nového 
světa“, která patří k národním hudebním 
klenotům a zní na koncertních pódiích 
po celém světě, byla pod taktovkou cha-
rismati ckého dirigenta Graziana Sanvita 
zahrána s energií, něhou a láskou. Doje-
tí  diváků, dlouhotrvající potlesk ve stoje 

PODKRKONOŠSKÝ SYMFONICKÝ ORCHESTR 8. 11. 2014

V rámci zachování a obnovení tradic jsme 
se v letošním roce rozhodli ve spolupráci 
s Městskou knihovnou a SOŠPg v Nové 
Pace uspořádat příjezd sv. Marti na do 
města. I počalo hledání bílého koně, tvo-
ření dramaturgického plánu, shánění kos-
týmů a účastníků, kteří sehrají známou 
legendu, kdy sv. Marti n rozetne plášť a 
podaruje půlkou žebráka. V úterý 11. 11. 
bylo vše připraveno (jen ten sníh, co při-
náší bílý kůň, ani na objednávku nedora-
zil) a my pořadatelé byli trochu nervózní, 
jak tato akce poprvé dopadne. V 16.00 
hod. se děti  sešly s rodiči u knihovny, 
kde paní ředitelka knihovny Stáňa Bene-

šová blíže seznámila všechny účastníky 
s tradicemi, které se vztahují k listopado-
vému svátku. Dále děti  přešly v průvodu 
do Jírových sadů, kde si mohly vyzkoušet 
soutěže a svíčkami znázornit obrys koně, 
a pak již na Dukelském náměstí  v očekává-
ní příjezdu sv. Marti na zatančit na známé 
písničky. V 17.00 hod. nastala očekávaná 
chvíle a za předčítání paní Stáni Benešové 
o sv. Marti novi přijel na náměstí  impo-
zantní nádherný bělouš a následně aktéři 
sehráli citovanou legendu. Nutno velmi 
pochválit bělouše i paní majitelku, kteří 
velmi statečně zvládli zaplněné náměstí  
i nápor dětí , které si chtěly koníka pohla-

PŘÍJEZD SV. MARTINA POPRVÉ DO NOVÉ PAKY 11. 11. 2014

a nesčetná slova díků po koncertu, to 
byl koncert tělesa, složeného z „amatér-
ských“ hudebníků, tělesa, kterého si vel-
mi vážíme a bude nám velkou ctí  ho opět 
v Nové Pace ve velkém sále Městského 
kulturního střediska uvítat.

dit. Děti  měly zájem hlavně o bílého koně, 
rodiče mohli ochutnat dobrý sladký svařá-
ček a vynikající marti nské rohlíčky, čerstvě 
upečené cukráři SŠGS. Velmi bych chtěla 
poděkovat za spolupráci paní Stáně Bene-
šové, Mgr. Šárce Horákové a jejím student-
kám, slečně Kateřině Pavlové za zapůjčení 
koně, Karlu Jindrovi a Jindrovi Benešovi 
za herecké ztvárnění sv. Marti na a žebrá-
ka. Děkujeme také všem za návštěvu této 
akce, a v příští m roce se s novými nápady 
na setkání s bílým koněm budeme opět 
těšit nejen na novopacké děti , ale i širokou 
veřejnost               Za MKS

Romana Marti ncová

také prozradit, že Ondřej Ruml má kořeny 
ve Staré Pace, a možná i proto jeho vystoupe-
ní bylo velmi emoční a z obou stran nádher-
ně naladěné. Diváci byli okouzleni a nadšeni, 
a my už jen přikládáme slova paní Jaroslavy 
Hanouskové: „Milá paní ředitelko, díky za 
krásný koncert. Kromě vystoupení všech 
účinkujících oceňuji přípravu, teplo v sále
 i v dalších prostorách, mile vytvořené záze-
mí pro BB, muziku dělají z lásky a s láskou. 
Moc se koncert povedl, slyšela jsem jen 
nadšení. Díky všem, kteří se zasloužili.“ 

S pozdravem J. Hanousková
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KULTURNÍ KALENDÁŘ
PROSINEC

  Název akce Místo, čas Pořadatel
1. po Výstava keramiky 

ADVENTNÍ KON-
CERT V KLÁŠTER-
NÍM KOSTELE 

MKS, malý sál, 
22.11. - 12. 12. 
2014

Klášterní 
kostel, 18:00 
hod.

MKS

ZUŠ 

2. út Výstava výrobků 
chráněné dílny

Staropacká 
knihovna, 2. 12. 
- 5. 12. 2014  

Občanské 
sdružení Život 
bez bariér 

5. pá MIKULÁŠ

Keramická dílna 
pro děti  s rodiči

Masarykovo 
nám.

DDM, 16:00 
hod.

MKS

DDM

7. ne MIKULÁŠKÉ 
PARNÍ VLAKY

Nádraží ČD Klub přátel 
železnic Čes-
kého ráje ve 
spolupráci s 
městem Nová 
Paka a MKS

8. po VÁNOČNÍ KON-
CERT PĚVECKÝCH 
SBORŮ 

Klášterní kostel, 
17:00 hod. 

MKS  

9. út NÁROD SOBĚ ZUŠ, 11:30 
hod. 

ZUŠ

10. st Broučci v 
Adventu

KRÁL ZBOJNÍKŮ 

Městská knihov-
na Nová Paka, 
17:00 hod.

MKS, velký sál, 
19:00 hod.  

Městská 
knihovna 
Nová Paka

Gymnázium 
a SOŠPg 

12. pá Předvánoční 
kuchtění 

Muzikohraní pro 
dospělé 

DDM, 14:00 
hod. 

DDM, 17:30 
hod. 

DDM

DDM

13. so KRÁL VÍN ČESKÉ 
REPUBLIKY

MKS, malý sál, 
18:00 hod.

Pořádá Ondřej 
Kuřík ve spolu-
práci s MKS 

14. ne VÁNOČNÍ 
SLAVNOST

MKS, velký sál, 
16:00 hod.

 MŠ a ZŠ 
Brána 

15. po  ADVENTNÍ 
KONCERT ZUŠ 

 MKS, velký sál, 
18:00 

ZUŠ  

16. út ORCHESTR 
VÁCLAVA HYBŠE 

MKS, velký sál, 
19:30 hod 

MKS 

20. so ADVENTNÍ 
KONCERT

MKS, velký sál, 
19:30 hod. 

 MKS 

27. so PŘEDSILVEST-
ROVSKÝ 
KONCERT

NA STOJÁKA 

MKS, velký sál, 
19:30 hod.

Kino Nová Paka, 
20:00 hod. 

MKS 

Novopacké 
Sklepy 

29. po  LOUTKANDA MKS, malý sál, 
16:00 hod 

MKS 

PROGRAM DDM NA PROSINEC

5. 12. Keramická dílna pro děti  s rodiči
16.00 – 17.30 hod.

100 Kč za jednoho dospělého a jedno dítě
(Sváťa Volšičková)

12. 12. Předvánoční kuchtění
Pečeme cukroví s Ivou a vaříme s Midlanem

od 14.00 hod.,
100 Kč

Přihlášky do 10. 12. u Ivy nebo Midlana
(novakoiv@gmail.com)

12.12. Muzikohraní pro dospělé
Přijďte si odpočinout od shonu předvánočních dnů. Bude-
me hrát na bubny, různá chřesti dla, ti betské misky, zvonky 
a jiné nástroje. Zjistí te, že k tomu, abyste mohli hrát, ne-

potřebujete žádné zvláštní nadání, jen hodinu času a chuť 
se na chvíli věnovat sám sobě.

17.30 – 18.30 hod.
Cena:  50Kč

(Ivana Nováková)

Připravujeme:
Kurz pro začínající švadlenky (pro dospělé)

Grafi cké dílny pro dospělé
Kurz němčiny

KČT TJ NOVÁ PAKA ZVE
A INFORMUJE:

Oblíbený listopadový „Poslední pochod roku“ byl 
úspěšný. Zúčastnilo se ho 215 lidí. Všichni si chválili 

vybrané trasy
a vlídný, slunečný den barevného podzimu.

Turisté zvou všechny zájemce na tradiční 
VÁNOČNÍ VÝSTUP NA KUMBURK,

který bude pořádán v pondělí 29. 12. 2014.

Sraz účastníků – v 10.00 hod. u Sokolovny v Nové Pace

Nezapomeňte si vzít uzeninu na opékání, pití  a dobré 
boty!

Po dnech hodování a lenošení při
jďte udělat něco pro své zdraví a postavu!

Zvou Vás turisté z Nové Paky
Z. Z.

Další pozvání si zapište do diáře!
Zimní přechod Staropackých hor
bude v sobotu 17. ledna 2015.
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PŘEHLED ŘÍMSKOKATOLICKÝCH VÁNOČNÍCH BOHOSLUŽEB V NOVÉ PACE A OKOLÍ
STŘEDA 24. 12. ŠTĚDRÝ DEN
Stará Paka 15:30 hodin mše svatá z vigilie slavnosti 
Nová Paka – klášterní kostel 22:30 hodin půlnoční mše svatá

ČTVRTEK 25. 12. SLAVNOST NAROZENÍ PÁNA JEŽÍŠE KRISTA
BOŽÍ HOD VÁNOČNÍ

Stará Paka 7:30 hodin mše svatá
Nová Paka – klášterní kostel 9:00 hodin mše svatá
Levínská Olešnice 10:45 hodin mše svatá
Úbislavice 17:00 hodin mše svatá
PÁTEK 26. 12. SVÁTEK SV. ŠTĚPÁNA, PRVOMUČEDNÍKA
Nová Paka – klášterní kostel 9:00 hodin mše svatá 
Stav 10:45 hodin mše svatá 
NEDĚLE 28. 12. SVÁTEK SVATÉ RODINY
Stará Paka 7:30 hodin mše svatá s obnovou manželských slibů
Nová Paka – klášterní kostel 9:00 hodin mše svatá s obnovou manželských slibů
Levínská Olešnice 10:45 hodin mše svatá s obnovou manželských slibů
STŘEDA 31. 12. 2014 SV. SILVESTRA
Nová Paka – klášterní kostel 15:00 hodin mše svatá na poděkování

ČTVRTEK 1. 1. 2015 SLAVNOST MATKY BOŽÍ, PANNY MARIE
NOVÝ ROK

Stará Paka 7:30 hodin mše svatá
Nová Paka – klášterní kostel 9:00 hodin mše svatá
Levínská Olešnice 10:30 hodin mše svatá
NEDĚLE 4. 1. 2015 SLAVNOST ZJEVENÍ PÁNĚ
Stará Paka 7:30 hodin mše svatá
Nová Paka – klášterní kostel 9:00 hodin mše svatá
Levínská Olešnice 10:45 hodin mše svatá
Nová Paka – klášterní kostel 14.30 hodin tříkrálové zastavení u jesliček
Úbislavice 17:00 hodin mše svatá

V neděli 11. ledna svátkem Křtu Páně končí doba vánoční
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PŘEDSTAVUJE SE VÁM

V minulém čísle Achátu jste se dozvě-
děli, že Dan Polman napsal knížku pro 
děti . Taky jste možná zaznamenali, 
že ilustrátorkou této krásné knížky je 
Jana Soběslavová. Je to velmi nadaná a 
šikovná výtvarnice. Proto jí dám nyní pří-
ležitost, aby se vám trochu představila.
Kdo tedy jsem?
Začnu možná trošku netradičně vzpo-
mínkou na člověka, kterého jsem měla 
moc ráda. Když jsem poprvé držela hlínu 
v ruce, byla jsem malá holka. Bylo to u 
mé tety Elišky Úlehlové v Jičíně. Pama-
tuji si, že jsem dostala hroudu hlíny, a ze 
žížal vymodelovala svůj první šišatý hr-
nek. Vedle mne vytvořila Eliška nádher-
ného anděla, kterého dodnes chovám 
v paměti . Teta Eliška mě také po několika 
letech připravovala na talentové zkoušky 
na střední školu.
Vezměme to ale popořádku. Jmenuji se 
Jana Soběslavová a bydlím v Nové Pace, 
kterou mám moc ráda. Se svojí rodinou 
žiji v domečku na kopci u lesa. Vystu-
dovala jsem Střední uměleckou školu v 
Liberci. V roce 2002 jsem založila ateliér 
JÉÉ DESIGN. Několik let jsem se věnovala 
serigrafi i, především poti sku triček a pol-
štářů. V roce 2007 jsem ale doslova pro-
padla keramice, která mě baví dodnes a 
kterou se také již několik let živím. Každý 
rok na jaře odjíždím do keramického stu-
dia Jarmily Tyrnerové z Kohoutova. Tam 
se účastním setkání keramiků pod vede-
ním akademické sochařky Jindry Vikové. 
Jezdí tam již několik let parta úžasných 
lidí, předáváme si zkušenosti  a o zábavu 
není nouze. Je to vždy velmi inspirati vní 
setkání. 
Již na škole mne oslovilo modelování. 

Velice ráda vytvářím své hlavouny, kvě-
toně, stí nidla a spoustu dalších prapo-
divných objektů. I když to zní prazvlášt-
ně, vždy někoho osloví a najdou si cestu 
k tomu pravému majiteli.
Nevěnuji se ale jenom keramice. Mým 
velkým koníčkem je malování. Když 
maluji, zapomenu na vše kolem sebe. 
Častým námětem mých obrazů jsou pří-

rodní moti vy, ale také třeba moře a ná-
mořníci. Někdy stačí, že slyším hudbu, 
a už vím, co budu malovat. Neustále u 
sebe nosím tužku a papír, abych si mohla 
poznamenat, když mě něco osloví. Ateli-
ér Jéédesign mám ve svém domečku na 
kopci, kde zjara plánuji vybudovat i malý 
obchůdek.
Závěrem bych vás ráda pozvala na výsta-
vu mých obrazů. Bude to výstava při pří-
ležitosti  otevření kavárny ve Valdštejn-
ské lodžii. Vernisáž JÉÉ VÝSTAVY bude 3. 
ledna 2015 v 17.00 hodin. Zahraje i JÉÉ 
KAPELA.
V současné chvíli si můžete mé obra-
zy i keramiku prohlédnout ve vesti bulu 
novopackého kina nebo na stránkách 
www.jeedesign.cz.

Jana Soběslavová,
Lenka Šulcová

 RÁDI BYCHOM VÁM PŘEDSTAVILI JANU SOBĚSLAVOVOU
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Akce na multifokální brýlové čočky 1=2 

(k jednomu páru druhý pár čoček zdarma) 

nebo 21% na jeden pár!

Dárkové poukazy v ceně jakou si sami 

zvolíte!!! 

VAJA, s.r.o., Šti kov 125, 509 01, Nová Paka
tel.: 605 262140  •  mailto: vaja@vaja.cz  •  web: www.vaja.cz
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Z NOVOPACKÉHO SPORTU
   TENIS CENTRUM - 7. ROČNÍK NERELIGY 
V letošním roce pořádal tenisový oddíl TE-
NIS CENTRUM Nová Paka 7. ročník Nereligy, 
dlouhodobé soutěže pro neregistrované vy-
znavače tohoto velice populárního sportu. 
Soutěž probíhala jako obvykle na čtyřech 
antukových kurtech TENIS CENTRA v mě-
sících květen - září. Nereliga se každým 
rokem rozrůstá a letošní ročník byl opět re-
kordní. Celkem 28 zúčastněných družstev 
bylo rozděleno do dvou výkonnostních 
úrovní. V 1. lize hrálo 10 družstev systé-
mem každý každým, zatí mco ve 2. lize bo-
jovalo o postup do 1. ligy 18 týmů ve dvou 
skupinách. V každém utkání družstev se 
hrají dvě dvouhry a jedna čtyřhra. Celkově 
bylo v sezóně 2014 sehráno 128 zápasů 
družstev, tj. 256 dvouher a 128 čtyřher. Na 
soupiskách týmů v letošním ročníku fi guro-
valo 104 tenisových nadšenců z Nové Paky 
a okolí; ale i z Jičína, Jilemnice, Lomnice, 

Semil; dokonce i z Prahy nebo ze Svitav. 
Akti vně se zapojilo do průběhu soutěže 
89 tenistů. 
Ročník 2014 byl bezesporu zatí m výkon-
nostně nejkvalitnější. Na soupiskách se 
objevilo několik nových nebo staronových 
tváří, které přispěly k dalšímu zvýšení 
úrovně soutěže.
Významným krokem kupředu bylo zave-
dení nového výsledkového systému na in-
ternetu, který umožňuje hráčům sledovat 
průběžné výsledky. 
Slavnostní vyhlášení výsledků se konalo 
koncem září ve Sportovním centru vedle 
areálu TENIS CENTRA. Co se týká vítězů 
letošního ročníku – žádné překvapení se 
opět nekonalo. Takže 7. ročník Nereligy 
má stejného vítěze jako ve všech předcho-
zích šesti  ročnících – družstvo Kopečkářů 
v obnoveném složení V. Kazda, M. Vondrá-

ček, kterým při zra-
nění druhého jme-
novaného vypomohl 
L. Šajner. O druhé 
místo byl do poslední 

chvíle vyrovnaný boj, nakonec při rovnos-
ti  bodů 3 družstev rozhodovaly vzájemné 
zápasy. Díky tomuto kritériu skončil na 
2. místě tým Jilemnická ESA (F. Moravec, 
L. Bednář), pohár za 3. místo získalo druž-
stvo 1. LTC (Z. Mizera, M. Grund) a těsně 
pod stupni vítězů skončilo družstvo Zá-
vodní rada (M. Pešta, P.  Zamlar). Postup 
do 1. ligy vybojovaly týmy 1. Ambiciózní 
(A. Tominec, A. Vysloužil, M. Záklasník, 
Z. Vodička) a Gymnázium (V. Suchánek, 
J. Kypr, P. Matějovský). Pohár za nejlepší-
ho hráče ročníku 2014 získal V. Kazda z ví-
tězného týmu Kopečkářů.
Poděkování patří správcové Martě Rosen-
bergové za vzornou přípravu kurtů, všem 
družstvům za účast a fair hru a sponzorům 
za jejich podporu. Těšíme se na další, již 
8. ročník Tenisové nereligy 2015, ve kte-
rém bude 2. liga výkonnostně rozdělena, 
takže vzniknou 3 úrovně: 1. liga, 2. liga 
a 3. liga. To by mělo přispět k větší vyrov-
nanosti  zápasů v jednotlivých skupinách.

Milan Grund,
TENIS CENTRUM o. s

Vítězové 7. ročníku Nereligy 2014 – tým Kopečkáři ( zleva M. 
Vondráček a V. Kazda).

Druholigová utkání s družstvy ze spod-
ní části  tabulky o druhém listopadovém 
víkendu měla být pro novopacké sokoly 
snadnou záležitostí . Domácí basketbalis-
té měli možnost si spravit chuť po dvou 
porážkách v Přelouči a na Tesle. To se jim 
sice dvěma vítězstvími nad basketbalisty 
Brandýsa nad Labem a Horními Počerni-
cemi podařilo, ale cesta k těmto dvěma 
úspěchům byla velice těžká 
a zvláště Horní Počernice daly domácím 
borcům značně zabrat, když vybojova-
ly vítězství až v prodloužení. Na omluvu 
k chudým vítězstvím lze podotknout, že 

i když se o víkendu na palubovce objevili 
Jan Dolejší, Jan Bajer, dokonce i exligový 
odchovanec novopackého Sokola Věrek 
Sucharda, dále Ondra Stěhulka, Aleš Pe-
terka, nechyběli ani kapitán Pavel Korbe-
lář a Tomáš Sedlák, bylo to málo, na dru-
hé straně chyběli zranění Radek Banýr 
a Lukáš Plašil. Na lavičce nebyl ani Michal 
Slezák a Jirka Nádvorník. Rozcvičoval se 
sice Jarda Sekot, ale ten v průběhu utká-
ní odešel. Přednost před áčkem, kde je 
stabilním hráčem, dal béčku Jan Šafář. 
Proto se na palubovce objevil další hráč 
B družstva, Vláďa Zamlar.

Sokol Nová Paka – BK Brandýs n. L. 
89:81 (30:11, 45:30, 69:49) 
Sokolům se prvá čtvrti na utkání vydařila. 
Po vyrovnaných prvých pěti  minutách, 
kdy se oba soupeři oťukávali, a ukazatel 
signalizoval 7:6 pro domácí, se sokolům 
podařila šňůra, kterou odstartoval Kor-
belář trojkou, na 20:6.  Po pěti bodovém 
vstupu hostí , kteří upravili dvěma sle-
penými koši na 20:11, se přihlásili opět 
sokolové, tentokrát osmibodovým sle-
pencem, na kterém měl největší zásluhu 
Honza Bajer trojkou a dvěma dvojkami, 
kteří upravili konečný stav prvé deseti -

DVĚ VÍTĚZNÁ NERVNÍ UTKÁNÍ SOKOLŮ 
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minutovky na 30:11. Kdo si myslel, že 
v tomto trendu bude pokračovat utká-
ní, tak byl zklamán. Hosté vyrovnali hru 
a do poločasu stáhli packé vedení o čtyři 
body. Stále ještě patnácti bodové vedení 
o poločasu, zvláště když sokolové přidali 
ve třetí  čtvrti ně dalších pět bodů do roz-
dílu a na konci třetí  čtvrti ny to tak bylo 
o dvacet, zdánlivě mělo zaručovat klidný 
průběh závěrečných deseti  minut. Bohu-
žel domácí již měli na svém kontě hodně 
faulů a také vzhledem k malému počtu 
hráčů se hlásila i únava, tak se zvláště 
soustředili na udržení vítězství. Prvních 
pět minut ještě prošlo hladce, hosté za 
stavu 78:60 ukrojili pouze dva body. Bo-
hužel následovala tříminutová sprcha, ve 
které devíti bodovým slepencem upravili 
na rozdíl pouhých devíti  bodů. Vypadalo 
to na krušné chvíle, ale na štěstí  se soko-
lové vzchopili a do konce utkání povolili 
hostům snížení rozdílu o pouhý jeden 
bod, takže se mohli radovat z vítězství 
o osm bodů. 
Dolejší 26, 3x3, 11/9, 4, Bajer 22, 1x3, 
1/1, 5, Peterka 13, 1x3, 6/4, 4, Sucharda 
11, 3/3, 3, Korbelář 11, 2x3, 2/2, 3, Stě-
hulka 3, 2/1, 5, Sedlák 2, 2/2, 3, Zamlar 
2, 0/0, 0.
Za hosty nejvíce Kudrna 27.
Trestné hody: 27/22 (81,5%): 32/20 (62,5 
%), trojky: 7: 5, fauly: 29: 27, 5 faulů: 2 
(Bajer a Stěhulka): 1.
Sokol Nová Paka – Sokol Horní Počerni-
ce 96:94 (24:19, 50:42, 64:42, 83:83)
Nedělní utkání se podobalo sobotnímu 
pouze ve vyrovnaných prvých čtyřech 
minutách, kdy ukazatel fandil domácím 
8:6 díky trojkám Korbeláře a Dolejšího 
a dvojce Věrka Suchardy. Bohužel ná-
sledující průběh byl proti  sobotě úplně 
odlišný.   Hosté zvýšenou akti vitou oto-
čili na 8:14.  Díky dvěma šňůrám domácí 
nejprve vedli o bod 19:18 a následně po 

vyrovnávací jedné šestce hostí  z 19:19 
zvýšili na 24:19. V prvých minutách 
druhého dějství domácí díky třem troj-
kám z rukou Dolejšího, Bajera a Peterky 
a dvěma dvojkám Suchardy odskočili na 
třinácti bodový rozdíl a za stavu 40:27 se 
zdálo, že vše spěje ke zdárnému konci. 
Bohužel basketbalisté z Počernic byli ji-
ného názoru a do poločasového klakso-
nu snížili na rozdíl osm. Po poločasové 
přestávce hosté velice brzy zkontaktovali 
stav na jeden až dva body a vzhledem k 
tomu, že koš na jedné straně střídal koš 
na straně druhé, začaly nervy. Vyrovna-
ná hra v závěrečné čtvrti ně, kdy se oba 
soupeři střídali ve vedení, vyústi la ve 
vyrovnaný stav 83:83 na konci normální 
hrací doby, když hosté vyrovnali těsně 
před zazněním klaksonu a nastalo pro-
dloužení. Do něho vstoupili lépe domácí 
a díky dvojce Suchardy, jedné úspěšné 
šestce Bajera a dvěma bodům z trest-
ných hodů Dolejšího se radovali z vedení 
88:83. Hosté kontrovali dvěma body na 
88:85. Do konce utkání, ve kterém byli 
na konci šťastnější domácí, pokračoval 
stav: 92:85, 92:88, 94:88, 94:90, 96:90, 
96:92 a 96:94.  Rozhodčí  Poživil několik 
sekund před koncem za stavu 96:90 vy-
táhl z rukávu vymyšlený faul domácího 
hráče za trojkovým obloukem, a umožnil 
tak hostujícímu týmu dvěma úspěšnými 
trestnými hody ze tří snížit na čtyři body. 
Po nepřesné střele domácích, těsně před 
závěrečným klaksonem, hosté získali míč 
a ukončili drama dvojkou.  V týmu sokolů 
se zapsalo do zápisu šest hráčů, u soupe-
ře pouze čtyři. Proti  sobotě se výrazně 
zlepšil Sedlák
Mušku nemohl najít Bajer. Stěhulka byl 
po obě utkání platným doskakovačem 
zvláště pod domácím košem. Bohužel 
nedělní utkání pro zranění nedohrál. Pod 
oběma koši plati l na soupeře Sucharda, 

který se v neděli zlepšil ještě střelecky.  
Hosté často uplatňovali kombinovanou 
obranu, když Dolejšího bránili osobně a 
ostatní hráli územní obranu. Střelecky na 
ně plati l Peterka. 
Peterka 20, 3x3, 5/4, 3, Sucharda 20, 4/4, 
3, Dolejší 18, 2x3. 7/6, 3, Sedlák 13, 5/3, 
3, Korbelář 13, 3x3, 2/1, 4, Bajer 7, 1x3, 
4/2, 4,  Stěhulka 0, 0/0, 3,  Zamlar 0,0/0, 0
Za hosty nejvíce Jiránek 32.
Trestné hody: 27/20 (70,4%): 29/23 
(79,3%), trojky: 9:5, fauly: 23:24, 5 faulů: 
0:2. 
Utkání řídili rozhodčí Kuřítko z Trutnova a 
Poživil z Liberce.  
K dalším dvěma utkáním cestují sokolové 
v sobotu 22. listopadu do pražských Košíř 
a o den později do Benešova.

2. liga mužů skupina B
1. TJ AŠ Mladá 

Boleslav 
6 6 0 461:337 12 

2. Basket 
Košíře 

6 5 1 451:374 11 

3. BC Benešov 6 5 1 454:397 11 
4. BVK Holice 6 5 1 451:399 11 
5. Sokol Nová 

Paka 
6 4 2 470:483 10 

6. TJ Sokol, 
BC Darren 
Chrudim 

6 3 3 457:440 9 

7. BK Přelouč 6 2 4 457:457 8 
8. TJ Sokol 

Kbely 
6 2 4 413:452 8 

9. TJ Tesla 
Pardubice 

6 2 4 362:412 8 

10. BK Brandýs 
nad Labem 

6 1 5 374:426 7 

11. Basket 
Poděbrady 
o.s. 

6 1 5 430:496 7 

12. Sokol Horní 
Počernice 

6 0 6 400:507 6

Míla Pour

REPORTÁŽ Z OBLASTNÍHO TURNAJE PIŠQWOREK:
SLUNÍČKA VYPÁLILA RYBNÍK NOVÉ PACE
Poslední říjnový den se sešla skvadra 
pIšQworkářů také v Nové Pace. Zprvu 
rychlý průběh turnaje postupně dra-
mati zovaly časté rozstřely. V semifi nále 
i ve fi nálovém klání byla nejúspěšnější 
Sluníčka.
Od triumfu v roce 2010 prošly 
pIšQworkové týmy z NovéPaky generační 
obměnou. 
Krizi z loňského roku dnes velmi dobře 
vylepšily týmy Sovy a 307387102912112. 
Oba domácí celky prokázaly svoji bojo-
vnost, ale na borce z Jičína jako minulý 

rok nestačily. Nutno říci, že chyběla jen 
trocha štěstí .
Dobré výkony na turnaji podali take h ráči 
a hráčky z Hosti nného a Dvora Králové. 
Žáci základní školy z Nové Paky přijeli 
soutěžit I přesto, že měli prázdniny, za což 
jim patří velké uznání.Jen málo chybělo 
k jejich postupu ze skupinové fáze.
Semifi nálový rozstřel skončil až ve 
20.minutě, ten fi nálový jen o kousek 
dříve. Největšími objevy letošního no-
vopackého turnaje se staly Sovy. Žáci 
kvarty a kvinty poráželi své soupeře jako 

na běžícím páse a až v semifi nále narazili, 
jak se později ukázalo, na vítěze celého 
turnaje –  Sluníčka. 
1. místo: Sluníčka (VOŠ a SPŠ Jičín) ve 
složení: Dominik Špringer, Michal Suchá-
nek, Jakub Jíra, Matěj Jína, Jiří Sehnal
2. místo: 307387102912112 (Gymnázi-
um a SOŠPg Nová Paka) ve složení: Simo-
na Lánská, Helena Macková, Marie Ge-
islerová, Pavel Fejfar, Johana Tláskalová
3. místo: Sovy (Gymnázium a SOŠPg 
Nová Paka) ve složení: Jan Handschug, 
Josef Švehla, Vojtěch Pour, Jan Plecháč, 
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5. ročník cyklisti cké čtyřiadvaceti hodi-
novky horských kol Na Ploužnici v 6 se 
jezdil i letos v době letního času z neděle 
na pondělí. Organizuje ji jako soutěž pro 
neregistrované cyklisty jeden z členů Ve-
locipéd klubu Nová Paka Vladimír Bajer 
pod značkou Bikeee.cz. Tato akce je urče-
na pouze pro horská nebo treková kola. 
Dle pravidel se na trasu, kterou si určuje 
každý sám, vyráží v neděli večer v šest 
hodin a po dvaceti  čtyřech hodinách je 
nutné hlásit se v cíli – tedy v nedalekém 
hosti nci Na Ploužnici v pondělí večer 
v šest. Jezdí se o nejlepší denní výsledek, 
tzn. nejvíce najetých kilometrů za 24 ho-
dinový limit, zároveň se jednotlivým bi-
kerům sčítají najeté kilometry za každou 
odjetou „Ploužnici“.  Už při druhé 24 ho-
dinovce rozpoutal celou řadu letošních 
soubojů borec Petr Hnízdo, když přijel 
s 250 kilometry. Tím překonal o 15 km do-

savadní nejlepší výsledek, který si na své 
konto připsal právě on již v loňském roce.  
Nutno dodat, že Petrův osobní rekord je 
z 10. ročníku čtyřiadvaceti hodinovky sil-
ničních kol pořádané Tělovýchovnou jed-
notou Nová Paka. Tehdy ve dresu Cyklo 
Ski J. Žitník N. Paka ujel neuvěřitelných 
582,10 km a drží celkové 12. místo mezi 
86 účastníky uplynulých dvaceti  roční-
ků. Ale vraťme se Na Ploužnici. Původní 
myšlenka setkat se v pondělí s kamarády 
na kole u pivka a dát si před tí m lehkou 
vyjížďku terénem, se letos rychle rozply-
nula. Dá se říci, že se poněkud zvrhla v 
„hltání“ kilometrů většinou na silnicích.  
Závodili jsme o sto šest. Možná k tomu 
přispěly i nové týmové „velocipéďácké“ 
dresy, neboť většina účastníků je z těch-
to řad.  Vláďa Bajer jako první v historii 
prolomil 300 kilometrovou hranici, když 
začátkem července najel 321 km. Ten-

to výkon byl o měsíc později překonán
o 40 km (Š. Haklová, 361 km). Předpo-
slední pondělí celé série přijel do cíle 
s 370 km Petr Hnízdo. S nasazením 
všech sil byla týden na to dobyta ještě 
vyšší meta (Š. Haklová, 414 km). Do vý-
konu držitele českého rekordu ve 24 ho-
dinovce Dandy Polmana, který dokázal 
najet za jeden den 880 km, máme však 
ještě stále co zlepšovat. Do letošního 
5. ročníku se zapojilo 19 mužů, 1 mladší 
žák, 4 ženy, 2 juniorky a 1 starší žákyně. 
Všichni dohromady jsme během třiceti  
letošních závodů najeli 27 219 km. Při 
slavnostním vyhlášení této akce, kde 
se rozdávaly putovní pohár a poháry 
prvním třem v jednotlivých kategoriích, 
proběhla i dražba poněkud menšího, 
ale o to cennějšího poháru Dobrý anděl 
2014. Pohár vydražil Jiří Pochop ml. za 
1500,- Kč, my ostatní jsme k této částce 
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Vojtěch Kaván
4. místo: Log x (Gymnázium a SOŠPg 
Nová Paka) ve složení: Adéla Frýbová, 
Jan Štál, Josef Kužel, Ondřej Tomeš, Voj-
těch Zívr Fotogalerie na Facebooku
Celkem ve více než stovce turnajů 
v pIšQworkách bude až do 14. listopadu 
poměřovat síly rekordních 1248 přihlá-
šených týmů. Následovat budou kraj-
ská kola, z nichž vzejdou fi nalisté, kteří 
se utkají ve fi nále v pátek 28. listopadu 

na Masarykově univerzitě v Brně. 
Hlavním pořadatelem soutěže pIšQwor-
ky je občanské sdružení Student Cyber-
Games. Soutěž se koná pod zášti tou Mi-
nisterstva školství, mládeže a tělovýcho-
vy a všech krajů České republiky.
Podrobnější informace o soutěži nalez-
nete na webu soutěže www.pisqworky.
cz, kde najdete kromě jiného také pravi-
dla pIšQworek. 
Spolupořadatelem pIšQworek je už od 

roku 2012 Masarykova univerzita v Brně. 
Hlavními partnery soutěže jsou společ-
nosti  Mindok a Candy Plus. Dalšími part-
nery soutěže jsou potom společnosti  RSJ, 
Notes a obchodní centra Citypark Jihla-
va, Futurum Hradec Králové a Futurum 
Ostrava.

S pozdravem
Anna Kociánová - Tisková mluvčí projektu 
Adéla Šrutová - Vedoucí PR a marketi ngu

Novopačtí  kadeti  U 17 a béčko novo-
packých sokolů čtyřikrát zvítězili, druhý 
listopadový víkend, v oblastním přeboru 
východních Čech. Kadeti  dvakrát na do-
mácí palubovce vysoko porazili poslední 
tým přeboru Karu Trutnov, béčko v sobo-
tu zvítězilo v Dobrušce a jednou vysoko 
porazilo v Nové Pace Sokol Pardubice.
Sokol Nová Paka – Kara Trutnov 107:44 
(35:12, 62:24, 82:40)
Tegel 32, 1x3,  3/1, 0, Pour 31, 1x3, 5/4, 
1, Nádvorník 17, 3x3, 0/0, 2, Plecháč 6, 
0/0, 1, Šnajdr 5, 2/1, 1, Kňourek 5, 4/3, 
2, Sucharda 4, 0/0, 3, Plecháč 3, 4/1, 2, 
Jiránek 2, 0/0, 1, Skalický 2, 0/0, 1.
Trestné hody 18/10, (58,1%), trojky 5, 
fauly 13. 
Sokol Nová Paka – Kara Trutnov 94:58 
(25:17, 43:25, 68:46)
Tegel 29, 2x3, 6/5, 0, Nádvorník 19, 1x3, 
2/2, 2, Pour 14, 3/0, 1, Šnajdr 14, 0/0, 3, 
Jiránek 7, 2/1, 3, Skalický 6, 0/0, 2, Kňou-

rek 3, 2/1, 3, Sucharda 2, 0/0, 3, Plecháč 
J. 0, 2/0, 0, Plecháč V. 0, 0/0, 0.
Trestné hody: 17/9 ( 52,9%), trojky: 3, 
fauly: 17. 
Další utkání odehrají pačtí  kadeti  v sobo-
tu 22. listopadu v 9 a 11 hod. v Chrudimi.
Oblastní přebor kadetů U 17
1. Sokol Nová 

Paka 
8 5 3 651:489 13 

2. BVK Holice 8 5 3 499:393 13 
3. TJ Sokol 

BC Darren 
Chrudim 

6 6 0 490:300 12 

4. TJ Svitavy 8 2 6 425:658 10 
5. SKB Česká 

Třebová 
4 4 0 377:239 8 

6. TJ Jiskra 
Havlíčkův 
Brod 

6 2 4 353:481 8 

7. BK KARA 
Trutnov 

8 0 8 357:592 8

BV Elephants Dobruška – Sokol Nová 

Paka 48:63 (14:15, 27:32, 42:55) 
Pouze v sedmi nastupovalo packé béčko 
v Dobrušce, a vzhledem k vyfaulování 
bratrů Šafářů dohrával packý tým pouze 
o pěti  hráčích.
Kmoníček 21, 2x3, 3/1, 4, Šafář J. 21, 5x3, 
0/0, 5, Gott štein E. 10, 4/4, 3, Roman 9, 
1/1, 2, Baudisch 2, 0/0, 0.Vršťala 0, 0/0, 
1, Šafář P. 0, 0/0, 5.
Trestné hody: 8/6 (75%), trojky: 7, fauly: 
20.
Sokol Nová Paka B – Sokol Pardubice 
84:48 (20:8, 38:17, 60:36) 
Kmoníček 16, 0/0, 3, Pour 11, 3x3, 0/0, 
1,  Gott štein V. 10, 2/2, 3, Nádvorník 10, 
2x3, 0/0, 3, Šafář P. 7, 1/1, 2, Baudisch 7, 
1x3, 0/0, 1,  Gott štein E. 6, 4/1, 1, Roman 
6, 0/0, 4, Šafář J. 6, 0/0, 0, Vršťala 3, 1x3, 
0/0, 3, Šnajdr 2, 0/0, 1. 
Trestné hody: 7/3 (42,9%)

Míla Pour

ČTYŘI VÍTĚZSTVÍ KADETŮ U17 A PACKÉHO BÉČKA
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V roce 1999 se Sportovní výbor při zastu-
pitelstvu našeho města rozhodl vyhlásit 
vynikající sportovní reprezentanty měs-
ta, aby tak zviditelnil úspěchy sportovců, 
oddílů a klubů.  Letos již po šestnácté se 
setkají vybraní sportovci našeho města 
s jeho představiteli a veřejností  na slav-
nostním vyhlášení nejúspěšnějších spor-
tovců, cvičitelů, trenérů a činovníků. 
V tomto vydání Achátu je představujeme 
tak, jak byli navrženi jednotlivými novo-
packými, tělocvičnými, tělovýchovnými 
a sportovními organizacemi. Počet vyhlá-
šených z jednotlivých sportovních odvět-
ví se odvíjí 
od šíře členské základny a výkonnosti  
s přihlédnutí m k reprezentaci našeho 
města. Každý sportovní subjekt si mohl 

vybrat, kterou kategorii svým přiděleným 
počtem obsadí. Sportovci, kteří budou vy-
hlášeni, jsou seřazeni abecedně, dle jed-
notlivých sportovních organizací a odvětví, 
bez rozdílu kategorií a činnosti . Podobně 
i jako v minulých pěti  letech bude opět 
vyhlášena Legenda novopackého sportu, 
kterou je letos Karel Rádle, bývalý výbor-
ný učitel tělesné výchovy a matemati ky 
a atlet. V posledních čtyřiceti  letech člen 
výboru basketbalového oddílu a jeho veli-
ce spolehlivý jednatel. Rovněž budou letos 
vyhodnoceny i dva nejúspěšnější kolek-
ti vy našeho města. V dospělých tato čest 
připadla družstvu novopackého tenisu, 
v kategorii mládeže si přijdou pro ocenění 
mladí cyklisté z Bakaka. Je jenom škoda, 
že někteří zástupci organizací, na které 

jsme se obraceli, nevěnovali vyplňování 
charakteristi k navrhovaných sportovců 
zaslouženou péči.Slavnostní akt vyhlášení 
nejúspěšnějších sportovců bude za účasti  
představitelů 
našeho města a zástupců organizací a ve-
řejnosti  uskutečněn ve čtvrtek 4. prosince 
v 16 hod. v aule novopackého Gymnázia 
a SOŠPg. Sportovní výbor města na tento 
podvečer, který oživí pěvecký sbor Amabi-
le, zve co nejširší veřejnost. 

Asociace školních sportovních klubů
Mgr. Vojtěch Záveský (1978) - dlouhole-
tý předseda Školního sportovního klubu 
AŠSK při Gymnáziu a SOŠPg Nová Paka. 
Kromě organizování sportovních akti vit ve 
škole úspěšně a ochotně organizuje soutě-

VYHLÁŠENÍ NEJÚSPĚŠNĚJŠÍCH SPORTOVCŮ NAŠEHO MĚSTA – 2014

První listopadovou sobotu pozval boxer Ja-
kub Chval mladé lidi do jedné části  areálu 
bývalé novopacké tkalcovny Velvety, aby 
se pochlubil s nově zřízenou tělocvičnou 
s posilovacím zařízením a nářadím. Pří-
tomné jsem nepočítal, ale byla jich určitě 
nejméně třicítka. Pačák, boxující za Jičín ve 
velterové váze, který je bohužel od května 
zraněný, svoji akti vitu projevil zřízením 
pěkné nové posilovny. „Šli jsme spolu do 
toho s kamarádem Kynčlem. Loni o Vá-
nocích jsme to dohodli a nyní to již fun-
guje. Neuvažuji s klasickým posilováním. 

Cvičení chci zaměřit na dynamickou sílu, 
a tak hlavní náplní budou kondiční kruho-
vé tréninky zaměřené jak na výbušnost, 
tak i vytrvalost. Vše v tempu s posilováním 
okolo 30 sec., prokládané různě krátkými 
několika sekundovými přestávkami mezi 
cvičeními. Lze využívat i místnost vedle, 
jejíž podlaha je pokryta džudisti ckým ta-
tami. Je to zde i připravené na boxerský 
ring. Stačí jen zavěsit provazy.  Zájemci se 
mohou sem přijít přímo podívat, nebo mě 
mohou kontaktovat třeba telefonem na 
mobil 734 808 691. Jsme i na facebooku. 

Stanovili jsme 300 Kč měsíční příspěvek, 
za který je možné sem chodit každý den 
neomezeně. Zájemci mohou cvičit buď 
pod mým dohledem, nebo samostatně. 
Mám boxerskou trenérskou licenci, která 
mě opravňuje ke kondičním tréninkům,“ 
řekl k nově otevřené posilovně Jakub 
Chval a zakončil svým krédem: „Chci dát 
dohromady partu lidí, takových sportov-
ních nadšenců, kteří si sem budou chodit 
trénovat. Nic víc, nic míň.“

Míla Pour

V NOVÉ PACE OTEVŘEN SPORTKLUB SPARTAKUS

ještě něco dalšího přihodili. Celkem jsme 
vybrali 2330,- Kč, které putují na konto 
nadace Dobrý anděl, která pomáhá ne-
mocným rakovinou.
Výsledky – top ten: 24 hodinovka Na 
Ploužnici v 6: 1. Šárka Haklová (414 km), 

2. Petr Hnízdo (370 km), 3. Vladimír Ba-
jer (321 km), 4. Vladimír Knap (280 km), 
5. Marcela Davidová (270 km), 6. Pavel 
Hakl (266 km), 7. Michal Fišera (243 km – 
překročen časový limit), 8. Zbyněk Urban 
(229 km), 9. Petr Vancl (227 km), 10. Vác-

lav Kňourek st. (214 
km). Ploužnický drak 
(celkově najeté km 
za sezonu): 1. Šárka 

Haklová (4747 km), 2. Vladimír Bajer 
(4141 km), 3. Marcela Davidová (3333 
km), 4. Petr Hnízdo (3156 km), 5. Petr 
Vancl (2222 km), 6. Václav Kňourek st. 
(1717 km), 7. Jiří Pochop ml. (1500 km), 
8. Michal Fišera (1111 km), 9. Zbyněk 
Urban (1041 km), 10. Pavel Hakl (1001 
km).

Šárka Haklová,
Velocipéd klub Nová Paka



40 ACHÁT - měsíčník pro občany Nové Paky a okolí

že na úrovni okresních a krajských kol.
Autoklub – AČR Nová Paka
Bohumil Kužel (1956) – je dlouholetý člen 
Autoklubu Nová Paka. Od svého raného 
dětství se pohybuje v prostředí Šti kovské 
rokle, kde začínal pomáhat při organizo-
vání motokrosových závodů. Později začal 
pracovat na různých postech ředitelství 
motokrosu a autokrosu. Stal se členem 
výboru, postupně i vedoucím tratě. Nyní 
již třináct let je předseda Autoklubu v AČR 
Nová Paka. Při mnoha závodech působí ve 
funkci ředitele. Za svého působení vytvo-
řil velice kvalitní tým spolupracovníků. Je 
hlavním iniciátorem neustálého zlepšování 
celého areálu se snahou, aby patřil mezi 
nejlepší v Evropě. V poslední době získává 
na kvalitě i popularitě přilehlá motokroso-
vá trať i závody na ní. Autoklub Nová Paka 
je pořadatelem i mnoha jiných akcí pro ve-
řejnost jako je ples, motoristi cký festi val, 
různé besedy apod. 
Za svou velice časově náročnou činnost 
pro motoristi cký klub byl v roce 2006 od-
měněn Zlatou sponou ČR, což je nejvyšší 
vyznamenání Autoklubu ČR.

BAC BAKAKO
Marti n Kubišta ml. (2003) – je velkým ta-
lentem cyklisti ckého oddílu. Při pravidel-
ných středečních trénincích je vždy velice 
akti vní a díky jeho houževnatosti  se mu 
mladí členové snaží vyrovnat. Jeho největ-
ším letošním úspěchem při MTB závodech 
je vítězství v Příchovicích a v Nové Pace. 
Úspěšně zvládl i trať 50 km při závodech 
v Lázních Bělohrad.

TJ Bruslařský klub  - Lední hokej
Jan Komárek (2001) – talentovaný hráč 
družstva starších žáků, které hrálo žákov-
skou ligu a dokázalo porazit i takové týmy, 
jako je AŠ Mladá Boleslav a Bílí tygři Libe-
rec. Jako obránce vyniká tvrdou střelou. 
I když věkově patří do kategorie starších 
žáků, hraje v současné době za dorost. Je 
velkým příslibem pro novopacký hokej.  
Stanislav Věchet (1974) – výborný brankař, 
který na začátku své kariéry získával své 
dovednosti  na přírodních zamrzlých plo-
chách v Nové Pace.  Díky své píli vyrostl ve 
výborného brankaře. Celou svoji kariéru 
chytal za týmy TJ Bruslařského klubu Nová 
Paka, kde před dvěma lety ukončil svoji 
brankařskou kariéru. V současné době je 
trenérem brankařů v TJ Bruslařském klubu. 
 
FK  Nová Paka
Michal Číla (1998) - je zástupcem kapitána 
dorosteneckého družstva U19. Pro svoji 
pocti vost, ukázněnost a disciplínu je již od 
žákovské kategorie vzorem ostatním spo-

luhráčům. Je oporou týmu hrající krajskou 
soutěž Královéhradeckého kraje. Hraje 
středového hráče, ale s úspěchem zaska-
kuje i na místě stopera. Patří mezi slibné 
talenty novopackého fotbalu.
Jaroslav Mandík (2000) – v letošní sezoně 
krajské soutěže Královéhradeckého kraje 
hraje za družstvo žáků U15. Je univerzál-
ním hráčem použitelným na jakémkoli po-
stu. Především je ale velkým příslibem pro 
novopacký fotbal jako brankař. Ač je vě-
kem žák, několikráte nastoupil úspěšně do 
branky i v dorosteneckém týmu. Je velký 
bojovník, který se nebojí soubojů. O jeho 
celkových kvalitách svědčí, že si ho jeho 
tým vybral za svého kapitána. 
 
Klub sportu pro všechny  
Petra Bílková (1980) – je dlouholetá cviči-
telka mládeže, která byla od malička naší 
cvičenkou. V roce 1995 si ve svých patnácti  
letech udělala cvičitelský kurs a začala po-
máhat ve cvičebních hodinách mládeže. 
Po dosažení plnoletosti  začala cvičit děti  
samostatně. Svoji cvičitelskou aprobaci 
si rozšířila v roce 2003 kursem aerobiku 
3. třídy, což uplatňuje při cvičení žákyň.
Nikol Kučerová (1992) prošla všemi ka-
tegoriemi cvičení od rodičů s dětmi až 
po dorostenky. V roce 2008 absolvovala 
všeobecný cvičitelský kurs 3. třídy a zača-
la vypomáhat cvičitelkám při cvičení dětí  
a mládeže. V době své plnoletosti  se zapo-
jila do cvičení dětí  a mládeže jako samo-
statná cvičitelka.
Dnes jsou obě výše uvedené společně cvi-
čitelkami mladších a starších žákyň. Jejich 
hodinám nechybí pestrost a svoji rozmani-
tostí , kdy do cvičení zařazují aerobik, nářa-
dí, míčové a jiné hry, jsou pro žákyně velice 
zajímavé a stále se zvyšuje jejich počet.  
Jezdí rovněž se žákyněmi na soutěže zimní-
ho pěti boje, atleti ky a na podobné akti vity 
vypisované Českou asociací sportu. Obě 
jsou autorkami mnoha pódiových vystou-
pení, která s děvčaty nacvičují. Akti vně se 
účastní akcí pro širokou veřejnost pořáda-
ných Klubem sportu pro všechny.  Za jejich 
zcela dobrovolnou práci jim patří velký dík.

Sbor dobrovolných hasičů 
KateřinaVilušinská (1989) – akti vní členka 
družstva žen SDH Nová Paka, medailistka 
z okresního i krajského kola v požárním 
sportu. V letošním roce dovedla družstvo 
žen k celkovému třetí mu místu v Poháru 
starosty OSH Jičín, který se skládal ze šesti  
závodů. Je výraznou vůdčí osobnosti  druž-
stva žen SDH Nová Paka.

SK Lyžování a orientačního běhu  
Stanislav Novák (2004) – po roční přípravě 

v tréninkové skupině mládeže při SK LOB 
Nová Paka pod vedením Jiřiny Kalibánové 
se v letošním roce poprvé zúčastnil seriálu 
závodů Východočeské oblasti , kde v jar-
ní části  přešel z kategorie H10N určenou 
pro začátečníky do vyšší věkové kategorie 
H10C. V podzimní části  obsadil v této ka-
tegorii celkové páté místo. V kategorii H10 
zvítězil v seriálu závodů „Podkrkonošská 
liga žactva 2014“. 

Sportem proti  bariérám – Český ráj - iSK 
Kumburk
Jan Pelikán (1964) – bývalý reprezentant 
v bocii a v závěsném kuželníku, nyní kapi-
tán týmu „Pačáci“, který soutěží v integro-
vaném kuželníku a bocii. Se svým týmem 
pravidelně obsazuje druhé místo v celore-
publikových turnajích ČSOB cup. V první 
lize jsou rovněž i v bocii. Před letošními, 
ještě nedokončenými soutěžemi je velmi 
reálné, že tým vyhraje soutěž ČSOB cup 
a je téměř jisté, že Jan Pelikán vyhraje 
v jednotlivcích a bude tak nejlepším spor-
tovcem ČR v i v Kuželníku 2014.
Při pravidelných trénincích se věnuje všem 
účastníkům, kterým předává své mno-
haleté zkušenosti . Vyvinul kompenzační 
pomůcku pro handicapované sportovce, 
kterou vyrábí naše organizace „Sportem 
proti  bariérám- Český ráj“, se kterou hra-
je většina sportovců bocii nejen v ČR, ale 
i v Rakousku, Německu, Slovensku a Rusku, 
kam tuto pomůcku vyvážíme.
Založil organizaci “Sportem proti  bariérám 
- Český ráj“. Významně se podílel na roz-
voji bocii a závěsného kuželníku, což jsou 
sporty určené pro velmi těžce posti žené 
sportovce. A stál i u zrodu iBocii a iKuželní-
ku. To jsou integrované sporty, ve kterých 
mohou soutěžit jak lidé těžce posti žení, tak 
i lidé zcela zdraví. I těžký handicap někte-
rých sportovců v těchto sportech nehraje 
žádnou roli.
 
Atleti ka 
Klára Matoušová (2004) – je velice úspěšná 
a platná členka dívčího družstva přípravky, 
které se účastnilo soutěže přípravky Krá-
lovéhradeckého kraje. V krajském přebo-
ru jednotlivkyň obsadila ve své kategorii 
5. místo. 
Jessica Nechanická (2004) – je nejúspěš-
nější závodnicí dívčího družstva přípravky, 
které obsazovalo v závěru letošní sezóny 
přední medailová umístění ve své skupině 
krajského přeboru přípravek Královéhra-
deckého kraje. Ve své kategorii obsadila 
v krajském přeboru jednotlivkyň 3. místo.

Basketbal 
Marek Nádvorník (1999) – je členem bas-
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ketbalového oddílu Sokola od roku 2005. 
V současné době hraje jako patnácti letý 
za družstvo kadetů U17, které vede tabul-
ku oblastního přeboru Královéhradecké-
ho kraje. Byl členem družstva nejmladší-
ho minižactva, které se stalo v roce 2010 
přeborníkem ČR. Na tomto Mistrovství 
ČR byl vyhlášen nejlepším minižákem. 
V letech 2012 – 2013 byl žákem U 14 a U 
15, které hrálo divizi žákovské kategorie. 
V roce 2013 reprezentoval družstvo Krá-
lovéhradeckého kraje na Letní olympiádě 
dětí  a mládeže ve Zlíně. 
Charlott e Velichová (2004) - je členkou 
basketbalu novopackého Sokola od roku 
2010. V současné době patří mezi nej-
lepší hráčky minižactva U11 a je i velice 
platnou hráčkou v kategorii U12, kam 
pendluje. Ve své věkové kategorii pat-
ří mezi špičky ve Východočeské oblasti , 
kdy se při utkáních její bodový průměr 
na utkání pohybuje okolo 30 bodů. Letos 
na jaře absolvovala s družstvem fi nálový 
turnaj Mistrovství republiky smíšených 
družstev mini v Příboře, kde se velkou 
mírou zasloužila o čtvrté místo mladých 
novopackých basketbalistek. Na tomto 
turnaji byla zvolena do All star turnaje.

Všestrannost 
Milam Holouš (1995) – je v odboru vše-
strannosti  naší Tělocvičné jednoty Sokol 
nejmladším cvičitelem. Cvičencem oddí-
lu breaku se stal již jako mladší žák. Poz-
ději pomáhal při výcviku dalších členů 
breaku. Nyní již vede malé cvičence sám.  
Se skupinou breakdance vystupuje na 
různých akcích jako jsou plesy, předtan-
čení apod., a to jak v našem městě, tak 
i na různých místech Královéhradeckého 
kraje. 
Marie Geislerová (1997) – je akti vní člen-
kou Sokola, která pravidelně od dětských 
let úspěšně reprezentuje náš Sokol v sou-
těžích odboru všestrannosti  v rámci župy. 
Je to milá a oblíbená cvičenka.

Volejbal
Jana Hejtmanová (1978) – je zakladatel-
kou současného ženského volejbalu v na-
šem Sokole a i ve městě. Značně stmeluje 
sportovní kolekti v volejbalistek. Je orga-
nizátorkou volejbalových turnajů žen-
ských i smíšených družstev, za které vždy 
sklízí od zúčastněných družstev pochvalu 
za perfektní organizaci. Je velice schop-
nou a ochotnou v zařizování ofi cialit vo-
lejbalového týmu, na kterou je vždy spo-
lehnutí . Přičinila se o to, že Nová Paka má 
po dlouhých letech volejbalové družstvo 
žen v pravidelné okresní soutěži. Sama 
se stále ve volejbalu zdokonaluje s vel-

kou chutí  na sobě pracovat. Vede úžasný 
kolekti v pro volejbal nadšených holek. Je 
pro nás „Volejbaby“ moc důležitá. 

TJ Nová Paka
Klub Českých turistů 
Jaroslav Landfeld (1954) – dlouholetý 
člen KČT. Akti vní sportovec, lyžař, cyklista 
a organizátor lyžařských akcí.

Kuželky 
Bohuslav Bajer (1955) – je mnohaletou 
oporou oddílu kuželek. V loňské sezóně 
dovedl B družstvo k vysněnému postupu 
do Východočeského přeboru a nyní je je-
den z tahounů „Áčka“, které letos v této 
soutěži atakuje čelní umístění.
 
Stolní tenis
Zdeněk Burkert (1939) - jeden ze zaklada-
telů oddílu stolního tenisu v Nové Pace. 
Mnoho let úspěšný trenér a hráč jak na 
okresní, tak i krajské úrovni. Nyní dochá-
zí na zápasy stolních tenistů jako mo-
rální podpora a fanoušek novopackého
„A týmu“ v divizi mužů.
 
Šachy
Karel Kobrle (1954) - dlouholetý kapitán 
a opora A týmu, který v letošním roce 
oslavil významné životní jubileum. Je 
obětavým organizátorem a hybnou silou 
šachového oddílu. 

Triatlon 
Rudolf Cogan (1971) – patří mezi špič-
ky v ČR dlouhém a středním triatlonu. 
V dlouhém duatlonu (běh 5 km, kolo 85 km 
a běh 15 km) se na mistrovství ČR umísti l 
na 3. místě a v kategorii nad 40 let zís-
kal zlatou medaili. Ve středním triatlonu 
(2 km plavání, 90 km kolo a 21 km běh) 
celkově skončil čtvrtý a ve své kategorii 
byl druhý.

Tenis Nová Paka 
Jan Šmidrkal (1993) – první hráč „B“ 
družstva dospělých. Ve čtyřech utkáních, 
ve kterých nastoupil v Královéhradecké 
krajské soutěži 1. třídy, nepoznal porážku 
jak ve dvouhře, tak i ve čtyřhře. Rovněž 
pomohl i „A“ týmu ve Východočeské di-
vizi, kde si připsal jednu výhru ve dvou-
hře. Věnuje se závodně i stolnímu tenisu 
a rekreačně kuželkám. V současnosti  je 
studentem vysoké školy. 
Veronika Buřičová (1996) – opora „A“ 
družstva dospělých ve Východočeské 
divizi, ve které vybojovala v singlu šest 
vítězství a v deblu si připsala pouze jed-
nu porážku. Přestože se ze zdravotních 
důvodů neměla možnost zúčastnit ně-

který turnajů jednotlivkyň, skončila na 
20. místě východočeského žebříčku. 
V letošním roce se připravuje na maturi-
tu a přijímačky na vysokou školu.  

Tenis centrum Nová Paka
Vojtěch Kazda (1984) – všestranný spor-
tovec, který se v letošním roce stal nej-
úspěšnějším neregistrovaným hráčem 
Nereligy 2014, kterou pravidelně pořádá 
novopacký oddíl Tenis centrum. Kromě 
tenisu dosahuje Vojta vynikající úspěchy 
ve stolním tenisu a míčovém sedmiboji. 
Též pracuje s mládeží.  
Marta Rosenbergová (1944) -  všestran-
ná sportovkyně, akti vně stále sportuje 
již přes padesát let. Mezi její sportovní 
akti vity patří stolní tenis, tenis, volejbal 
a krasobruslení. Již sedmý rok pracu-
je úspěšně na tenisových kurtech Tenis 
centra Nová Paka. Sama akti vně ještě 
hraje, organizuje turnaje a trénuje mlá-
dež. V listopadu se Marta zúčastnila Mis-
trovství republiky veteránů ve stolním 
tenisu v Hluku na Moravě, kde skončila 
ve své věkové kategorii na 3. místě v ČR 
a zajisti la si tak bronzovou medaili. Tímto 
výsledkem se kvalifi kovala na Mistrovství 
Evropy do Finska, které se koná v příští m 
roce v červnu v Tampere. 

Velocipéd klub 
Šárka Haklová (1971) -  prvního větší-
ho úspěchu dosáhla v letošní sezóně ve 
20. ročníku packé cyklisti cké čtyřiadvace-
ti hodinovky. Ujetými 352,8 km skončila 
na celkovém druhém místě a zároveň 
překonala 13 let starý ženský rekord 318 
km. O to větší úspěch Šárky byl, že tento 
závod odjela na historickém kole bez pře-
hazovačky.  Tento svůj osobní rekord pře-
konala začátkem srpna při devatenáctém 
závodu cyklisti cké čtyřiadvaceti hodinov-
ky horských kol Na Ploužnici výkonem 
361 km. Ještě lepšího výsledku dosáhla 
koncem října, když ujela na horském kole 
414 km, čímž vytvořila nejlepší výkon 
v pěti leté historii sledovaných v čtyřia-
dvaceti hodinovce tohoto seriálu. Ze tři-
ceti  závodů se letošního pátého ročníku 
zúčastnila pětadvaceti . V jedenácti  závo-
dech měla nejlepší výkon dne a počtem 
4747 celkově najetých kilometrů, když na 
druhého borce v pořadí najela o 606 km 
víc, si zaslouženě vybojovala ti tul Plouž-
nický drak.  

Zimní plavání – Karavana otužilců
Václav Pačesný (1971) – dlouholetý před-
seda Karavany otužilců Nová Paka. Drží si 
stabilní výkony v nejdelších tratí ch zimní-
ho plavání. Pod jeho vedením Karavana 
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otužilců každý rok pravidelně pořádá dva 
celorepublikové závody v zimním plavání 
– jeden v říjnu v Jičíně a druhý začátkem 
dubna jako rozloučení se sezónou na Bah-
ňáku, nebo na Rumchalpě. V létě organi-
zuje týdenní tábory pro tatí nky s dětmi.

Legenda novopackého sportu
Karel Rádle (1938) - bývalý výborný uči-
tel tělesné výchovy a matemati ky. Ve 
své profesi učitele tělesné výchovy na 
základní škole v Nové Pace a na Pecce, 
mimo normálních hodin tělesné výchovy, 
připravoval své žáky k reprezentaci školy,  
zvláště v atleti ce a basketbalu. Sám orga-
nizoval okresní kola školních soutěží. Jako 
atlet reprezentoval několik let novopac-
kou atleti ku a dosahoval výborných výko-
nů což dokládají jeho osdobní rekordy na 
100 m 11,7,  výška 178,  dálka 6,58, troj-
skok 13,07, koule 12,87, disk 37,38, oštěp 
55,60. I nyní po padesáti  letech by s nimi 
bodoval v oblastním atleti ckém přeboru 
mužů. V posledních čtyřiceti  letech je čle-
nem  výboru basketbalového oddílu a je 
velice spolehlivý organizační pracovník, 
který při devíti  družstev basketbalové od-

dílu má hodně náročných starostí  a práce. 
Nejúspěšnější kolekti v mládeže 
Bakako Nová Paka – v letošní cyklisti cké 
sezóně pod vedením trenéra Jiřího Bajera 
startovali za Bakako Jan Bajer, Marti n Ku-
bišta ml., Franti šek Nosek, Marcela Nosko-
vá, Filip Nýdrle a Matyáš Nýdrle.
Za svoje výborné výkony v letošních závo-
dech MTB ti to mladí cyklisté dvacetkrát 
přebírali ceny na stupních vítězů. Jeník 
Bajer vyhrál dvakrát ve Dvoře Králové 
a jednou v Příchovicích, 
v Trutnově a Nové Pace, kde na dalších 
závodech obsadil druhé místo. Na třetí  
místo si vystoupil na stupně vítězů ještě 
u dalšího závodu v Úpici. Marti n Kubiš-
ta zvítězil v Příchovicích a v Nové Pace. 
Franti šek Nosek vyhrál v Těpeřích a druhý 
skončil ve Dvoře Králové, v Příchovicích 
a v Trutnově. Třetí  skončil v Nové Pace a ve 
Dvoře Králové. Marcela Nosková zvítězila 
v Těpeřích, druhá byla v Lázních Bělohrad 
a v Trutnově a třetí  post získala v Přícho-
vicích. Filip Nýdrle zvítězil v Nové Pace a 
Matyáš Nýdrle byl v Nové Pace třetí .

Nejúspěšnější kolekti v dospělých
Tenis Nová Paka  - Družstvo dospělých 
Tenis Nová Paka „A“ prožilo mimořádnou 
sezónu, byť k úplné spokojenosti  chyběl 
jen krůček, když skončilo ve Východočes-
ké divizi těsně na druhém místě, pouze 
horším skórem za vítězem. Postup do 
druhé ligy tak týmu utekl nejtěsnějším 
možným způsobem podruhé po sobě 
a počtvrté v historii. Družstvo mělo smůlu 
v rozhodujícím utkání  s TK Pernštýn 1897 
Pardubice B, když nemohla nastoupit Pet-
ra Hynková, která si týden před utkáním 
poranila koleno. 
Družstvo ve složení Petra Hynková, Vero-
nika Buřičová, Kristýna Voráčková, Lukáš 
Jebavý, Patrik Matouš, Jakub Krause, Jiří 
Bartoš, Jan Šmidrkal a Roman Jebavý st. 
postupně porazilo TC Hořice 5:4, TJ UK 
Hradec Králové 8:1, TK Ústí  n. Orlicí 6:3, 
TO SK Žamberk A 8:1, TC Chrudim 5:4, 
a Tenis club Dvůr Králové 6:3. Podlehlo 
pouze vítězi TK Pernštýn 1897 Pardubice 
B 3:6.

Redakčně zpracoval dle hodnocení
jednotlivých organizací Míla Pour

DĚTSKÁ ATLETICKÁ SEZÓNA
Tréninky malých atletů a atletek jsou 
v zimním období v sokolovně v pon-
dělí od 16:30-18:00 hod. a ve středu 
od 15:30-17:00 hod. Přijďte si s nimi za-
trénovat!

Marti na Coganová

Vajsejtlová se umísti la na 17. místě (z 29 
závodnic). Všem blahopřejeme!
Podrobné výsledky soutěže družstev 
i jednotlivců najdete na www.atleti ka.cz. 
Přes zimu potrénujeme, a příští  sezónu 
se pokusíme zaútočit na zlaté medaile. 

V letošním roce se atleti cký oddíl TJ SO-
KOL Nová Paka zúčastnil soutěže Krajské-
ho přeboru družstev přípravek chlapců 
i dívek. Proběhla 4 kola a každý závodník 
absolvoval 4 disciplíny: 60m běh, 600m 
běh, skok daleký a hod kriketovým míč-
kem. Poslední kolo se konalo 
18. 9. 2014 ve Dvoře Králo-
vé nad Labem. Obě družstva 
skončila celkově na třetí m mís-
tě, jak chlapci, tak dívky. Před 
dívkami byla družstva 1. Sokol 
Dvůr Králové a 2. TJ Dvůr Králo-
vé. Před chlapci bylo družstvo 
1. Sokol Dvůr Králové a 2. Trut-
nov.
Kromě soutěže družstev se dív-
ky zúčastnily a byly úspěšné 
i v Krajském přeboru jednot-
livců (také ve čtyřboji), který 
se konal 4. 10. 2014 v Jaro-
měři. V kategorii 2003-2004 
se Jessica Nechanická umísti la 
na 5. místě, Alena Glosová na 
7. místě, Klára Matoušová na 
8. místě a Magdaléna Pospíši-
lová na 17. místě (z celkového 
počtu 33 závodnic). V kategorii 
2005 a mladší byla z novopac-
kých závodnic nejlepší Kateřina 
Prokšová na 5. místě, Markéta 
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KVALITNÍ ČESKÁ OKNA 
                              ZA NÍZKÉ CENY

• individuální řešení  
pro Váš dům

• 20 let zkušeností

• okna a dveře  
špičkové kvality

• atraktivní ceny

Prodejna NOVÁ PAKA, Kotíkova 286, tel.: 493 592 364, e-mail: novapaka@vekra.cz

www.vekra.cz

KUPÓN 

na DODATEČNOU SLEVU 5%

na okna a dveře*

Lze uplatnit pouze na prodejně NOVÁ PAKA.

* nelze uplatnit na doplňky a služby, platí do 31.12.2014

V šestém kole proti  sobě na novopacké 
kuželně nastoupilo Áčko proti  Jičínu C a 
každé utkání je vždy velice vyrovnané a 
nebylo tomu jinak i tentokrát. Za výhrou 
12:4 je zodpovědná hra celého družstva. 
Nejlepší výkon dosáhl Havel, 442 kuželek. 
Naopak Béčko prohrává v Rokytnici n/J 
4:12 a nejlepší výkon předvedl Štryncl, 
442 kuželek. V dalším kole Áčko jelo hájit 
druhý post v tabulce na velice těžkou ku-
želnu v Milovicích. Dokonale zde domácí 
celek „nachytalo“ a zvítězilo 14:2 a nejlep-
ší byl B. Bajer s 433 kuželkami. Zato doma 
Béčko nestačilo na letošního aspiranta na 
postup Dvůr Králové a prohrálo 0:16 a nej-
lepší byl Fajfer s 394 kuželkami. Hosté do-
konce vytvořili nový rekord kuželny hostí  
s 2518 kuželkami. Osmé kolo přineslo 
zápas podzimu, neboli prvého s druhým. 
Áčko jelo do Dvora Králové, který na le-

tošní sezonu posílil čtyřmi hráči hrajícími 
ještě loni 2. a 3. ligu. Na padavé dráze bylo 
tzv. po druhém hráči rozhodnuto, a nako-
nec to byla prohra 4:12 a nejlepší výkon 
předvedl Šmidrkal, 468 kuželek. Domácí 
družstvo si vytvořilo rekord kuželny do-
mácích s 2709 kuželkami. Úžasné utká-
ní sehrálo Béčko doma proti  Březovicím 
a vyhrálo 10:6. Průběh utkání byl jak na 
houpačce. Ani jedno družstvo nedokázalo 
razantně rozhodnout, a proto rozhodoval 
až závěr utkání. Nejlepší výkon nakoulel 
Folta, 417 kuželek. V dalším kole Áčko na 
domácí dráze muselo hájit druhé místo 
v tabulce proti  Vrchlabí C, které bylo pou-
ze o skóre horší. Kdo nebyl přítomen to-
muto utkání, tak o mnoho přišel. Za před-
vedené výkony byla odměnou každému 
hráči velice bouřlivá atmosféra, kterou 
novopacká kuželna již dlouho nepamatu-

je. Skandování se neslo kuželnou více jak 
polovinu utkání, a nakonec z toho byla 
výhra 12:4 a uhájení druhého místa ve Vý-
chodočeském přeboru (skup. A). Nejlepší 
výkon dosáhl B. Bajer s 435 kuželkami. 
Béčko toto kolo mělo volný los. Do kon-
ce podzimní části  sezony jsou již pouhé 
2 kola a výsledky přinesu až zase příště.
Plně se též rozjel 49. ročník Memoriálu 
Břeti slava Šorma a průběžně mezi muži 
1. ligu vede Cerea Ostroměř, 2. ligu Češov 
6 a Soutěž MTM team. Ženskou soutěž ve-
dou Silnice Jičín. V tomto ročníku se zatí m 
zúčastnilo 118 hráčů v 35 družstvech. 
STÁLE SE LZE PŘIHLÁSIT! Proto neváhej-
te a navšti vte stránky www.kuzelkynp.cz, 
kde lze nalézt veškeré informace nebo na-
hlédnout do vitríny pod náměstí m.

Jirka „Bobo“ Bajer

NAŠIM DRUŽSTVŮM TO I NADÁLE PADÁ

Před 200. lety, 28. června 1813, navštívil Novou Paku císař František I. „Podobizna císaře Fran-
tiška I. od uměleckého 
rytce Josefa Axmanna“.
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SDRUŽENÍ SPORTEM PROTI BARIÉRÁM PŘEDSTAVILO SLIBNĚ ROZJETÝ 
PROJEKT DOMEČEK PLNÝ KOLEČEK

rosta Staré Paky pan Josef Dlabola, mís-
tostarostka paní Věra Hlostová, vedoucí 
odboru sociálních věcí krajského úřadu 
Královéhradeckého kraje Ing. Mgr. Jiří 
Vitvar a místostarosta Nové Paky Mgr. 
Milan Pospíšil, st.). Mezi přítomnými 
bylo i mnoho podporovatelů a sponzorů 
SPB. Celkově budil projekt Domeček plný 
koleček velkou pozornost a zájem. Nikdo 
nepochybuje, že se jedná o projekt obec-
ně prospěšný lidem z našeho regionu, a 
tak jisté podpory by se mu mělo dostat i z 
řad „běžné veřejnosti “. Pomoci je přitom 
tak snadné...

Jak projekt podpořit?
SPB můžete podpořit klasicky připsáním 
částky na veřejnou sbírku nebo třeba i 
nákupem v novopackém obchůdku (ve-
dle parkoviště – naproti  Suchardovu 
domu), ve kterém se kromě výrobků 
chráněné dílny prodávají i hračky a dal-
ší regionální produkty (např. medovina 
atd.). Celý zisk prodejny jde na účet ve-
řejné sbírky. A pokud si rádi zajdete na 
jídlo do Novopackých sklepů – nezapo-
meňte na možnost objednat „Talíř proti  
bariérám“ a tí m projekt také podpořit.
Více o projektu najdete na:
 www.domecekplnykolecek.cz.

Dan Polman

komunitu, kde si budou navzájem pomá-
hat, pracovat, bydlet a budou mít záro-
veň možnost sportovního, kulturního 
a společenského vyžití . Komunita ale 
bude otevřená široké veřejnosti , do kte-
ré se bude přirozeně integrovat skrze své 
činnosti  (práci, integrované sporty, vol-
nočasové akti vity, atd.). 

Ofi ciální představení
Nový projekt si přijel 6. 11. 2014 osobně 
prohlédnout i hejtman Královéhradec-
kého kraje Bc. Lubomír Franc, který se 
zároveň zúčastnil slavnostního předání 
automobilů zakoupených pro sociál-
ní službu – osobní asistenci. Nechyběli 
zde ani zástupci Staré a Nové Paky (sta-

Domeček plný koleček je projekt víceú-
čelového centra, které buduje o. s. Spor-
tem proti  bariérám - Český Ráj ve Staré 
Pace v objektu ti skárny Fitos (Nádrážní 
ul., č. p. 111) a domku (Sokolská ul., č. 
p. 194), který stojí vedle areálu ti skár-
ny. Sdružení SPB si tí mto plní svůj sen 
a posouvá své působení zase o laťku výš! 
Součástí  komplexu bude bezbariérové 
bydlení s osobní asistencí (nejen pro vo-
zíčkáře), odlehčovací služby pro rodiny, 
které se starají o své nesoběstačné členy, 
chráněné dílny a kanceláře, dále prostory 
pro sportovní a volnočasové akti vity pro 
posti žené atd.
Hlavní myšlenkou tohoto projektu je, aby 
lidé s různým druhem posti žení vytvořili 

Po úspěšném obnovení prvního 
ročníku Hobby ligy přichází s novou 
sezónou i ročník druhý. Díky velkému 
ohlasu a oblibě letos odstartovala 
soutěž dokonce se třemi nováčky, což 
znamená, že liga pro neregistrované 
hokejisty má již slušný počet osmi 
mužstev tvořených nejen z Novopacka, 
ale i blízkého okolí.
Jako všechny soutěže, i tato je v plném 
proudu a týmy se perou o body. 
Někteří se stávají většími favority i díky 
„nadupanému“ kádru. Některé týmy 
se naopak i se zkušenostmi z loňské 
sezóny nemohou dostat do rytmu 
a uhrávají zatím jen minimální počet 
bodů. Loňský mistr HC Elecam se potácí 
na spodku tabulky, ovšem překvapením 
jsou HC Třtěnice a HC Sklepy B. Zatím 
nejúspěšnějším nováčkem je HC Spirit 
Jičín, který se drží v horní části tabulky.
Podíváme-li se na statistické údaje 
mužstev, nejhorší skóre mají HC Křižáci 

Vidochov, naproti tomu nejlepšími 
v lize jsou vedoucí Třtěnice. 
Petr Mach nezklamal svojí formou ani 
letos, a opět má krásných 6 bodů (3+3). 
Lídrem tabulky střelců je ovšem Štefan 
Tomáš s 15 body (9+6, HC Grizzlies). 
Augusta Zdeněk, hrající za HC Skepy B, 

střelami letos vůbec nešetří (7+1).
Tak tedy sportu zdar a hokeji zvlášť!

Satránská Věra ml. 

Spolu se zimním stadionem přejeme 
všem příjemné prožití  vánočních svátků 

a úspěšné vkročení do nového roku.

HOBBY LIGA? ODSTARTOVÁNO

MUŽSTVO ZÁPASY VÝHRA REMÍZA PROHRA SKORE BODY
1 HC TŘTĚNICE 3 3 0 0 18:4 6
2 HC SKLEPY B 4 2 2 0 15:10 6
3 HC SPIRIT 

JIČÍN
3 2 1 0 16:6 5

4 GREY 
GRIZZLIES 
HOŘICE

4 2 0 2 27:14 4

5 HC PECKA 4 2 0 2 14:15 4
6 HC ELECAM 4 1 0 3 11:20 2
7 HC KŘIŽÁCI 

VIDOCHOV
4 1 0 3 5:22 2

8 HC RONAL 4 0 1 3 6:21 1
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KŘEST KNIHY POHÁDEK
PRAPODIVNÉ CESTY NEZMARŮ

Jiří Semicz / o. s.  Sportem proti  bariérám, Daniel Polman / autor knihy
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OHLÉDNUTÍ ZA ČASOSTROJEM
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Achát, měsíčník pro občany města Nové Paky a okolí. Vydává město Nová Paka. Za obsah čísla odpovídá redakční rada:
MUDr. Tomáš Roučka, Mgr. Oldřich Houška, Mgr. Lenka Šulcová a Ing. Daniel Polman, DIS. Nevyžádané příspěvky a fotografi e se nevracejí. 
Za obsah článků odpovídají jejich autoři. Uzávěrka dalšího čísla 10. 12. Grafi cké zpracování a ti sk: RK Tisk Jičín. Články zasílejte na e-mail: 
achat@munovapaka.cz, Inzerce: darilkova@munovapaka.cz, Jazyková korektura: Mgr. Hana Suchardová, foto na ti tulní straně: Josef Festa, 

foto na zadní vnitřní a vnější straně: M. Kaplan, L. Macháčková, D. Polman, Jičínský Deník

OBJEKTIVEM PAČÁKŮ

OZNÁMENÍ REDAKČNÍ RADY
Vážení čtenáři a autoři článků, jak jste si všimli, Achát se v posledním roce poměrně rozrostl. Je to z toho důvodu, že jsou zveřejňovány všechny zaslané 
články, vyjma článků, které mají reklamní obsah (a nejsou zaplacené), případně se svým obsahem vůbec netýkají našeho města. Abychom mohli v 
nastoleném trendu pokračovat, prosíme vás tí mto o dodržení následujících bodů

• Články zasílat na adresu achat@munovapaka.cz VČAS: vždy do 15. dne v měsíci. Články zaslané po tomto datu nebudou zpracovány.
• ROZSAH článku max. 3000 znaků vč. mezer (t. j. zhruba ½ str. ve Wordu).
• Každá škola v Nové Pace má k dispozici v rubrice ŠKOLY místo pro 3000 znaků a 3 fotografi e.
• V případě překročení limitu si redakční rada vyhrazuje právo na redakční zkrácení příspěvků.
• K článku zasílat max. 3 FOTOGRAFIE – pokud možno s popisky.
• U článků i fotografi í vždy uvádět konkrétního AUTORA (celým jménem).
• Zasílat pouze články týkající se NOVOPACKA a lidí v něm žijících.
• Ohledně INZERCE se obracejte na paní Hanu Dařílkovou: darilkova@munovapaka.cz

Předem Vám děkujeme a těšíme se na vzájemnou spolupráci.

UZÁVĚRKA

PROSINCOVÉHO ČÍSLA

10. 12. 

PŘÍJEZD SV. MARTINA DO NOVÉ PAKY


